
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. 'Αδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Σ. Κεδίκογλου

(Ν.Δ.) και Θ. Μπακογιάννη, σελ. 1983
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 3ο Γυµνάσιο Υµηττού, το 2ο Γυµνάσιο Παλλή-
νης Αττικής και το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αλίµου, σελ. 1982,
1990, 1991, 1998

3. Αναφορά στις συλλήψεις συνδικαλιστών της ΓΕΝΟΠ
ΔΕΗ, σελ. 1984, 1986, 1987, 1997

4. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και του ν.3126/2003
ποινική ευθύνη των Υπουργών, όπως ισχύει, δικογραφία κατά
µελών της Κυβέρνησης, σελ. 1985

5. Ειδική Συνεδρίαση µε θέµα τη βία κατά των γυναικών,
µε αφορµή τη "Διεθνή Ηµέρα για την Eξάλειψη της Βίας κατά
των Γυναικών", σελ. 1995-2002

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 1973-1975
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

1975-1981
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 25 Νοεµβρίου 2011, σελ. 2002
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. σχετικά µε την προκήρυξη µέτρων του  Άξονα 3 στo

πλαίσιo του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007 -
2013 "ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ", σελ. 1982

ii. σχετικά µε την παρακράτηση από την Αγροτική Τρά-
πεζα Ελλάδος, µέρους των χρηµάτων της ενιαίας ενίσχυσης,
σελ. 1983

β) Προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων:

i. σχετικά µε τη λειτουργία του 2ου ΓΕΛ Διαπολιτισµικής
Εκπαίδευσης Ελληνικού, σελ. 1985

ii. σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων στα µου-
σικά και καλλιτεχνικά σχολεία της χώρας µας, σελ. 1987

γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
σχετικά µε την ανάγκη ανέγερσης σχολείου στον Αρχάγγελο
Ρόδου, σελ. 1989

δ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την από-
φαση για Εργασιακή Εφεδρεία στην Αεροπορική Βιοµηχανία,
σελ. 1990

ε) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων διασφάλισης της εργασίας όλων
των εργαζοµένων στο ξενοδοχείο "Μακεδονία Παλλάς" στη
Θεσσαλονίκη, σελ. 1992

ΠΡΟΕΔΡΟΣ
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ. , σελ. 1992-1999

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ
ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ Β. , σελ.   1982-1990                                                                           
ΖΗΣΗ Ρ. , σελ.   1999-2003                                                                                    
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 1973-1982, 1990-

1992                                                                                            

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της αναφοράς στις συλλήψεις συνδικαλιστών της
ΓΕΝΟΠ ΔΕΗ:

ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ Ε. , σελ.  1987
ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 1984
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 1986
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 1984
ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ Β. , σελ. 1997
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 1986, 1987

Β. Επί της Ειδικής Συνεδρίασης:
ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ Ε. , σελ. 2000
ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ Β. , σελ. 1998, 2002
ΓΙΑΝΝΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 2001
ΖΗΣΗ Ρ. , σελ. 2000, 2001, 2002
ΖΟΥΝΗ Π. , σελ. 1996
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 2001, 2002
ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ Β. , σελ. 1997
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ. , σελ. 1995, 1997
ΤΣΟΥΜΑΝΗ - ΣΠΕΝΤΖΑ Ε. , σελ. 1997

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ Ε. , σελ. 1987, 1988
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Μ. , σελ. 1990, 1991
ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 1982, 1983, 1984
ΚΑΛΑΝΤΙΔΟΥ Σ. , σελ. 1992, 1993, 1994
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 1985, 1986
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 1992, 1993, 1994
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 1989, 1990
ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 1989, 1990
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 1983, 1984
ΜΙΧΟΥ Μ. , σελ. 1982
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Φ. , σελ. 1991, 1992
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 1985, 1986, 1988, 

1989

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’
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Αθήνα, σήµερα στις 24 Νοεµβρίου 2011, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.36’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε oλοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ ΚΟΥ-
ΡΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Μαρία Μίχου, Βου-
λευτή Πιερίας, τα ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ  ΚΟΥΒΕ-
ΛΗΣ , Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ  ΛΕΒΕΝΤΗΣ, Αχαΐας κ. ΝΙ-
ΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ και  Β’ Αθηνών κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  το Ινστιτούτο Θαλάσσιας Προ-
στασίας «Αρχιπέλαγος» αιτείται τον εξοπλισµό των λιµεναρχείων,
µε τα κατάλληλα ελεγκτικά αλιευτικά εργαλεία, ώστε να εξασφα-
λισθεί ο έλεγχος της παραβατικότητας µερίδος των αλιέων για
την επιβίωση της αλιείας των ελληνικών θαλασσών. 

2) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ  ΤΑΣΟΥΛΑΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Τουριστικών και
Αγροτουριστικών Καταλυµάτων Ηπείρου, «Ο Ξένιος Ζευς» εκ-
φράζει τη διαµαρτυρία της για το ‘Εκτακτο Ειδικό Τέλος Ηλε-
κτροδοτούµενων Δοµηµένων Επιφανειών, µε αποτέλεσµα το
οικονοµικό αδιέξοδο του κλάδου, καθώς δεν υπήρξε καµµιά ανα-
φορά στην εξαίρεση των κοινόχρηστων χώρων των επιχειρήσεων
τους.

3) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ  ΤΑΣΟΥΛΑΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Τουριστικών και
Αγροτουριστικών Καταλυµάτων Ηπείρου «Ο Ξένιος Ζευς» εκφρά-
ζει τη δυσαρέσκειά της για την εξαίρεση των παραδοσιακών οι-
κισµών από τις ρυθµίσεις  για τα αυθαίρετα αντίθετα µε τη
ρύθµιση για  τους ηµιυπαίθριους.

4) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Ελληνική Οµοσπονδία Θαλασσαιµίας
εκφράζει την αντίθεσή της για την τροποποίηση του ΚΕΒΑ,
καθώς τα ποσοστά της αναπηρίας δεν ανταποκρίνονται στην
πραγµατικότητα, αφού δεν λαµβάνονται υπ’όψιν σηµαντικές επι-
πλοκές της νόσου.

5) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ  ΚΟΥΣΕΛΑΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος του Δήµου Οιχαλίας και
ο Σεβασµιότατος Μητροπολίτης Μεσσηνίας κ. Χρυσόστοµος αι-
τούνται τη χρηµατοδότηση των έκτακτων αναγκών, οι οποίες
προέκυψαν από  της συνεχή  και έντονη σεισµική δραστηριότητα
στο δήµο. 

6) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυτέκνων
Ελλάδος εκφράζει την αντίθεσή της για τη συνεχιζόµενη φορο-
λογική πολιτική εις βάρος της ελληνικής οικογένειας.

7) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Ανωτάτη Συνοµοσπονδία Πολυτέκνων
Ελλάδος εκφράζει την αντίθεσή της στην πολιτική που ακολουθεί
το Υπουργείο Οικονοµικών αναφορικά µε τη φορολογία της ακί-
νητης περιουσίας των πολυτέκνων.

8) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Αστυνοµικών
Υπαλλήλων (ΠΟΑΣΥ) και η Πανελλήνια Οµοσπονδία Αξιωµατικών
Αστυνοµίας (ΠΟΑΞΙΑ) εκφράζουν τις θέσεις τους αναφορικά µε
τις µισθολογικές καθυστερήσεις που υφίστανται, καθώς και τα
γενικότερα οικονοµικά προβλήµατα που αντιµετωπίζει το προ-
σωπικό της Ελληνικής Αστυνοµίας.

9) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Γυµναστικός Αθλητικός Σύλλογος Ολυµ-
πίας Μήθυµνας Λέσβου  αναφέρεται στις οικονοµικές δυσκολίες
που αντιµετωπίζει και την αδυναµία εκπλήρωσης των υποχρεώ-
σεών του απέναντι στους αθλητές  και αιτείται οικονοµικής ενί-
σχυσης.

10) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη δια-
κοπή παροχής ηλεκτρικού ρεύµατος επιχείρησης από ιδιωτική
εταιρεία, µε αποτέλεσµα την καταστροφή εµπορευµάτων.

11) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στον εντο-
πισµό βιβλιαρίων ασθενείας σε εµπορικό κατάστηµα στην Πάτρα
από το ΣΔΟΕ.

12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανεί-
σπρακτη επιταγή της ΠΑΕ Παναχαϊκής προς το Δήµο Πατρέων

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
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και τον τρόπο χειρισµού του θέµατος από τη Δηµοτική Αρχή.

13) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Ελληνικών Βιο-
µηχανιών Αναψυκτικών εκθέτει τις απόψεις του και αιτείται την
επαναφορά των µη αλκοολούχων ποτών στο 13% ΦΠΑ.

14) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΕΛΕΝΗ ΤΣΙΑΟΥΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία αιτείται τη χρηµατοδότηση από το πρό-
γραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης της Ελλάδας 2007- 2013
«ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ» για τη κατασκευή της λιµενοδε-
ξαµενής Ξηροποτάµου Σαµοθράκης καθώς και την αποκατά-
σταση και υπογειοποίηση αρδευτικών δικτύων του ΤΟΕΒ
Ερυθροποτάµου.

15) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανωτάτη Συνοµοσπονδία Πολυ-
τέκνων Ελλάδας  διαµαρτύρεται σχετικά µε την κατάργηση
επιδοµάτων, τη µείωση µισθών και την επιβολή της έκτακτης φο-
ρολόγησης ακινήτων στους πολύτεκνους.

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Ελληνικών Βιοµη-
χανιών Αναψυκτικών αιτείται την επαναφορά των µη αλκοολού-
χων Ποτών στο 13% του ΦΠΑ. 

17) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην απόφαση
του δηµοτικού συµβουλίου του Α’ κοιµητηρίου για την µη εκταφή
των σορών δώδεκα Αφγανών, εφόσον η εκταφή θεωρείται προ-
σβολή από τη µουσουλµανική θρησκεία.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Ελληνικός Σύνδεσµος Εταιρειών
Κέντρων Επαγγελµατικής Κατάρτισης αιτείται την επίσπευση των
προγραµµάτων ΛΑΕΚ, εφόσον ο ΟΑΕΔ ενέκρινε τα προγράµ-
µατα κατάρτισης εργαζοµένων.

19) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται την ολοκλήρωση του
κτηρίου της Μαρκάκειου Βιβλιοθήκης, στις Μοίρες του Δήµου
Φαιστού, η οποία θα στεγάσει βιβλία δωρητών, βελτιώνοντας την
ποιότητα ζωής των κατοίκων.

20) Ο Βουλευτής Ξάνθης κ. ΤΣΕΤΙΝ ΜΑΝΤΑΤΖΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Μύκης Νοµού Ξάνθης αιτείται
την υπόδειξη δασικών εκτάσεων, ώστε οι δηµότες να αποκτή-
σουν το δικαίωµα υλοτόµησης καυσόξυλων για τη θέρµανσή
τους, καθώς και την υπόδειξη τρόπων αποφυγής της δασικής κα-
ταστροφής.

21) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ  ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Οιχαλίας, Νοµού
Μεσσηνίας εκφράζει την αντίθεσή του για την κατάργηση της
ΔΟΥ Μελιγαλά.

22) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Κιλελέρ, Περιφερειακής
‘Ενωσης Δήµων (ΠΕΔ) Θεσσαλίας εκφράζει την αντίθεσή του για
την επιβολή του Ειδικού Τέλους Ακίνητης Περιουσίας, (ΕΤΑΠ)
και αιτείται την απαλλαγή των ευπαθών κοινωνικών οµάδων από
αυτό.

23) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται την άµεση χορήγηση πι-
στώσεων, βάσει του π.δ. 407/80, καθώς και τον άµεσο διορισµό
όλων των µελών ΔΕΠ οι οποίοι εξελέγησαν από το 2009 .

24) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  η Ένωση Ερευνητών Εθνικού Ιδρύµατος
Αγροτικής Έρευνας (ΕΕ-ΕΘΙΑΓΕ) υποβάλλει τις θέσεις της ως

προς τη µη υπαγωγή των ερευνητών στις διατάξεις για την προ-
συνταξιοδοτική διαθεσιµότητα.

25) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο ΤΟΕΒ Κόλπου Κισάµου της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης Χανίων  επισηµαίνει την επιτακτική ανάγκη αντι-
κατάστασης του σάπιου δίδυµου αγωγού µε τον οποίο µεταφέ-
ρεται το νερό από τις πηγές Κολένι στις δεξαµενές Δραπανιά και
τροφοδοτεί δύο χιλιάδες εκατό οικογένειες.

26) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος του Σωµατείου Εργαζοµέ-
νων ΛΑΡΚΟ καταθέτει αίτηµα για τον έλεγχο των οικονοµικών
στοιχείων των υπηρετούντων στελεχών, από τη θέση του υποδι-
ευθυντή και πάνω, καθώς και των µελών του Δ.Σ. της ΓΜΜ Α.Ε.
ΛΑΡΚΟ, από  το 1988 έως το 2009. 

27) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΠΑΝΤΕΛΕΗΜΩΝ (ΠΑΝΤΕ-
ΛΗΣ) ΑΣΠΡΑΔΑΚΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Αντιδή-
µαρχος Παλλήνης  καταθέτει τις απόψεις του και προτάσεις
βελτίωσης του νόµου περί αυθαιρέτων κτισµάτων.

28) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πρόεδρος
της «PALSO» εκφράζει τη δυσαρέσκειά της για την παράνοµη
αναγνώριση πιστοποιητικών γλωσσοµάθειας EDEXCEL και τη
διαπλοκή στο Υπουργείο Παιδείας.

29) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η κ. Δεληπούλιου Μαρία αιτείται να πλη-
ροφορηθεί τους λόγους καθυστέρησης της αίτησης της για µε-
τάταξή της στο Δήµο Λαρισαίων.

30) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο κ. Γουλιδάκης Ιωάννης, Περιφερειακός
Σύµβουλος Κρήτης, εκφράζει την αντίθεσή του για την επικεί-
µενη διακοπή του ΟΑΕΔ Ιεράπετρας και εκθέτει τους σχετικούς
λόγους.

31) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Θεόδωρος
Φλώρος, φαρµακοποιός, εκφράζει την αντίθεσή του για τις ρυθ-
µίσεις του αρθρ. 36 του ν.3918/11 σχετικά µε την ορθολογική κα-
τανοµή των φαρµακείων, εφόσον δεν εφαρµόζεται στην
Περιφέρεια Πελοποννήσου, µε αποτέλεσµα την κίνηση νοµικής
διαδικασίας των θιγοµένων.

32) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Σητείας αιτείται να ενηµερωθεί
για την πορεία ένταξης συγκεκριµένων αρδευτικών έργων του
δήµου στο Πρόγραµµα «ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ».

33) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙΔΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Γεωπόνων Δηµο-
σίων Υπαλλήλων, Περιφερειακού Συµβουλίου Καβάλας αιτείται
εύρεσης λύσεως στο παρόν και µέλλον σχετικά µε την απόδοση
των δεδουλευµένων αµοιβών της εκτός ωραρίου εργασίας των
ελεγκτών ποιοτικού και φυτοϋγειονοµικού ελέγχου. 

34) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η ΕΣΑMEΑ αιτείται την εξαίρεση των
µελών της µε ποσοστό αναπηρίας 67% και  άνω από την πλη-
ρωµή του ειδικού τέλους ακινήτων.

35) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Γονέων Γενικού Λυκείου
Μακρύ Γιαλού εκφράζει την αντίθεσή του για το ενδεχόµενο συγ-
χώνευσης του εξεταστικού λυκείου Μακρύ Γιαλού µε κάποιο
άλλο της Ιεράπετρας.

36) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-

1974 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Οιχα-
λίας του Νοµού Μεσσηνίας αιτείται χρηµατοδότησης 300.000,00
ευρώ λόγω εκτάκτων αναγκών που προέκυψαν από τη συνεχή
και έντονη σεισµική δραστηριότητα της περιοχής.

37) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ)
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρ-
χος Οιχαλίας και ο Σεβασµιότατος Μητροπολίτης Μεσσηνίας
Χρυσόστοµος αιτείται την οικονοµική εξαίρεση του δήµου από
το τέλος ακινήτων, φορολογικών και ασφαλιστικών απαλλαγών,
καθώς και την παραχώρηση λυόµενων οικίσκων στους σεισµό-
πληκτους ιδιοκτήτες.

38) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο κ. Μαντζιουρίδης Ιωάννης αιτείται την
επίλυση θέµατος που έχει δηµιουργηθεί µε την εγγραφή του στο
νέο εξάµηνο της σχολής του, του ΔΠΘ, αν και είναι φοιτητής του
πέµπτου προς το έκτο έτος. 

39) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-

ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι εκπρόσωποι
των κοινωνικών φορέων της πόλης της Καλαµάτας µε πρωτοβου-
λία του Δικηγορικού Συλλόγου καταθέτουν ψήφισµα και εκφρά-
ζουν την αντίθεσή τους για την αδιάκριτη επιβολή του ειδικού
τέλους ακινήτων ταυτόχρονα µε την απαλλαγή των βιοτεχνικών
και βιοµηχανικών επιχειρήσεων από αυτό.

40) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Κωνσταντίνα
Ζούπα- Σινάνη αναφέρει το ζήτηµα της κατοχύρωσης επαγγελ-
µατικών προσόντων των ψυχολόγων, προκειµένου να εργασθεί
στην Ελλάδα.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 17497/06-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 21/581/ΑΣ
43072δις/7-10-2011 από τον Υπουργό Εξωτερικών η ακόλουθη
απάντηση:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ ’ - 24 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2011                                                                                         1975



1976 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ ’ - 24 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2011                                                                                         1977



2. Στην µε αριθµό 22646/14-09-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Τζηκαλάγιας Ζήση δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Δ.ΤΕΦ Β’1143809

ΕΞ 2011/17-10-2011 από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών
η ακόλουθη απάντηση:

1978 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ ’ - 24 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2011                                                                                         1979



3. Στην µε αριθµό 22718/15-09-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β-2804/17-

10-2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων  η ακόλουθη απάντηση:

1980 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ ’ - 24 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2011                                                                                         1981



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµεθα στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 191/21-11-2011 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού του Πανελλήνιου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος κ. Μαρίας Μίχου προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την προκήρυξη
µέτρων του Άξονα 3 στο πλαίσιο του Προγράµµατος Αγροτικής
Ανάπτυξης 2007-2013 «ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ». 

Στην επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Δριβελέγκας. 

Κυρία Μίχου, έχετε το λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Κύριε Υπουργέ, κατά την άποψή µου, έχουν προκύψει δύο ου-

σιαστικά προβλήµατα στην προκήρυξη των µέτρων του Άξονα 3
του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης «ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ
ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ». 

Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε πολύ καλά, οι στόχοι που έχει
θέσει το Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-
2013 καθορίζουν σε µεγάλο βαθµό την πολιτική αγροτικής ανά-
πτυξης για την Ελλάδα. Ένας από τους βασικούς άξονες είναι ο
Άξονας 3, ο οποίος αφορά τη βελτίωση της ποιότητας ζωής στις
αγροτικές περιοχές αλλά και τη διαφοροποίηση της αγροτικής
οικονοµίας µέσα από δράσεις, όπως είναι η προώθηση δραστη-
ριοτήτων εκτός γεωργίας, η ενίσχυση επιχειρηµατικότητας µι-
κρής κλίµακας αλλά και η επιστροφή των ανθρώπων στην
ύπαιθρο. 

Στο πλαίσιο αυτής της στρατηγικής, προκηρύξατε µία σειρά
από δράσεις του Προγράµµατος «ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ»
για ιδιωτικές επενδύσεις, για τον τουρισµό, τον πολιτισµό και τη
βιοτεχνία. Συγκεκριµένα, αναφέροµαι στα µέτρα 311, 312 και
313. Κανείς δεν αµφιβάλλει ότι η στόχευση είναι θετική.

Όµως, κύριε Υπουργέ, το πρώτο πρόβληµα που προέκυψε
είναι ότι, ενώ η υποβολή των φακέλων έχει λήξει την 1/11/2010,
έχει περάσει ένας ολόκληρος χρόνος και δεν έχουν αξιολογηθεί
όλες οι προτάσεις και δεν έχουν ανακοινωθεί τα αποτελέσµατα.
Αναφέροµαι κυρίως στην Πιερία και στην κεντρική Μακεδονία µε
βάση τα στοιχεία που διαθέτω. 

Ένα δεύτερο ουσιαστικό πρόβληµα σε όλη αυτήν τη διαδικα-
σία είναι ότι δεν λειτούργησαν οι υποστηρικτικοί µηχανισµοί.
Αυτό είχε ως αποτέλεσµα να προκύψει ανεπάρκεια στην ενηµέ-
ρωση των πολιτών για τις δυνατότητες που υπήρχαν σ’ αυτές τις
επενδύσεις, έτσι ώστε να µην έχουµε τη µεγαλύτερη δυνατή
απορροφητικότητα που θα µπορούσαµε να έχουµε σ’ αυτά τα
προγράµµατα σε διαφορετικές συνθήκες. Έτσι, έµειναν αναξιο-
ποίητα περίπου 5,8 εκατοµµύρια ευρώ από τα 25,5 εκατοµµύρια,
που ήταν ο συνολικός προϋπολογισµός για την κεντρική Μακε-
δονία. Δηλαδή, δεσµεύθηκαν 19,7 εκατοµµύρια ευρώ για εκατόν
πενήντα φακέλους υποψηφιοτήτων που έχουν υποβληθεί. 

Με βάση τα παραπάνω, κύριε Υπουργέ, θα θέλαµε να µας
απαντήσετε στα εξής ερωτήµατα:

Πότε επιτέλους θα ολοκληρωθεί η αξιολόγηση αυτών των προ-
τάσεων; Θεωρώ ότι θα πρέπει να γίνει το ταχύτερο δυνατό για
τις συνθήκες που βιώνουµε σήµερα και για τις νέες θέσεις εργα-
σίας που πρέπει να προκύψουν. 

Δεύτερον, προτίθεστε να προχωρήσετε σε µία δεύτερη προ-
κήρυξη για την κεντρική Μακεδονία για το συγκεκριµένο πρό-
γραµµα, ώστε να απορροφηθεί το υπόλοιπο αδιανέµητο ποσό
και να µη µεταφερθεί σε άλλες περιφέρειες;

Τρίτον, προτίθεστε να προχωρήσετε άµεσα στην προκήρυξη
των άλλων µέτρων του Άξονα 3, που δεν έχουν ενεργοποιηθεί
ακόµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί-εκπαι-

δευτικοί από το 3ο Γυµνάσιο Υµηττού.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Στην επίκαιρη ερώτηση της κ. Μίχου θα απαντήσει ο Υφυπουρ-

γός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάννης Δριβελέγκας.
Κύριε Δριβελέγκα, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να ευχαριστήσω και τη συνάδελφο Βουλευτή κ. Μαρία

Μίχου για το ενδιαφέρον που δείχνει και το αποτυπώνει µε την
ερώτησή της για τα θέµατα της αγροτικής ανάπτυξης. Διότι είναι
γεγονός ότι σ’ αυτήν τη δύσκολη συγκυρία που ζούµε, αν υπάρ-
χει ένας τοµέας ο οποίος µπορεί να βοηθήσει να βγει η χώρα
από την κρίση είναι -όπως όλοι οµολογούν- ο αγροτικός τοµέας.
Γι’ αυτό, λοιπόν, κι εµείς κάνουµε πάρα πολλές και σηµαντικές
προσπάθειες στο πλαίσιο του δυνατού, συµπεριλαµβανοµένης
υπ’ όψιν και της σηµερινής οικονοµικής κατάστασης, ώστε να
βοηθήσουµε σ’ αυτήν την κατεύθυνση. Ένα τέτοιο µέτρο που
βοηθά κυρίως τις αγροτικές περιοχές, όπως πολύ σωστά επιση-
µάνατε, είναι ο Άξονας 3 του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης.

Είπατε ποιος είναι ο στόχος και ο σκοπός αυτού του προγράµ-
µατος και γι’ αυτό κάναµε κι αυτές τις προκηρύξεις. Είναι αλή-
θεια ότι στο πρόγραµµα για την κεντρική Μακεδονία
υποβλήθηκαν µόνο εκατόν πενήντα προτάσεις, όπως πολύ
σωστά είπατε, µε συνολική δηµόσια δαπάνη τα 19.733.523 ευρώ,
ενώ υπήρχε η δυνατότητα να γίνουν ακόµα περισσότερες υπο-
βολές. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Ήδη αξιολογούνται οι προτάσεις. Πάρα πολλές απ’ αυτές ήδη
έχουν πάρει προέγκριση, έχουν πάει στους δικαιούχους και πε-
ριµένουµε να µας απαντήσουν –αυτή είναι η διαδικασία- αν θέ-
λουν να συµµετέχουν, αν θέλουν δηλαδή να ενεργοποιήσουν το
πρόγραµµα. 

Αφού ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία, τότε θα δούµε τη δυ-
νατότητα αν µπορεί να επεκταθεί, να κάνουµε δηλαδή συµπλη-
ρωµατικά -όπως είπατε- και για άλλο πρόγραµµα. Αυτήν τη
στιγµή όµως δεν έχουµε ακόµα την τελική µορφή, πόσοι δηλαδή
από τους δικαιούχους θα αποδεχτούν, τι χρήµατα θα περισσέ-
ψουν για να µπορούµε να τα διαθέσουµε. 

Πράγµατι δόθηκε µία άλλη προτεραιότητα και δόθηκε προτε-
ραιότητα στα νησιά, στην Αττική και σε άλλες περιοχές που όπως
καλά γνωρίζετε, αν δεν είχαν τελειώσει αυτές οι περιοχές τη δια-
δικασία, δεν θα µπορούσαν να πάνε στο µέτρο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ.
Ιωάννη Δριβελέγκα από τη Χαλκιδική. 

Η συνάδελφος κ. Μαρία Μίχου, Βουλευτής Πιερίας του
ΠΑΣΟΚ, έχει το λόγο για να δευτερολογήσει για δύο λεπτά. 

Έχετε το λόγο, κυρία συνάδελφε.
ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε ιδιαίτερη προσοχή και πιστεύω

ότι έχετε πραγµατικά την πολιτική βούληση να βοηθήσετε την
κεντρική Μακεδονία και όχι µόνο. Είστε βέβαια Υπουργός όλης
της Ελλάδας, αλλά εγώ σας µεταφέρω τα προβλήµατα της πε-
ριοχής µου, της Πιερίας, και της κεντρικής Μακεδονίας ευρύ-
τερα, µιας και το θέµα αφορά την περιφέρεια. Πιστεύω ότι θα
συµβάλετε στην επίλυση αυτού του θέµατος που είναι σηµαντικό
για µας. Θα θέλαµε ένα πιο σαφές και πιο σύντοµο χρονοδιά-
γραµµα, γιατί ξέρετε ότι η κεντρική Μακεδονία έχει πολύ υψηλά
ποσοστά ανεργίας.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά ότι για να έχουµε τα επι-
θυµητά αποτελέσµατα, πρέπει να έχουµε ολοκληρωµένες πολι-
τικές και πιστεύω ότι αυτό θα εφαρµοστεί κι εδώ. Στην
προκειµένη περίπτωση όµως υπήρξε πράγµατι ένα κενό συντο-
νισµού των αρµοδίων φορέων λόγω της έλλειψης αυτής της ανα-
πτυξιακής εταιρείας, δηλαδή αυτού του υποστηρικτικού
µηχανισµού στην κεντρική Μακεδονία, όπως ανέφερα νωρίτερα. 

Συγκεκριµένα, ενώ η δηµοσίευση του διαγωνισµού για να δη-
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µιουργηθεί ήταν στις 19/11/2010 και η διαδικασία έπρεπε να έχει
ολοκληρωθεί το αργότερο µέχρι τις 24/1/2011, µέχρι σήµερα δεν
έχει υπάρξει κανένα αποτέλεσµα και αυτή τη στιγµή, εξ όσων
γνωρίζω, η υπόθεση βρίσκεται στο Ελεγκτικό Συνέδριο. Αυτό δη-
µιούργησε ένα σηµαντικό έλλειµµα συντονισµού για τα µέτρα
του προγράµµατος στο οποίο αναφέρθηκα, 311, 312 και 313,
όπως είπα και στην πρωτολογία µου. Το αποτέλεσµα ήταν να κα-
τατεθούν µόλις εκατόν πενήντα φάκελοι, όπως είπατε κι εσείς,
µε προϋπολογισµό 19.700.000, ενώ στην περίοδο 2000-2006
µόνο στην Πιερία είχαµε ενενήντα δύο προτάσεις µε συνολικό
προϋπολογισµό 21.067.095 ευρώ. Κύριε Υπουργέ, αντιλαµβάνε-
στε τι σηµαίνει αυτό για την τοπική οικονοµία και για τις θέσεις
εργασίας.

Ουσιαστικά, λοιπόν, θα ζητούσα από σας τέσσερις απαντήσεις
ή καλύτερα τέσσερις δεσµεύσεις για το χρονοδιάγραµµα υλο-
ποίησης αυτών των προτάσεων, δηλαδή της ανακοίνωσης των
αποτελεσµάτων, γιατί η υλοποίηση εξαρτάται και από τους επεν-
δυτές. Κατά την άποψή µου αυτό το διάστηµα θα πρέπει να είναι
όσο το δυνατόν συντοµότερο. 

Δεύτερον, ερωτώ αν υπάρχει θέµα µε την περικοπή των
800.000.000 ευρώ από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων.
Υπάρχει πιθανότητα να υπάρξουν προβλήµατα στην οµαλή εξέ-
λιξη αυτών των επενδύσεων του Προγράµµατος «ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ
ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ» λόγω αυτών των περικοπών; Πρέπει να διευκρι-
νιστεί και αυτό, γιατί είναι σηµαντικοί πόροι για επενδύσεις αυτήν
την περίοδο.

Τρίτον, να µας δώσετε σήµερα –αν µπορείτε- ένα χρονοδιά-
γραµµα υλοποίησης των υπόλοιπων µέτρων του Προγράµµατος
«ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ», ώστε να προετοιµαστούν οι
επενδυτές και να είναι έτοιµοι για τις νέες δράσεις για να απο-
φύγουµε τις καθυστερήσεις µελλοντικά.

Τέταρτον, αν για οποιονδήποτε λόγο δεν υπάρξει προκήρυξη
για την κεντρική Μακεδονία γι’ αυτά τα χρήµατα, τα 5,5 εκατοµ-
µύρια ευρώ, στις επόµενες δράσεις, στις επόµενες προκηρύξεις
θα πρέπει κατά την άποψή µου να καλύψετε αυτό το κενό και να
αυξήσετε τον προϋπολογισµό, ώστε να µην αδικηθεί η Περιφέ-
ρεια της Κεντρικής Μακεδονίας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε την

κ. Μίχου.
Ο Υπουργός κ. Δριβελέγκας έχει το λόγο για τρία λεπτά, για

να δευτερολογήσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητή κυρία συνάδελφε, το πρόγραµµα ολοκληρώνεται και

πιστεύουµε ότι µέχρι το τέλος του έτους θα έχουν ολοκληρωθεί
οι εγκρίσεις και η αξιολόγηση και µετά, όπως σωστά είπατε, πρέ-
πει να γίνουν οι απαραίτητοι έλεγχοι. Σε κάθε περίπτωση µέχρι
το τέλος του χρόνου ελπίζουµε να έχει ολοκληρωθεί  η διαδικα-
σία για να µπορούν οι δικαιούχοι να αρχίσουν να κάνουν αυτές
τις επενδύσεις.

Όπως είπα και στην πρωτολογία µου, από τα 25,5 εκατοµµύρια
που ήταν τα χρήµατα του µέτρου αυτού του Άξονα 3, έχουν υπο-
βληθεί προτάσεις µόνο για 19. Δεν σηµαίνει ότι και τα 19 θα εγ-
κριθούν. Αυτό εξαρτάται από την πληρότητα του φακέλου. Να
δούµε τι θα γίνει, να δούµε τα χρήµατα που θα περισσέψουν.

Βεβαίως και η δική µου πρόθεση και βούληση είναι αυτά να
παραµείνουν  καθ’ οιονδήποτε τρόπο στην κεντρική Μακεδονία. 

Σε ό,τι αφορά στους υποστηρικτικούς µηχανισµούς, το έχουµε
πει εδώ και πάρα πολύ  καιρό. Δεν γίνονται όµως, µε εντολές του
Υπουργείου. Κάποια στιγµή πρέπει να καταλάβουµε όλοι µας και
ιδιαίτερα στην κεντρική Μακεδονία ότι πρέπει να φτιάξουµε τους
υποστηρικτικούς αυτούς µηχανισµούς, ώστε να έχουµε τη δυνα-
τότητα µεγαλύτερης απορρόφησης. Αλλού το έχουν κάνει και
έχουν σηµαντικά πλεονεκτήµατα και αποτελέσµατα. Ας δούµε
αυτό το παράδειγµα και ας ενεργοποιηθεί ο κόσµος, ας ενεργο-
ποιηθεί ο πολίτης και κυρίως να ενεργοποιηθούν οι αρµόδιοι φο-
ρείς. Δεν πρέπει µόνο να καθόµαστε στα καφενεία ή όπως έχω
πει πολλές φορές, να κάνουµε κουβέντες στον αέρα χωρίς οι
ίδιοι εµείς να συµµετέχουµε και να µας φέρνουν τα χρήµατα στο
καφενείο ή στο σπίτι. Πρέπει να ενεργοποιηθούµε, για να έχουµε

τη δυνατότητα να συµµετέχουµε. Όπως είπα, υπάρχουν πολύ
καλά αποτελέσµατα σ’ αυτούς που το κάνουν. 

Σε ό,τι αφορά στο θέµα του Προγράµµατος «ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ
ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ» -και όχι µόνο- θέλω να πω ότι είναι ένα οριζόντιο
πρόγραµµα. Αυτό το πρόγραµµα δεν εντάσσεται στο ΕΣΠΑ. Η
κοινοτική συµµετοχή είναι  3,9 δισεκατοµµύρια, όπως ξέρετε. Η
εθνική συµµετοχή είναι 1 δισεκατοµµύριο και 1,5 δισεκατοµµύριο
είναι η ιδιωτική συµµετοχή. Αυτό είναι το σύνολο του προγράµ-
µατος. 

Εµείς ίσως να είµαστε το υπουργείο που έχουµε τη µεγαλύ-
τερη απορρόφηση σε κοινοτικά προγράµµατα από κάθε άλλο
Υπουργείο, γιατί αυτήν τη στιγµή, είπα, έχουν συµβασιοποιηθεί,
όχι έχουν ενταχθεί, υπάρχουν δηλαδή νοµικές δεσµεύσεις του
46% του προγράµµατος. Και, όπως καταλαβαίνετε και ξέρετε,
αυτό είναι ζεστό χρήµα, που πάει στην περιφέρεια και κατ’ επέ-
κταση πάει και στους πολίτες. 

Υπάρχει ένα θέµα σε σχέση µε την εθνική συµµετοχή, το 15%.
Το αν γίνει 5% είναι σε µια διαπραγµάτευση µήπως µπορέσουµε
και εξαιρέσουµε τα αγροτικά. Αλλιώς θα υπάρξει µια περικοπή
στην εθνική συµµετοχή και όχι στην κοινοτική συµµετοχή της
τάξης των 700-800 εκατοµµυρίων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε και

εµείς, κύριε Υπουργέ. Μη φύγετε. Θα απαντήσετε στην επόµενη
ερώτηση της συναδέλφου κ. Διαµαντάκου. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι ο Βουλευτής
Ευβοίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σίµος Κεδίκογλου ζητεί ολι-
γοήµερη άδεια απουσίας στο εξωτερικό και η Ανεξάρτητη Βου-
λευτής Α’ Αθηνών κ. Ντόρα Μπακογιάννη µας ενηµερώνει ότι
αιτείται να απουσιάσει στο Παλέρµο για το συνέδριο των Ευρω-
παίων Φιλελευθέρων Δηµοκρατών. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Συνεπώς, η Βουλή

ενέκρινε τις ζητηθείσες άδειες. 
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 193/21-11-2011 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την παρακρά-
τηση από την Αγροτική Τράπεζα Ελλάδος, µέρους των χρηµάτων
της ενιαίας ενίσχυσης. 

Κυρία Μανωλάκου, παρακαλώ να µας αναπτύξετε την επίκαιρη
ερώτησή σας. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, το ξέρετε το θέµα.
Δόθηκε η προκαταβολή της ενιαίας ενίσχυσης στους αγρότες.
Πήγαν να την πάρουν µε χαρά, να βουλώσουν τρύπες. Λειψά τα
λεφτά. Γιατί; Γιατί γίνεται παρακράτηση από την ενιαία ενίσχυση
για εξόφληση οφειλών. Και δεν είναι µόνο για τα ασφάλιστρα
στον ΕΛΓΑ. Είναι για ΤΟΕΒ και άλλα. 

Το ξέρετε καλά ότι είναι πραγµατικό χαράτσι τα ασφάλιστρα
στον ΕΛΓΑ και είναι δυσβάσταχτο. 

Έχετε υποσχεθεί διά στόµατος κ. Σκανδαλίδη ότι θα αλλάξετε
το νόµο.

Η κατάσταση είναι δραµατική. Ρευστό δεν υπάρχει. Μάλιστα
τώρα οι αγρότες, για να πάρουν σπόρους, λιπάσµατα και πετρέ-
λαιο, πρέπει να πληρώσουν τοις µετρητοίς. 

Ποιο ήταν το σύστηµα; Έπαιρναν ό,τι χρειάζονταν και όταν
πουλούσαν την παραγωγή, πήγαιναν και ξοφλούσαν. Τα χρήµατα
αυτά τα χρειάζονται. Δεν µπορούν να πληρώσουν! Σε τελευταία
ανάλυση το ασφάλιστρο στον ΕΛΓΑ µε τον τελευταίο νόµο έχει
προκαλέσει πολλές µεγάλες αντιδράσεις. Δεν έχουν τη δυνατό-
τητα, αλλά είναι και άδικος, γιατί και ο ΕΛΓΑ τούς χρωστάει πάρα
πολλές αποζηµιώσεις δύο και τριών ετών αλλά και σε περίπτωση
ζηµιάς δεν τους καλύπτει. 

Δείτε τη Θεσσαλία. Το πράσινο σκουλήκι τούς έχει φάει το ει-
σόδηµα και αποζηµίωση δεν υπάρχει µέσω ΕΛΓΑ. Όµως, το πιο
σηµαντικό είναι η αυθαιρεσία όχι µόνο της Αγροτικής Τράπεζας
αλλά και άλλων τραπεζών, γιατί οι παρακρατήσεις από την ενιαία
ενίσχυση ακόµη και γι’ αυτούς που το υπέγραψαν είναι παράνο-
µες. Υπάρχουν και οι κανονισµοί της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Εµείς λέµε ότι η παρακράτηση και τυπικά και ουσιαστικά είναι
παράνοµη. Ζητάτε να επέµβετε, ώστε να αποκαταστήσετε τη δι-
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καιοσύνη αλλά και να αλλάξετε αυτόν τον άδικο νόµο του ΕΛΓΑ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος):  Όπως όλοι γνωρί-

ζετε, η κ. Διαµάντω Μανωλάκου είναι Βουλευτής Α’ Πειραιά, η
πιο µαχητική Βουλευτής της περιοχής µας. 

Ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάννης
Δριβελέγκας τής απαντά στην επίκαιρη ερώτηση για την Αγρο-
τική Τράπεζα. 

Κύριε Υπουργέ, σας ακούµε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αν µου επιτρέπετε, θέλω να κάνω µία εκτός Κανονισµού πα-

ρέµβαση. Η παρουσία του κυρίου Προέδρου και µας ηρεµεί και
µας δίνει µία δυνατότητα να είµαστε και ουσιαστικοί στις απαν-
τήσεις, αλλά κυρίως να συµφωνήσω µαζί σας, κ. Μανωλάκου ότι
έχετε απόλυτο δίκιο, όταν λέτε ότι δεν πρέπει και απαγορεύεται
να παρακρατείται οποιοδήποτε ποσό από την ενιαία ενίσχυση. 

Το έχουµε πει ρητά και κατηγορηµατικά: Η Αγροτική Τράπεζα
πρέπει να κρατάει µόνο, όταν υπάρχουν πάγιες εντολές. Τι δη-
λαδή; Όπως ξέρετε, πάγια εντολή σηµαίνει ότι ο αγρότης, δη-
λαδή ο δικαιούχος της ενιαίας ενίσχυσης, εκχωρεί ποσοστό ή
ενιαία την ενιαία ενίσχυση  έγγραφα, δηλαδή µε υπογραφή του
δίνει το δικαίωµα στην τράπεζα να κρατήσει αυτά τα χρήµατα.
Εάν δεν υπάρχει πάγια εντολή, η παρακράτηση είναι παράνοµη. 

Εγώ δεν είµαι απ’ αυτούς που θα πω ότι δεν µπορεί να συµβεί
και το δεύτερο. Γι’ αυτό και χθες βγάλαµε ένα δελτίο Τύπου, για
να ενηµερώσουµε όλους τους αγρότες ότι, αν τυχόν υπάρχει πα-
ρακράτηση ενιαίας ενίσχυσης όχι µόνο από την τράπεζα, αλλά
από οποιονδήποτε φορέα –διότι πολλές ενώσεις µεταχειρίστη-
καν αυτό- χωρίς την πάγια εντολή, τότε είναι παράνοµη. Όταν
είναι παράνοµη, υπάρχει ο νόµιµος τρόπος και διαδικασία, ο
αγρότης να διεκδικήσει να πάρει πίσω αυτά τα χρήµατα. 

Αυτό είναι η ουσία της ερώτησής σας και νοµίζω ότι είµαι
σαφής και κατηγορηµατικός στο ότι απαγορεύεται να παρακρα-
τηθεί οποιοδήποτε ποσό, εάν δεν υπάρχει η πάγια εντολή. Στα
άλλα θα µου επιτρέψετε να σας απαντήσω στη δευτερολογία. 

Σε ό,τι αφορά αυτό που είπατε για τα χαράτσια, για τις εισφο-
ρές του ΕΛΓΑ, ξέρω ότι δεν θα συµφωνήσετε. Τουλάχιστον,
όµως, θα καταλάβετε ότι όχι µόνο δεν είναι χαράτσι, όχι µόνο
έχουν αποδεχθεί το µέτρο οι αγρότες αλλά είναι και δίκαιο, επι-
τέλους, σε αυτήν τη χώρα να σταµατήσει η ρεµούλα και η αδια-
φάνεια. 

Στη δευτερολογία µου, κυρία Μανωλάκου, για να µην κάνω και
κατάχρηση της ανοχής του Προεδρείου, θα σας απαντήσω ακρι-
βώς γι’ αυτά τα θέµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υπουργό κ. Γιάννη Δριβελέγκα. Πιο σαφής δεν γίνεται να
είναι κανείς.

Η Βουλευτής Πειραιά του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος
κ. Διαµάντω Μανωλάκου έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, το ότι υπάρχει πα-
ρανοµία το ξέρετε. Αυτές τις ηµέρες οι τράπεζες ζητούν εκ των
υστέρων υπογραφή εξουσιοδότησης, µε προχρονολογηµένη
ηµεροµηνία. Το ένα είναι αυτό.

Το δεύτερο: Ακόµα και αυτοί που υπέγραψαν πάγια εντολή και
εξουσιοδότηση την περίοδο που κάνουν τις αιτήσεις του ΟΣΔΕ,
µε εκβιασµό εξαναγκάστηκαν να το κάνουν. Και αυτό είναι κατα-
δικαστέο. 

Το λέω, γιατί αντιδράσεις για τα χαράτσια υπάρχουν -κι έγιναν
και πανελλαδικές κινητοποιήσεις- και για τον ΕΛΓΑ, όπως και για
τα άλλα διάφορα χαράτσια, από όλο το λαό, ό,τι θεό και να πι-
στεύουν. Και δεν θα υποχωρήσουν ακόµη και µε συλλήψεις συν-
δικαλιστών, όπως έγινε πριν από λίγη ώρα στο µηχανογραφικό
της ΔΕΗ στη Μεσογείων, όπου µπήκαν τα ΜΑΤ και συνέλαβαν
τον Πρόεδρο κι άλλους αγωνιστές της ΓΕΝΟΠ – ΔΕΗ. Γιατί; Διότι
διεκδικούσαν να µην πληρωθούν τα χαράτσια από φτωχούς,
άνεργους, χαµηλοσυνταξιούχους.

Εµείς καταγγέλλουµε τις συλλήψεις και σας λέµε καθαρά ότι
η τροµοκρατία και οι εκβιασµοί της Κυβέρνησης, της τρόικας και
της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν πρόκειται να περάσουν. Έχουν την
αλληλεγγύη και τη συµπαράσταση όλου του λαού. 

Επίσης, δεν θα φοβηθούν και δεν θα τροµοκρατηθούν και οι

αγρότες, γιατί είναι θέµα επιβίωσης. Και µη λέτε ότι γίνεται ρε-
µούλα απέναντι στο χαράτσι του ΕΛΓΑ. 

Θα σας πω το εξής και θα δείτε πόσο άδικο είναι: Τι ίσχυε πριν;
Κι εσείς, ειλικρινά, τα ξέρετε καλύτερα από τον καθένα. Όταν
πουλούσε ο αγρότης την παραγωγή του, το 3,5% πήγαινε από
το τιµολόγιο υπέρ του ΕΛΓΑ. Σήµερα ποια είναι η επίδραση της
κρίσης στους αγρότες; Ότι η παραγωγή µένει απούλητη ή σαπί-
ζει στο χωράφι. Αυτοί πρέπει να πληρώνουν; Εδώ ξόδεψαν από
την τσέπη τους για να αγοράσουν σπόρους, λιπάσµατα, να καλ-
λιεργήσουν, να συλλέξουν. Έχουν ξοδέψει και δεν πουλάνε και
θα πληρώσουν ένα επιπλέον χαράτσι από τον ΕΛΓΑ; Μάλιστα, ο
ΕΛΓΑ λέει καθαρά στο νόµο του ότι, αν δεν έχω λεφτά, σε περί-
πτωση καταστροφής δεν σε αποζηµιώνω. Παίρνετε πίσω την
υπόσχεση για αλλαγή αυτού του νόµου, που στην κυριολεξία
είναι έκτρωµα;

Εµείς σας ζητάµε να το ξανασκεφτείτε. Θα συναντήσετε µπρο-
στά τους αγρότες. Όχι, όµως, µόνους τους. Έχει αναπτυχθεί η
αλληλεγγύη, κύριε Υπουργέ. «Ένας για όλους και όλοι για έναν».
Αυτό είναι σήµερα το σύνθηµα, για να αντιµετωπίσουν αυτή την
άγρια, σκληρή, βάρβαρη πολιτική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε
πολύ κ. Διαµάντω Μανωλάκου.

Ο Υπουργός κ. Γιάννης Δριβελέγκας, έχει το λόγο για να δευ-
τερολογήσει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Θα είµαι, όπως πάντα, απλός και λιτός. 

Κυρία Μανωλάκου, το είπαµε στην πρωτολογία. Κανένα ποσό
δεν επιτρέπεται να κρατάει κανείς από την ενιαία ενίσχυση.
Όποιοι το κάνουν, παρανοµούν. Και όταν παρανοµούν, υπάρχει
νόµος.

Κι επειδή κάνατε –κάνω µία παρένθεση- σχόλιο για κάποιες
συλλήψεις –δεν ξέρω, ήµουν εδώ σήµερα που έγιναν, βεβαίως
πιστεύω ότι λέτε την αλήθεια- θέλω να πω το εξής: Το δικαίωµα
στην απεργία το έχουν όλοι. Πρέπει, όµως, να έχουµε και σεβα-
σµό στους νόµους. Δεν πιστεύω οι συλλήψεις αυτές να έγιναν
αναίτια. Έγιναν κατ’ επίκληση της εφαρµογής των νόµων και του
Συντάγµατος. Πρέπει να καταλάβουµε ότι ζούµε σε µία ευνοµού-
µενη πολιτεία και δηµοκρατία. Τίποτα περισσότερο, τίποτε λιγό-
τερο.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Με αυταρχισµό πηγαίνετε να πε-
ράσετε την πολιτική σας. Δεν περνάει!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Κοιτάξτε, δεν θέλω να µιλήσω σ’ εσάς, γιατί
είστε ιδιαίτερα ευγενής. Ή έχουµε δηµοκρατία και συντασσόµα-
στε µε τους νόµους και τις αποφάσεις της πολιτείας και δεν
έχουµε καπετανάτα και τσαµπουκάδες και αναρχία ή τότε πάµε
αλλού. Εν πάση περιπτώσει, το σταµατάµε αυτό εδώ.

Ας επανέλθουµε σ’ αυτό που είπατε. Ουδέποτε ο Υπουργός,
ο κ. Σκανδαλίδης, είπε ότι θα αλλάξει το νόµο. Τι είπε, όµως, για
την εισφορά του ΕΛΓΑ; Είπε το εξής: Αν κατά την πρώτη εφαρ-
µογή υπάρξουν ορισµένες αδικίες, εµείς είµαστε ανοικτοί να τις
βελτιώσουµε και να τις διορθώσουµε. Ήταν πάρα πολύ σωστός.

Θα σας πω εν τάχει δύο-τρία πράγµατα, γιατί όπως είπατε τα
γνωρίζω καλά και σας ευχαριστώ για τα καλά σας λόγια, για να
ξέρετε το εξής: Πρώτον, ο ΕΛΓΑ ήταν µέσα 4,5 δισεκατοµµύρια.
Μπήκε τώρα µέσα 4,5 δισεκατοµµύρια.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ρουσφέτια ήταν τα πιο πολλά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Το 2004 είχε έλλειµµα 800 εκατοµµύρια και
το 2009 είχε έλλειµµα 4,5 δισεκατοµµύρια. Δεν θέλω να επα-
νέλθω στο τι έχει γίνει. Είπαµε ότι αυτή η ιστορία πρέπει να τε-
λειώσει. Πώς θα τελειώσει; Θα τελειώσει µε ορθολογικοποίηση.
Να πληρώνουν οι αγρότες την εισφορά τους και να αποζηµιώ-
νονται οι αγρότες και όχι οι ίδιοι και οι ίδιοι κατ’ εξαίρεση πάρα
πολλές φορές. Γι’ αυτό και εγώ ο ίδιος έχω σταµατήσει τις κατ’
εξαίρεση αποζηµιώσεις και δεν υπάρχουν πουθενά, παρά µόνο
ό,τι λέει ο Κανονισµός. Δεν θα δείτε ούτε µια απόφαση δική µου
ή του Υπουργείου κατ’ εξαίρεση χορήγησης. 

Τώρα θα αναφερθώ σε κάτι άλλο, µιας που είπατε για τα στοι-
χεία, γιατί πληρώνουν οι αγρότες. Κοιτάξτε να δείτε, σύµφωνα
µε τις παλιές εισφορές έπρεπε να παίρνει ο ΕΛΓΑ γύρω στα 200
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εκατοµµύρια ευρώ το χρόνο από τα στοιχεία, αλλά και από την
επιστροφή ΦΠΑ που δείχνει τι αγροτικό εισόδηµα υπάρχει, πραγ-
µατικό όχι καθ’ υπολογισµό. Πάλι λένε 180 µε 200 εκατοµµύρια.
Ξέρετε πόσο έπαιρνε; Έπαιρνε 70 µε 80 εκατοµµύρια ευρώ. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, βάλαµε αυτήν την εισφορά και θα αποζηµιώ-
νεται µέχρι -προσέξτε- 70.000 ευρώ, γιατί υπήρξε παλιά οικογέ-
νεια που σε τρία χρόνια πήρε 750.000 ευρώ. Αυτά τα
απαράδεκτα πράγµατα γίνονταν. Εν πάση περιπτώσει, νοµότυπα
γινόντουσαν. Γιατί µου λένε: «Γιατί δεν τους εγκαλείς; Θα τα πά-
ρεις πίσω». Ήταν νοµότυπα. Ξέρετε, µε αποφάσεις και να βλέ-
πεις τον κατάλογο να παίρνει άτοµο -όχι οικογένεια, άτοµο-
150.000 αποζηµίωση το χρόνο, 50.000 αποζηµίωση το χρόνο,
κάθε χρόνο, 100.000 αποζηµίωση. Είχαµε βρει φάµπρικα.

Μη µας εγκαλείτε. Ελάτε δίπλα σ’ αυτήν την περίπτωση να
σταµατήσουν αυτά. Σας λέω πάλι ότι έχουν επικροτηθεί από τους
αγρότες γιατί τα ήξεραν, τα έβλεπαν, τα ζούσαν στο χωριό τους
δίπλα τους, να βλέπουν τον τάδε, ένα και δύο άτοµα να ζουν
πλουσιοπάροχα εις βάρος τους και οι άλλοι να λένε: «Πώς είναι
δυνατόν;». Αυτό το σταµατήσαµε και το χάρηκε όλος ο αγροτι-
κός κόσµος. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε

και εµείς, κύριε Υπουργέ.
Η επόµενη ερώτηση που σας αφορά, είναι η τέταρτη µε

αριθµό 195/21-11-2011 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ηλία Πολατίδη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε το µέλλον της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης, δεν συζητεί-
ται λόγω αναρµοδιότητας και διαγράφεται. Εδώ θα σας απελευ-
θερώσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω το
Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή σύµφωνα µε το άρθρο 86 του
Συντάγµατος και του ν.3126/2003 ποινική ευθύνη των Υπουργών,
όπως ισχύει, δικογραφία κατά µελών της Κυβέρνησης.

Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 189/21-11-2011 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής
και  Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αναστάσιου Κουράκη προς την Υπουργό  Παιδείας, Διά Βίου Μά-
θησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη λειτουργία του 2ου ΓΕΛ
Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης Ελληνικού.

Το λόγο έχει ο κ. Αναστάσιος Κουράκης για να αναπτύξει την
επίκαιρη ερώτησή του.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πρόκειται για το διαπολιτισµικό λύκειο και γυµνάσιο, το οποίο
είναι, όπως γνωρίζουµε, το µοναδικό σε όλο το Λεκανοπέδιο και
εξυπηρετεί πολύ µεγάλο αριθµό µαθητών. Οι µαθητές αυτοί ανή-
κουν σε ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες. Οι περισσότεροι είναι
πολιτικοί πρόσφυγες, µετανάστες, παλιννοστούντες οµογενείς.
Πολλά από τα παιδιά που παίρνουν αυτήν την εκπαίδευση προ-
έρχονται από εµπόλεµες χώρες ή χώρες µε έκρυθµη πολιτική κα-
τάσταση και φιλοξενούνται σε ξενώνες των µη κυβερνητικών
οργανώσεων. 

Για πάνω από είκοσι πέντε χρόνια τα σχολειά αυτά λειτουρ-
γούν και παράγουν ένα πολύ σηµαντικό έργο. Τα σχολεία αυτά
λειτουργούν µε ένα νόµο, ο οποίος ψηφίστηκε υπό υπουργίας
Γεωργίου Παπανδρέου στις 11 Σεπτεµβρίου του 1996, όπου προ-
βλέπονται ορισµένες θετικές –θα έλεγα- διακρίσεις, ώστε να µπο-
ρούν αυτά τα παιδιά να εξυπηρετούνται καλύτερα. 

Έτσι, λοιπόν, προβλέπεται στο νόµο ότι η κατάταξη των µαθη-
τών σε τµήµατα γίνεται κατόπιν διαγνωστικών τεστ σύµφωνα µε
το επίπεδο της ελληνοµάθειας που κατέχουν. Προβλέπεται διευ-
ρυµένο πρόγραµµα, επτάωρο, έτσι ώστε να ενισχύονται οι ώρες
διδασκαλίας των Ελληνικών. Είναι µειωµένος ο αριθµός των µα-
θητών που είναι αρχάριοι στα Ελληνικά ανά τµήµα. Ισχύουν διά-
φορες τέτοιες ρυθµίσεις.

Έρχεται, λοιπόν, τώρα αυτήν την επιτυχηµένη πορεία των δύο
σχολείων του Ελληνικού από τα τέλη του Σεπτεµβρίου να ανα-
κόψει η διοίκηση. Με συνεχείς προφορικές εντολές η διευθύν-
τρια Δ’ διεύθυνσης δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης κ. Χαριτίδου

απαίτησε αρχικά από αυτά τα δυο σχολεία να αναπτυχθούν τα
τµήµατα αλφαβητικά, να αυξηθεί ο αριθµός των µαθητών, να, να,
να… χιλιάδες άλλα πράγµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής) 

Τελειώνω σύντοµα, κύριε Πρόεδρε.
Έγιναν επανειληµµένες προτάσεις, παρεµβάσεις, παραστά-

σεις από το Διοικητικό Συµβούλιο της ΕΛΜΕ, αλλά δυστυχώς η
κατάσταση εξακολουθεί να είναι όπως είναι. 

Σε αυτό που θέλουµε να µας απαντήσει η κυρία Υφυπουργός
–και φαντάζοµαι θα δώσει λύση στο πρόβληµα- είναι αν θα λει-
τουργήσει επιτέλους αυτό το σχολείο σύµφωνα µε τις διατάξεις,
µε τις οποίες λειτουργούσε µέχρι τώρα και όχι σύµφωνα µε τις
γενικές διατάξεις, που αφορούν τα υπόλοιπα λύκεια εξαιτίας των
ιδιαιτεροτήτων αυτού του σχολείου. Υπάρχει κάποια µελέτη ή
έρευνα που να τεκµηριώνει ότι τα διαπολιτισµικά σχολεία της
χώρας δεν επιτέλεσαν το ρόλο τους; Πώς θα αντιµετωπίσετε εν
τέλει –και κλείνω- το ζήτηµα της εκπαίδευσης των ευαίσθητων
κοινωνικών οµάδων της χώρας;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Κουράκη.
Το λόγο έχει η Υπουργός κ. Εύη Χριστοφιλοπούλου.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε συνάδελφε, θέσατε ένα πολύ ουσιαστικό ερώτηµα στο
τέλος. Αφού αναπτύξω την απάντησή µου, θα προσπαθήσω στη
δευτερολογία µου να πω το γενικό συµπέρασµα. Θα ξεκινήσω
µε το συγκεκριµένο σχολείο, για να πάµε στο γενικότερο ζήτηµα
που θέτετε.

Κατ’ αρχάς να σας θυµίσω ότι στον πρόσφατο νόµο που ψη-
φίσαµε στη Βουλή, τον ν. 3966, για το θεσµικό πλαίσιο των προ-
τύπων και πειραµατικών σχολείων, οι διατάξεις του άρθρου 35
του ν. 2413/96, όπου εφαρµόζονται µειωµένα ωράρια εκπαιδευ-
τικών στα διαπολιτισµικά σχολεία, καταργήθηκαν µαζί µε τις
άλλες διατάξεις που αφορούν τα πειραµατικά. 

Ως εκ τούτου το διδακτικό και εργασιακό ωράριο του διευ-
θυντή, του υποδιευθυντή και των λοιπών εκπαιδευτικών των σχο-
λείων αυτών –υπάρχει και στις Αχαρνές άλλο ένα τέτοιο
διαπολιτισµικό σχολείο, δεν είναι το µόνο του Ελληνικού στο Λε-
κανοπέδιο- είναι ίδιο µε το ωράριο των εκπαιδευτικών που υπη-
ρετούν στις λοιπές βαθµίδες. Αυτό είναι σαφές. 

Τώρα, όπως είπατε και εσείς, εφαρµόζονται τα προγράµµατα
των σχολειών της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, αλλά βεβαίως
µπορεί να εφαρµόζονται ειδικά αναλυτικά προγράµµατα, πρό-
σθετα εναλλακτικά µαθήµατα και βεβαίως να έχουµε και µει-
ωµένο αριθµό µαθητών. 

Εγώ από τα στοιχεία που έχω αυτήν τη στιγµή για το συγκε-
κριµένο σχολείο- αυτά που αναφέρατε τα πολύ θετικά του νόµου-
είναι ότι πρέπει να ανιχνεύεται µε διαγνωστικό τεστ το επίπεδο
ελληνοµάθειας, να επιζητείται η δήλωση του γονέα ότι επιθυµεί
να φοιτήσει το παιδί του στην τάξη υποδοχής, ενώ σε αντίθετη
περίπτωση πρέπει να παραπεµφθεί το παιδί σε οµάδα ψυχοκοι-
νωνικής στήριξης και βεβαίως να υπάρχει το κατάλληλο διδα-
κτικό υλικό προσαρµοσµένο και ει δυνατόν να βρίσκουµε και
εκπαιδευτικούς, οι οποίοι να έχουν µια εξειδίκευση στη διδασκα-
λία της Ελληνικής ως δεύτερης ξένης γλώσσας. Όλα αυτά είναι
ευκταία και πολύ σηµαντικά. 

Ωστόσο, από τα στοιχεία που έχω στη διάθεσή µου, βλέπω ότι
δεν τηρήθηκε η προβλεπόµενη διαδικασία προετοιµασίας ίδρυ-
σης τάξεων υποδοχής. Αναγνωρίζω ότι µπορεί να είναι και θέµα
γραφειοκρατίας του Υπουργείου, αλλά µπορεί να είναι και ολι-
γωρία το ότι δεν τηρήθηκαν οι διαδικασίες, ότι δεν υποβλήθηκαν
τεκµηριωµένες προτάσεις για ίδρυση και λειτουργία τάξεων υπο-
δοχής στο συγκεκριµένο σχολείο, ως όφειλαν, εγκαίρως. Αντί-
θετα, αυτή τη στιγµή υπάρχει ένα πρόβληµα. Έχουµε εγγραφές
καθ’ όλη τη διάρκεια του διδακτικού έτους, κάτι που, όπως κα-
ταλαβαίνετε, και την ίδια τη λειτουργία της τάξης παρεµποδίζει. 

Δεύτερον, έχουµε πάρα πολλούς µαθητές, επειδή ακριβώς σε
αυτό το σχολείο -σε αντίθεση µε εκείνο των Αχαρνών, όπου
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έχουµε εγκατεστηµένες τοπικά κοινότητες Ελλήνων Ποντίων,
που όµως είναι Πόντιοι που ήρθαν πολύ πρόσφατα και η ελληνική
γλώσσα δεν τους είναι οικεία και τα παιδιά τους, όπως τα παιδιά
των µεταναστών, δεν γνωρίζουν την ελληνική γλώσσα- στο Ελ-
ληνικό έρχονται παιδιά από όλη την Αθήνα και δεν συνδέονται µε
τη γειτονιά. Δεν υπάρχει δυνατότητα σ’ αυτό το σχολείο για
πραγµατική κοινωνική ένταξη, που διευκολύνεται µε τις γύρω-
γύρω ενέργειες των ζωνών εκπαιδευτικής προτεραιότητας, µιας
πολιτικής που έρχεται, εάν θέλετε, να συµπληρώσει και να διευ-
ρύνει την πολιτική για τα διαπολιτισµικά σχολεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Ολοκληρώνοντας την πρωτοµιλία µου, σας λέω ότι θα επα-
νέλθω, γιατί είναι µεγάλο το ζήτηµα που ανοίγει αυτή η ερώτηση.
Θέλουµε να µπορεί να υπάρχει γύρω-γύρω από το σχολειό η δυ-
νατότητα ψυχοκοινωνικής στήριξης και εκτός διδακτικών ωρών
η στήριξη και των γονιών, αλλά τέτοιου είδους σχολεία, όπως το
Ελληνικό, φοβούµαι ότι καταντούν ένα είδος γκέτο, που είµαι σί-
γουρη ότι ούτε εσείς το επιθυµείτε ιδεολογικά. Δεν επιθυµείτε
να γκετοποιηθούν τα παιδιά των µεταναστών και να είναι σε ένα
κλειστό σχολείο. Επιθυµούµε να ενταχθούν οµαλά στην κοινωνία
µας. 

Σταµατώ εδώ, κύριε Πρόεδρε. Αφού ακούσω τον κ. Κουράκη,
θα επανέλθω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε την
Υφυπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων κ.
Παρασκευή Χριστοφιλοπούλου. 

Το λόγο έχει ο κ. Αναστάσιος Κουράκης, προκειµένου να δευ-
τερολογήσει.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κυρία Υφυπουργέ, το πράγµα είναι απλό. Αυτό το σχολειό λει-
τουργούσε επί είκοσι πέντε χρόνια µε ορισµένους κανόνες. Αυτοί
οι κανόνες, απ’ όσο γνωρίζω τουλάχιστον, στο Διαπολιτισµικό
της Θεσσαλονίκης εξακολουθούν να λειτουργούν. Εδώ έχουν
ανατραπεί. Περί αυτού πρόκειται. Θα παρέµβετε, έτσι ώστε να
εξακολουθεί να λειτουργεί µε τις διατάξεις που διέπουν αυτά τα
διαπολιτισµικά σχολεία ή όχι;

Εγώ λέω ότι µπορεί να έγιναν ενδεχοµένως –οι εκπαιδευτικοί
ισχυρίζονται το αντίθετο- ορισµένες καθυστερήσεις και παραλή-
ψεις. Τελικά, αυτές τις παραλήψεις θα τις πληρώσουν τα παιδιά; 

Εδώ πρέπει να ξέρουµε ότι γι’ αυτό το ζήτηµα έκανε παρέµ-
βαση και κλήθηκε να πάρει θέση η σχολική σύµβουλος που έχει
την παιδαγωγική εποπτεία, προκειµένου να διαµορφώσει µια αν-
τίληψη. Αυτό που της είπαν, είναι ότι µέχρι να εγκριθεί η εισή-
γηση της σχολικής συµβούλου θα πρέπει να ακολουθηθούν οι
κείµενες διατάξεις, όπως ισχύει, δηλαδή, για όλα τα σχολεία,
χωρίς ιδιαίτερη µεταχείριση, µε τη δηµιουργία τµηµάτων είκοσι
πέντε µαθητών. Θα το επιτρέψουµε αυτό το πράγµα;

Εν τέλει, υπάρχει ακόµα ένα ζήτηµα. Κατά πόσο η χάραξη της
πολιτικής στο θέµα της εκπαίδευσης των µεταναστών έχει ενα-
ποτεθεί από το Υπουργείο Παιδείας στα χέρια της οποιασδήποτε
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης; Υπάρχει ένα πολύ συγκεκριµένο
έργο. Την εποπτεία την ασκείτε εσείς. Δεν είναι δυνατόν, δηλαδή,
να ασκείται µια τέτοια πολιτική, που εγώ φαντάζοµαι και θέλω να
πιστεύω ότι δεν είναι η πολιτική του Υπουργείου Παιδείας. Αυτό,
δηλαδή, το οποίο λένε οι συγκεκριµένοι διευθυντές, που ασκούν
εποπτεία, δεν πιστεύω ότι ταυτίζεται µε τη δική σας αντίληψη. 

Περιµένοντας την απάντησή σας, θέλω να πω και εγώ ότι, ως
ΣΥΡΙΖΑ, καταγγέλλουµε απολύτως την εισβολή των ΜΑΤ στην
κατάληψη της ΔΕΗ. Είπε ο κ. Δριβελέγκας προηγουµένως ότι σε
µια ευνοµούµενη κοινωνία πρέπει να σεβόµαστε τους νόµους.
Είναι δυνατόν σε µία ευνοµούµενη κοινωνία να κόβεται το ρεύµα
από αρρώστους, από µικροσυνταξιούχους, από φτωχούς ανθρώ-
πους; Αυτή την κοινωνία θέλετε; Αυτό που κάνουν οι συνδικαλι-
στές και οι υπόλοιποι είναι να υπερασπίζονται το δικαίωµα στη
ζωή. Περί αυτού πρόκειται. 

Και έχουµε τώρα συλλήψεις όχι µόνο συνδικαλιστών αλλά και
πολιτών, οι οποίοι συµπαρίστανται. Δεν υπάρχει, δηλαδή και το
δικαίωµα στη συµπαράσταση. Αυτή τη δηµοκρατία να τη χαίρε-
στε! Πραγµατικά να τη χαίρεστε! 

Να είστε σίγουροι ότι ο ελληνικός λαός θα συνεχίσει και θα
καταρρίψει στην πράξη αυτούς τους νόµους που καταστρέφουν
και εξαθλιώνουν απολύτως τη ζωή του. Δεν είναι δυνατόν να µι-
λούµε για µία κοινωνία, για µία νέα δηµοκρατία και να έχουµε
αυτή τη στιγµή αυτή την κατάσταση: άνθρωποι να προσπαθούν
να βγάλουν το χειµώνα χωρίς ηλεκτρικό ρεύµα µε τα φάρµακά
τους µέσα στο ψυγείο, το οποίο δεν έχει ρεύµα. 

Ε, λοιπόν, αυτήν την πολιτική και αυτήν τη δηµοκρατία να τη
χαίρεστε!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε,

κύριε Κουράκη.
Το λόγο έχει η κ. Χριστοφιλοπούλου για δευτερολογία τριών

λεπτών.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να απαντήσω, κάνοντας το
δικό µου σχολιασµό. Η δική µου ευχή είναι αυτή η δηµοκρατία,
που βασίζεται σε ένα συγκεκριµένο Σύνταγµα, να περάσει από
µια δηµοκρατία, αν µου επιτρέπετε, του πολιτικού λόγου, που
µοιάζει µε πινγκ πονγκ: «Μου είπες, σου είπα, σου απαντώ, µου
απάντησες». 

Να απαντήσω από καρδιάς, λοιπόν, εγώ στον κ. Κουράκη και
να πω ότι βεβαίως και σέβοµαι -και σεβόµαστε όλοι, πιστεύω, σε
αυτόν εδώ το ναό της δηµοκρατίας- το δικαίωµα της απεργίας,
το δικαίωµα της διαµαρτυρίας, το δικαίωµα κάποιου πολίτη να
αναζητήσει το δίκιο του µε όποιο νόµιµο τρόπο µπορεί σε αυτή
την πολιτεία. Αυτό, όµως, που επίσης πρέπει να δούµε είναι η αν-
θρωπιά και η ευαισθησία, την ίδια ώρα που το ακούσαµε –δεν
θέλετε να το πιστέψετε, µπορεί να µη θέλετε- από τη συγκεκρι-
µένη τοποθέτηση του Υπουργού των Οικονοµικών, ότι βρισκόµα-
στε στη διαδικασία αλλαγής της εγκυκλίου. Εγώ µπορεί να
παραδεχθώ και λάθη και καθυστερήσεις. Καθυστερήσεις κυρίως
των µεταρρυθµίσεων. Αυτό, όµως, που δεν µπορώ να παρα-
δεχθώ σε καµµία περίπτωση είναι το να µην έχουµε όλοι µας τη
νηφαλιότητα που πρέπει και τη δυνατότητα να τηρήσουµε το
νόµο. Και, ναι, υπάρχει αυτήν τη στιγµή µια τάξη πραγµάτων,
παγκόσµια και στην Ευρώπη, η οποία ευνοεί τις αγορές, αντί να
ευνοεί τους λαούς, όµως, πρώτα πρέπει να επιβιώσει το έθνος,
η πατρίδα, η χώρα µέσα στην Ευρωζώνη, εντός του ευρώ, εντός
της ευρωπαϊκής οικογένειας. Γιατί εµείς πιστεύουµε –αυτή η Κυ-
βέρνηση πιστεύει και το κόµµα, το οποίο εκπροσωπώ εγώ- στην
ευρωπαϊκή πορεία αυτής της χώρας. Εντός, λοιπόν, αυτής της
ευρωπαϊκής πορείας πρέπει να επιβιώσουµε -και αυτή είναι η
προσπάθεια µε τη δανειακή συνθήκη και µε ό,τι συνοδεύει αυτήν-
µε όσο το δυνατόν ανθρώπινο τρόπο, εφαρµόζοντας αυτά που
πρέπει να εφαρµόσουµε. 

Άρα, λοιπόν, να τηρηθεί ο νόµος, να υπάρξουν οι εξαιρέσεις
για τους αδύναµους συµπολίτες µας. Έχω ενώσει κι εγώ τη φωνή
µου –δεν είναι ανάγκη να το κάνουµε πάντα δηµόσια- αυτήν τη
στιγµή οι ευαίσθητοι συµπολίτες µας να απαλλαγούν από το
µέτρο. Περιµένω τη σχετική εγκύκλιο του Υπουργείου Οικονοµι-
κών, όπως έχει δεσµευτεί ο κ. Βενιζέλος.

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε για δύο λεπτά να απαν-
τήσω στη συγκεκριµένη ερώτηση. 

Θέλω, λοιπόν, να πω, κύριε Κουράκη, ότι εγώ µπορώ ένθεν και
ένθεν να δω προβλήµατα. Γιατί αυτό πρέπει να είναι το πνεύµα
που µας διέπει. Από την άλλη πλευρά, έχουν γίνει καταγγελίες
κι έχει πάει και φάκελος στο συγκεκριµένο σχολείο, όπως και σε
άλλα σχολεία. Αυτό, όµως, έχει µια ιδιαιτερότητα, έχετε δίκιο,
είναι διαπολιτισµικό. Στο συγκεκριµένο σχολείο έχουν υπάρξει
και αποκρύψεις εκπαιδευτικών που δεν είχαν συµπληρωµένο
ωράριο και τµήµατα που δηµιουργούνταν χωρίς τον απαραίτητο
αριθµό µαθητών. Υπάρχουν προβλήµατα στο σχολείο αυτό. Και
επειδή πολύ σωστά λέτε ότι αυτά τα σχολεία έχουν µια ιδιαιτε-
ρότητα και πρέπει να δούµε πώς θα εξελιχθεί ο θεσµός και κυ-
ρίως, πώς σήµερα οι µαθητές που φοιτούν θα έχουν την
καλύτερη βοήθεια που µπορούν, εγώ θα πάρω την πρωτοβουλία
-γιατί µόλις πρόσφατα ανέλαβα αυτή την αρµοδιότητα- να κα-
λέσω στο Υπουργείο και τη Διεύθυνση και το σχολείο, έτσι ώστε
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να δούµε από κοντά όσα µου αναφέρουν στα χαρτιά και όσα µου
είπατε και εσείς. 

Θα µου επιτρέψετε µία τελική κουβέντα: Ο θεσµός που εισά-
γεται των ζωνών εκπαιδευτικής προτεραιότητας έχει σαν στόχο
–απαντώντας εν τάχει στην τελευταία σας ερώτηση- να µπορέ-
σουµε να αξιοποιήσουµε όποιο θεσµό κάναµε ως τώρα, ενδεχο-
µένως τροποποιώντας τον. Πρέπει δε να σας πω ότι αυτήν τη
στιγµή έχουµε τριακόσιους ογδόντα πέντε αναπληρωτές πρωτο-
βάθµιας και τετρακόσιους δεκαπέντε αναπληρωτές δευτεροβάθ-
µιας τάξεων υποδοχής σε όλη τη χώρα σε σχολεία γενικής
παιδείας, έτσι ώστε να βοηθήσουν µεταναστόπουλα, Ποντίους,
παιδιά των ROMA, Ποντίους Έλληνες που, όπως είπα, δεν µιλούν
τη γλώσσα µας κι έχουν δυσκολίες. Αυτές οι τάξεις υποδοχής
είναι ένας θεσµός, τον οποίο πρέπει να δούµε πώς θα τον κά-
νουµε καλύτερο. 

Τέλος, σε δεκαοκτώ σχολεία στη χώρα, αρχίζοντας από το Λε-
κανοπέδιο σε περιοχές όπου έχουµε και φτώχεια και προβλή-
µατα ειδικών οµάδων, εφαρµόζονται πιλοτικά επιπρόσθετα
µέτρα που έχουν να κάνουν µε τους γονείς, που έχουν να κάνουν
µε την ευρύτερη κοινότητα. Αυτό το πρόγραµµα θα το παρου-
σιάσουµε προς το τέλος του σχολικού έτους στη Βουλή µε προ-
σπάθεια να γενικευθεί αυτό το µοντέλο, έτσι ώστε στις ζώνες
εκπαιδευτικής προτεραιότητας να µπορούν τα παιδιά που ανα-
φέρατε, εκτός από ορισµένες περιπτώσεις που δεν έχουν σπίτι -
γιατί έχουµε και τέτοια παιδιά, που τα φέρνουν οι ΜΚΟ, που
κάνουν πολύ σοβαρό έργο- αλλά έχουν τουλάχιστον µια γειτονιά,
να µπορέσουν να ενταχθούν στο σχολείο της γειτονιάς και να
υπάρχει η βοήθεια εκεί επί τόπου. 

Αυτός είναι ο τελικός στόχος, αν θέλετε. Εγώ θα ήθελα να κα-
ταργηθεί αυτό, για να µπορέσουν αυτά τα παιδιά και τα άλλα παι-
διά που έχουµε, που είναι µεταναστόπουλα, να ενταχθούν και να
αγκαλιαστούν µε όλη την έννοια της λέξης από τις τοπικές κοι-
νωνίες. Προς αυτόν το στόχο θα κοιτάξω να έχουµε µία εξοµά-
λυνση αυτής της διδακτικής χρονιάς και να δούµε πώς θα πάµε
του χρόνου. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ την Υπουργό κ. Χριστοφιλοπούλου. 
Η δεύτερη µε αριθµό 184/21-11-2011 επίκαιρη ερώτηση πρώ-

του κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντί-
νου Μαρκόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την επιστροφή οφειλών
στους καταναλωτές ενέργειας στην περιοχή της Καρύστου, δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγρά-
φεται. 

Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 190/2-11-2011 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευαγγελίας Αµµανατίδου-
Πασχαλίδου προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων
στα µουσικά και καλλιτεχνικά σχολεία της χώρας µας. 

Η κ. Αµµανατίδου-Πασχαλίδου έχει το λόγο, για να αναπτύξει
την επίκαιρη ερώτησή της. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Πριν ξεκινήσω, όµως, να αναπτύσσω την επίκαιρη ερώτησή
µου, σχετικά µε την επέµβαση των ΜΑΤ και τις συλλήψεις που
καταγγέλλουµε ως ΣΥΡΙΖΑ και το σχολιασµό που κάνατε προ-
ηγουµένως στο συνάδελφο τον Τάσο Κουράκη, θα πρέπει να
δώσω µία απάντηση.

Μιλήσατε για την αλλαγή στάσης του Υπουργού Οικονοµικών
και γενικότερα της Κυβέρνησης, η οποία δεν είναι τίποτα άλλο
από το αποτέλεσµα της κινητοποίησης όλων των πολιτών ενάντια
σε ένα άδικο χαράτσι µέσα από έναν αντισυνταγµατικό τρόπο
µέσα από το λογαριασµό ενός κοινωνικού αγαθού που είναι το
ρεύµα. Αλλιώς, αν ήθελε η Κυβέρνηση, θα µπορούσε να το είχε
πάρει από την αρχή αυτό το µέτρο.

Όσον αφορά στην ερώτηση τώρα, πρόκειται για απαξίωση των
σαράντα δύο µουσικών και τριών καλλιτεχνικών σχολείων της
χώρας. Με την εφαρµογή του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και το πέρασµα
αρµοδιοτήτων που αφορούν τη λειτουργία των σχολείων στους

δήµους προκαλούνται σοβαρές δυσλειτουργίες σε αυτά τα σχο-
λεία. 

Τα µουσικά σχολεία είναι διαδηµοτικά, όπως είναι και τα καλ-
λιτεχνικά και ιδρύθηκαν µε σκοπό να υπάρχει ένα σχολείο σε
κάθε νοµαρχιακό διαµέρισµα, έτσι ώστε να συγκεντρώνεται ικα-
νός αριθµός µαθητών και να λειτουργούν µε ένα συγκεκριµένο
πρόγραµµα, το οποίο αποτελείται από δύο σκέλη:

Πρώτον, το ενιαίο πρόγραµµα µαθηµάτων γενικής παιδείας,
κοινό για όλα τα σχολεία της χώρας. 

Δεύτερον, το πρόγραµµα µαθηµάτων µουσικής παιδείας -σχε-
τικά µε τα µουσικά σχολεία και ανάλογο για τα καλλιτεχνικά- ενι-
αίο για όλα τα µουσικά σχολεία της χώρας, που επιµελείται η
Καλλιτεχνική Επιτροπή του Υπουργείου Παιδείας µε σκοπό την
πληρέστερη γνώση της µουσικής, κλασικής και παραδοσιακής.
Οι συνολικές εβδοµαδιαίες ώρες διδασκαλίας είναι σαράντα
πέντε βάσει του ιδρυτικού ν.1824/88. 

Απαραίτητη προϋπόθεση  για τη λειτουργία τους είναι η δω-
ρεάν σίτιση και µεταφορά των µαθητών, για τις οποίες η αρµο-
διότητα ανήκε στη νοµαρχία και τώρα µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» τα
έχετε µεταφέρει στους δήµους

Επειδή, όµως, ο θεσµός των µουσικών και καλλιτεχνικών σχο-
λείων απαξιώνεται µε όλες τις δυσλειτουργίες και µέσω του
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», επειδή έχουν δηµιουργηθεί πολλά προβλήµατα
από την αρχή του έτους σχετικά µε τη µεταφορά µαθητών και
είναι δεδοµένο ότι θα επιδεινωθούν από 1-1-2012, επειδή δεν έχει
ξεκινήσει ακόµη η σίτιση των µαθητών, επειδή υπάρχει µείωση
του εβδοµαδιαίου προγράµµατος από σαράντα πέντε σε σα-
ράντα δύο ώρες, αλλά µε περικοπές στα µουσικά µαθήµατα,
επειδή υπάρχουν ακόµα κενές διδακτικές ώρες, όπως και στα
υπόλοιπα βεβαίως σχολεία της χώρας σε µαθήµατα και γενικής
παιδείας, αλλά και σε µουσικά και καλλιτεχνικά µαθήµατα, επειδή
δεν υπάρχει αναλυτικό πρόγραµµα σπουδών και βιβλία µουσικών
οργάνων και επειδή δεν δίνεται ακόµη η δυνατότητα να χορηγεί-
ται στους τελειόφοιτους µουσικών σχολείων µετά από εξετάσεις
Κρατικό Πτυχίο Μουσικών Σπουδών, ενώ δίνεται η αντίστοιχη δυ-
νατότητα στους µαθητές ιδιωτικών ωδείων µετά από είκοσι τρία
χρόνια λειτουργίας, καταλαβαίνετε ότι όλα αυτά δηµιουργούν
µία µεγάλη διαρροή µαθητών προς τα υπόλοιπα σχολεία, άρα θα
κλείσουν. 

Δύο ερωτήσεις θα κάνω: Πώς δικαιολογείται η µείωση των
τριών ωρών µουσικών µαθηµάτων σε εβδοµαδιαία βάση και τι
σκοπεύει το Υπουργείο να κάνει ώστε να λυθεί άµεσα το πρό-
βληµα της δωρεάν µεταφοράς και σίτισης των µαθητών, η πλή-
ρωση των οργανικών θέσεων κ.λπ..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κατανοητό, κυρία
Αµµανατίδου. Σας ευχαριστούµε. 

Κυρία Υπουργέ, σας παρακαλώ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά
και επί του θέµατος, αν έχετε την καλοσύνη.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα αρκεστώ µόνο στο να πω το εξής: Νοµίζω ότι ο ελληνικός
λαός καταλαβαίνει ότι κανένας Έλληνας πολιτικός στη θέση ενός
συντελεστή του Υπουργείου Οικονοµικών δεν θα αρέσκεται, ό,τι
και αν πιστεύει, να χτυπάει τους χαµηλόµισθους και τους χαµη-
λοσυνταξιούχους, να κόβει το ρεύµα σε αναπήρους και πραγµα-
τικά να προσβάλει ανθρώπους, οι οποίοι έχουν πολύ µεγάλη
ανάγκη.

Αυτό που υπονοήσατε, κυρία Αµµανατίδου, είναι ότι ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών, εν προκειµένω ο σηµερινός, ακριβώς αρέσκε-
ται σε αυτό. Και επειδή το λαϊκό κίνηµα το οποίο εκφράζεται διά
της παραβίασης των νόµων, έτσι όπως εσείς το θέλετε -γιατί το
λαϊκό κίνηµα µπορεί να είναι κάτι πολύ διαφορετικό από αυτό
που εσείς ευνοείτε και από την ξύλινη γλώσσα σας, αυτό που
µας λέτε- είναι ότι αρέσκεται ο κ. Βενιζέλος…

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Μα, κυρία Υφυ-
πουργέ…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Παρακαλώ, κυρία Αµ-
µανατίδου. Σας άκουσα πολύ προσεκτικά και δεν σας διέκοψα. 

Μας λέτε ότι αρέσκεται εν προκειµένω ο κ. Βενιζέλος και η Κυ-
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βέρνηση να κάνει αυτό το πράγµα. Λυπούµαι πάρα πολύ. Στα
ώτα των περισσότερων ανθρώπων µπορεί να υπάρχει κατα-
κραυγή, µπορεί να υπάρχει πικρία, αλλά δεν υπάρχει ανοησία
στους ανθρώπους. Πολλοί άνθρωποι καταλαβαίνουν. Δεν είναι
κορόιδα ο κόσµος, ούτε ακούει πια τη σκέτη ξύλινη γλώσσα από
όποια πολιτική πτέρυγα της Βουλής και αν αυτή εξικνείται. 

Εν προκειµένω, τα µουσικά σχολεία όχι µόνο δεν καταργούν-
ται, αλλά αναµορφώνεται το πλαίσιο λειτουργίας τους και φέτος
είµαι στην ευχάριστη θέση να σας πω, κυρία Αµµανατίδου, ότι
έχουµε περισσότερους εισακτέους στην Α’ Γυµνασίου από πέ-
ρυσι. Είχαµε, λοιπόν, χίλιους οκτακόσιους εβδοµήντα τέσσερις
εισακτέους πέρυσι στην Α’ Γυµνασίου και φέτος έχουµε ελαφρά
περισσότερους, χίλιους εννιακόσιους οκτώ εισακτέους.

Τι κάναµε φέτος; Φέτος ζητήσαµε από την καλλιτεχνική επι-
τροπή να κάνει τις πρώτες προτάσεις αναµόρφωσης του ωρο-
λογίου προγράµµατος και να ξεκινήσει, όπως σας είχα πει και
πέρυσι στην ερώτησή σας, η συνεργασία µε το Ινστιτούτο Εκπαι-
δευτικής Πολιτικής για ένα πρόγραµµα σπουδών των µουσικών
σχολείων, που ελπίζω ότι θα είµαστε σε θέση να το συζητήσουµε
στο τέλος αυτής της χρονιάς.

Μέχρι τότε, όµως, υπήρξε εµπεριστατωµένη εισήγηση της
Καλλιτεχνικής Επιτροπής, που όπως κι εσείς είπατε είναι ανεξάρ-
τητο όργανο, την οποία λάβαµε υπ’ όψιν στην αναµόρφωση του
ωρολογίου προγράµµατος από σαράντα πέντε σε σαράντα δύο
ώρες. 

Θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά την εισήγηση της καλλι-
τεχνικής επιτροπής, µε βάση την οποία έγινε η αναµόρφωση του
προγράµµατος σπουδών και η µείωση των ωρών αυτών.

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπούλου, καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, θέλω να σας πω, κυρία Αµµανατίδου, ως γονιός -που
είµαι σίγουρη ότι το ξέρετε κι εσείς- ότι ένα από τα προβλήµατα
του σχολειού µας στην Ελλάδα, ιδιαίτερα στην δευτεροβάθµια
εκπαίδευση, είναι ότι είναι πολλές οι ώρες, πολλά τα γνωστικά
αντικείµενα, πολλή η ύλη και το φόρτωµα των παιδιών. Στην κα-
τεύθυνση αυτή η αναµόρφωση του προγράµµατος σπουδών και
στο νέο σχολείο, µε το νέο λύκειο, αλλά και εδώ µε την πρόταση
της Καλλιτεχνικής Επιτροπής στοχεύει στην ουσία στην αναµόρ-
φωση και της µουσικής παιδείας και βεβαίως στο να έχουµε κα-
λύτερη δυνατότητα τα παιδιά µας να έχουν και λίγο περισσότερο
ελεύθερο χρόνο.

Έρχοµαι τώρα σε ένα-δύο ακόµα ζητήµατα που αφορούν τη
λειτουργία που θέσατε, τη λειτουργία των µουσικών σχολείων. 

Κατ’ αρχάς, πρέπει να σας πω ότι αυτήν τη στιγµή και τα τε-
λευταία κενά που υπήρξαν πληρώνονται µε θέσεις αναπληρωτών
και µπορώ να σας δώσω και συγκεκριµένα στοιχεία για το πώς
πήγε η στελέχωση των σχολείων αυτών. Είµαστε στην καλή κα-
τάσταση, νοµίζω, τώρα να υπάρχουν ελάχιστα κενά σε όλη τη
χώρα, τα οποία καλύπτονται πολύ γρήγορα ή έχουν καλυφθεί.
Και βεβαίως πρέπει να σας πω -επειδή εδώ είναι και µια πολύ ου-
σιαστική συµβολή στην ποιότητα και το αποτέλεσµα της εκπαί-
δευσης- ότι έχουµε φέτος, για πρώτη χρονιά, την Α’ λυκείου των
µουσικών σχολείων, η οποία λειτουργεί µετά από κατατακτήριες
εξετάσεις. Γιατί πιστεύω -και εδώ µπορείτε να συµφωνήσετε µαζί
µου- ότι έχει σηµασία κάποια από τα παιδιά στο λύκειο ή µάλλον
τα περισσότερα να ακολουθούν διαδροµή µιας µουσικής σταδιο-
δροµίας. Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι καλή αυτή η αρχή, να έχουµε
κατατακτήριες εξετάσεις στην Α’ λυκείου.

Κύριε Πρόεδρε, έχω παραβεί το χρόνο. Σας ευχαριστώ για την
ανοχή σας. Θα απαντήσω αφού ακούσω και πάλι την κ. Αµµανα-
τίδου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρία Αµµανατίδου,

έχετε το λόγο επί της ερωτήσεώς σας, παρακαλώ.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Δεν µπορώ, όµως, να

δεχτώ ότι έχω ξύλινη γλώσσα και δεν είναι αντιλαϊκή πολιτική της
Κυβέρνησης….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας παρακαλώ ειλι-

κρινά, απαντήστε λακωνικά τουλάχιστον και όχι όπως πριν. Τον
Κανονισµό τον έχουµε κάνει…

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ – ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κυρία Υφυπουργέ,
είπατε ότι όλα γίνονται υπέρ του µαθητή για να έχει ελεύθερο
χρόνο και ότι το ζήτησε η ίδια η καλλιτεχνική επιτροπή. Εγώ γιατί
γνωρίζω ότι αυτό δεν το ζήτησε ούτε το σύνολο της πολιτικής
κοινότητας, ούτε ακόµα και η καλλιτεχνική επιτροπή; Το λέει η
Πανελλήνια Ένωση Γονέων Μουσικών και Καλλιτεχνικών Σχο-
λείων, από το Σεπτέµβριο αυτό, που είχε έρθει σε επαφή µε την
καλλιτεχνική επιτροπή. Άρα, νοµίζω ότι εδώ υπάρχει ένα θέµα. 

Δεν µου απαντήσατε τίποτα για τη µεταφορά και για τη σίτιση
των µαθητών, που είναι δύο πολύ σηµαντικά ζητήµατα για την
εύρυθµη λειτουργία αυτών των σχολείων και τη συνέχισή τους.

Όσον αφορά το ωρολόγιο πρόγραµµα, έχει µπει από τις 28-6-
2011 το µάθηµα «Εφαρµογές Πληροφορικής στη Μουσική», το
οποίο είναι υποχρεωτικό. Ως υποχρεωτικό µάθηµα θα έπρεπε να
είχε ξεκινήσει από το Σεπτέµβριο. Βρισκόµαστε εδώ που βρισκό-
µαστε και δεν υπάρχει καθηγητής, από όσο γνωρίζω, που να έχει
προσληφθεί για το συγκεκριµένο µάθηµα. Άρα υπάρχει ένα σο-
βαρό θέµα. Γιατί µπήκε αυτό το µάθηµα, που είναι πολύ σοβαρό
για τα µουσικά σχολεία και δεν υπάρχει καθηγητής;

Επίσης, τι γίνεται µε τα µαθήµατα επιλογής στα µουσικά σχο-
λεία; Υπάρχει κανένα µουσικό σχολείο, όπου λειτουργεί το ωρο-
λόγιο πρόγραµµα; Να µου το πείτε αυτό, γιατί εγώ ξέρω ότι δεν
υπάρχει. Υπάρχει κανένα µουσικό σχολείο όπου να γίνονται έστω
µόνο τα υποχρεωτικά µαθήµατα; Στο Σχολείο της Θεσσαλονίκης
που ξέρω, έχουµε φοβερές ελλείψεις σε καθηγητές µουσικής, οι
οποίοι είναι ωροµίσθιοι και ακόµα δεν έχουν έρθει και µπαίνουν
τα παιδιά στο πρώτο τρίµηνο χωρίς καθηγητές µουσικής εκπαί-
δευσης.

Όσον αφορά τα καλλιτεχνικά, υπάρχει ένα σοβαρότατο πρό-
βληµα. Δεν υπάρχει τοποθέτηση καθηγητών στα καλλιτεχνικά
σχολεία, µε αποτέλεσµα τα παιδιά να έχουν πρόβληµα, να µην
έχουν κάνει ούτε µία ώρα χορό, να µην έχουν κάνει συγκεκριµένα
µαθήµατα, τα οποία έχουν να κάνουν µε το καλλιτεχνικό σχολείο
και µε την εύρυθµη λειτουργία του, όπως και στα µουσικά. 

Θέλω πολύ συγκεκριµένες απαντήσεις, κυρία Υφυπουργέ,
γιατί είναι ένα µείζον ζήτηµα. Όλα αυτά γίνονται βάσει των περι-
κοπών του µνηµονίου και όχι βεβαίως της βοήθειας και την ανά-
πτυξης του πολιτισµού. Αυτά τα σχολεία ξεκίνησαν βάσει του
πολιτισµού, όπως το λέει ο ιδρυτικός νόµος. Και µάλιστα τότε
Υπουργός ήταν ο κ. Γεώργιος Παπανδρέου. Ήταν ένας θεσµός
που έπρεπε να διαχυθεί και στα υπόλοιπα σχολεία, στη δοµή του
και στο σκεπτικό του και δυστυχώς συνεχώς απαξιώνεται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε,

κυρία Αµµανατίδου. 
Το λόγο έχει η Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και

Θρησκευµάτων, κ. Χριστοφιλοπούλου.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κατ’ αρχάς, κυρία Αµµανατίδου, αµφισβητήσατε το έγγραφο
που µόλις κατέθεσα στη Βουλή. Μου είπατε για τον Σύλλογο των
Γονέων. Πρόσφατα είχαµε συνάντηση στο Υπουργείο µε την Πα-
νελλήνια Ένωση. Ήταν ο γενικός γραµµατέας και συνεργάτες
του Υπουργείου. Υπήρξε διάλογος µε το Σύλλογο Γονέων. 

Παρακαλώ θερµά, όµως και θα επιµείνω στην κατάθεση του
δηµοσίου εγγράφου που είναι η εν λόγω απόφαση της καλλιτε-
χνικής επιτροπής για το πρόγραµµα των καλλιτεχνικών σχολείων
και θα µου επιτρέψετε να πω ότι µου κάνει τροµερή εντύπωση,
όταν σας αναφέρω από το Βήµα της Βουλής και καταθέτω δη-
µόσιο έγγραφο, η επιµονή σας ότι πρόκειται για αυθαίρετη από-
φαση και όχι για απόφαση µετά από εισήγηση της καλλιτεχνικής
επιτροπής. Εκτός και αν αµφισβητείτε την καλλιτεχνική επιτροπή.
Βεβαίως, έχετε κάθε δικαίωµα να το κάνετε, να αµφισβητείτε
τους νόµους του κράτους, το Σύνταγµα, την ευνοµία, το πολί-
τευµά µας, γιατί θέλετε κάτι άλλο. Να πείτε, λοιπόν, στον ελλη-
νικό λαό τι άλλο θέλετε, γιατί εµείς στο Υπουργείο Παιδείας
προσπαθούµε να λειτουργούµε µε βάση το Σύνταγµα και τους
νόµους. 

1988 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Επίσης, µας κατηγορείτε ότι είναι µνηµονιακή πολιτική, η οποία
στηρίζεται σε συγκεκριµένες προτάσεις και των καλλιτεχνικών
σχολείων. Αλλά και πέρα από αυτό τι µας κατηγορείτε; Ότι
έχουµε περισσότερους εισακτέους στα µουσικά σχολεία και λι-
γότερα τµήµατα; Γιατί για την σπατάλη των χρηµάτων του Έλ-
ληνα φορολογούµενου είχαµε τµήµατα που έσπαγαν για να
σπάσουν, για να δικαιολογούν ωράριο κάποιοι εκπαιδευτικοί; 

Εµείς, λοιπόν, αυξήσαµε τους εισακτέους, διατηρήσαµε το µί-
νιµουµ αριθµό µαθητών ανά τάξη στους είκοσι τέσσερις µαθη-
τές. Άρα, δεν υπάρχουν τµήµατα µε πολλούς µαθητές. Τα
τµήµατα έχουν τον αριθµό των παιδιών που λέει ο νόµος. 

Κατορθώσαµε, λοιπόν, να γίνει πιο εύρυθµη, πιο ουσιαστική η
λειτουργία των µουσικών σχολείων, ενώ την ίδια στιγµή πάµε να
κάνουµε βήµατα που δεν έχουν γίνει εδώ και χρόνια –από τότε
που ξεκίνησε αυτός ο πετυχηµένος θεσµός- που είναι να έχουν
ολοκληρωµένο πρόγραµµα σπουδών σε συνεργασία µε το Ινστι-
τούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής και την καλλιτεχνική επιτροπή,
που γίνεται για πρώτη φορά. Πιστεύω ότι θα έχει πολύ καλά απο-
τελέσµατα. 

Επίσης, προωθούµε τη δυνατότητα πιστοποίησης των µουσι-
κών σπουδών, που κι αυτό είναι κάτι που έχουµε δροµολογήσει.
Πιστεύω ότι µε προσοχή και µε αναγραφή φέτος των µουσικών
µαθηµάτων στα απολυτήρια, ξεκινάει µία ιστορία δυνατότητας
πιστοποίησης των µουσικών σπουδών στη χώρα, που δεν αφορά
µόνο τα σχολεία αυτά. Αφορά και ένα σηµαντικό κοµµάτι της µε-
ταδευτεροβάθµιας εκπαίδευσης των µουσικών σχολών των πα-
νεπιστηµίων.

Άρα, λοιπόν, οδεύουµε σε µία αναµόρφωση. Ταυτόχρονα, σας
θυµίζω –µια και είπατε ότι θα έπρεπε να πάει σε όλα τα σχολεία-
ότι σε εννιακόσια εξήντα ένα πιλοτικά δηµοτικά σχολεία αναµορ-
φωµένου προγράµµατος υπάρχει αυξηµένο πολιτιστικό πρό-
γραµµα µε χορό, φιλαναγνωσία, µε µεγαλύτερη δυνατότητα
µουσικής και εικαστικής παιδείας στα µικρά παιδιά, στο 40% του
µαθητικού δυναµικού. Και αυτό γίνεται εν µέσω κρίσης, κύριε
Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι. Άρα δεν θα δεχτώ…

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Χωρίς εκπαιδευτικούς,
όµως.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Σας παρακαλώ θερµά,
δεν σας διέκοψα. 

Δέχοµαι ότι είµαστε στην πιο δύσκολη χρονιά και έχουµε πολύ
περιορισµένους πόρους για την παιδεία. Έχουµε αυτήν τη δυ-
σκολία, αλλά κρατάµε την ουσία. Αυτό που δεν κρατάµε είναι µια
σπατάλη τριακονταετίας και µια χαλαρότητα κακώς εννοούµενη
στην παιδεία. 

Παιδεία σηµαίνει δηµιουργία, χαρά, αλλά και πλαίσιο και ζόρι.
Δεν σηµαίνει ότι όλοι οι εκπαιδευτικοί είναι χαλαροί, «παρκαρι-
σµένοι» σε τµήµατα των δέκα παιδιών -όπως εσείς θέλετε να
υπάρχουν και στα γενικά σχολεία- δηλαδή σε καλά τµήµατα. Σε
τµήµατα που έχουν µέχρι είκοσι τέσσερα παιδιά, µε σωστή µου-
σική παιδεία, λέµε ναι. 

Στις µεταφορές λύνουµε τα προβλήµατα. Στη σηµερινή Ελ-
λάδα, όµως, δεν µπορεί να υπάρξει σίτιση, όπως δεν υπάρχει και
στα ολοήµερα σχολεία, όπου τα παιδιά φέρνουν φαγητό από το
σπίτι, από τότε που έγιναν τα ολοήµερα σχολεία.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε την

Υφυπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων κ.
Χριστοφιλοπούλου.

Στη συνέχεια θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 183/21-11-2011
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλή-
νιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Δηµήτριου Κρεµαστινού προς
τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την
ανάγκη ανέγερσης σχολείου στον Αρχάγγελο Ρόδου. Θυµάµαι
ότι είναι παλιά ερώτηση, κύριε συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο κ. Κρεµαστινός, για να αναπτύξει πάλι την επί-
καιρη ερώτηση για δύο λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε και κύριε
Υπουργέ, επανέρχοµαι στο θέµα της ανέγερσης σχολείου στον
τέως Δήµο Αρχαγγέλου, όπου σήµερα οι µαθητές αναγκάζονται
να κάνουν µάθηµα ακόµα και στο γυµναστήριο. 

Κατά τη συζήτηση της επίκαιρης ερώτησης τότε υπήρξε δια-
βεβαίωση από πλευράς Υπουργείου ότι ο ΟΣΚ θα το έβαζε
πρώτο στην ατζέντα κατασκευής, αναφορικά µε τα σχολεία που
επρόκειτο να φτιάξει στη χώρα. Δυστυχώς ο ΟΣΚ άλλαξε κατά
κάποιο τρόπο µεθοδολογία εργασίας. Αυτό ανετέθη στο δήµο.
Ο καλλικρατικός Δήµος Ρόδου είναι µια άλλη υπηρεσία που λει-
τουργεί µε διαφορετικό τρόπο. 

Σήµερα, όµως, το πρόβληµα υπάρχει ακόµα. Η ανέγερση του
σχολείου ανεστάλη και δεν βλέπουµε πότε ακριβώς θα αρχίσει
η ανέγερση. Και βέβαια το σπουδαιότερο από όλα είναι ότι τα
παιδιά στη χειµερινή περίοδο κάνουν µάθηµα στο γυµναστήριο,
γιατί δεν χωρούν στο παλιό σχολείο. Αν θυµάστε µάλιστα, είχατε
την καλοσύνη να πείτε καλά λόγια για µένα, γιατί και εγώ ήµουν
µαθητής εκείνου του σχολείου.

Ποιο είναι το αίτηµα τώρα; Με κάθε τρόπο να πάνε άµεσα οι
λυόµενες αίθουσες. Επίσης, θα θέλαµε να ξέρουµε πώς θα πιέ-
σει το Υπουργείο προς τη σωστή κατεύθυνση, για να ανεγερθεί
το σχολείο στον τέως Δήµο Αρχαγγέλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Κρεµαστινό. 

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Μαγκριώτης για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να ευχαριστήσω τον αγαπητό συνάδελφο κ. Κρεµα-

στινό που φέρνει και πάλι στη Βουλή ένα θέµα πολύ σηµαντικό,
το σχολείο στον Αρχάγγελο της Ρόδου. Ένα σχολείο το οποίο
είχα την ευκαιρία να επισκεφθώ, να δω τα πραγµατικά προβλή-
µατα και φυσικά να δω και το ενδιαφέρον και των ανθρώπων εκεί
αλλά και του συναδέλφου, ο οποίος είναι και ταυτισµένος µε το
σχολείο αυτό, γιατί είναι και απόφοιτός του. Αντιλαµβάνεστε, λοι-
πόν, το πρόβληµα των υποδοµών που υπάρχει. Θέλω λοιπόν να
διαβεβαιώσω και πάλι το συνάδελφο ότι είναι απόλυτη προτεραι-
ότητα του ΟΣΚ και του Υπουργείου Παιδείας, που είναι το Υπουρ-
γείο το οποίο σχεδιάζει και προγραµµατίζει, σύµφωνα µε την
κείµενη νοµοθεσία, την κατασκευή και την ανέγερση των σχολι-
κών κτηρίων στην Ελλάδα. 

Οι προτεραιότητές µας, λοιπόν, δεν έχουν αλλάξει. Θα θυµίσω
στον αγαπητό συνάδελφο το πρόβληµα που είχε η δηµοπράτηση
αυτού του σχολείου, που έγινε µε έναν αδόκιµο τρόπο, παραµο-
νές των εκλογών του 2009. Κάτω από την πίεση των αναγκών βε-
βαίως έγιναν όλα αυτά, όµως δεν τηρήθηκαν οι κανονικές
διαδικασίες, γι’ αυτό και ακυρώθηκε από το Ελεγκτικό Συνέδριο
εκείνη η διαγωνιστική διαδικασία. Αυτό οδήγησε αντικειµενικά σε
καθυστερήσεις. Γιατί όταν εµπλακούν τα δικαστήρια, πρέπει να
τελεσιδικήσουν, να καθαρίσει το πεδίο, για να µπορείς να ξέρεις
κι εσύ τα επόµενα βήµατά σου. Διαφορετικά, θα µπλέξει ακόµη
περισσότερο το δηµόσιο και τα προβλήµατα θα γίνουν ακόµη πιο
σύνθετα. 

Έτσι λοιπόν, στις 10/2/2011 υπάρχει η τελεσίδικη απόφαση
του Ελεγκτικού Συνεδρίου, η απορριπτική και στην ένσταση που
είχε κάνει ο Δήµος Αρχαγγέλου. 

Ακριβώς όπως είχα πει στις 10/12/2010 -και πολύ σωστά το επι-
καλείται ο αγαπητός συνάδελφος- σε ανάλογη ερώτησή του για
το ίδιο θέµα, αµέσως µετά και αφού είχαµε και την οριστική από-
φαση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, ο ΟΣΚ έκανε τις απαιτούµενες
ενέργειες. Η πρώτη του ενέργεια ήταν ότι µε έγγραφό του, σε
συνεργασία µε το Δήµο Ρόδου, επεκτάθηκε η προγραµµατική
σύµβαση. Ο Δήµος Ρόδου ενσωµάτωσε πλέον το Δήµο Αρχαγ-
γέλου -γιατί έχουµε έναν δήµο µετά τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» σ’ όλο
το νησί- συνεπώς έχει και την ευθύνη, µετά τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»,
της κατασκευής του σχολείου αυτού. Γιατί ο ΟΣΚ δεν κατα-
σκευάζει σχολεία στους δήµους -και στο παρελθόν ίσχυε αυτό,
πλην της Αττικής- ειδικότερα µετά τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Έτσι λοι-
πόν, το διοικητικό συµβούλιο του ΟΣΚ στις 9/6/2011 µε απόφασή
του ενέκρινε αυτήν την παράταση µέχρι την 1/4/2013, ακριβώς
για να µπορεί να κατασκευαστεί το σχολείο. 

Παράλληλα, στις 30/6/2011 ο ΟΣΚ ζήτησε να ενταχθεί το έργο
αυτό στο ΠΕΠ Νοτίου Αιγαίου, στο ΕΣΠΑ, δηλαδή στο Περιφε-
ρειακό Επιχειρησιακό Πρόγραµµα Νοτίου Αιγαίου, γιατί τα Πε-
ριφερειακά Επιχειρησιακά Προγράµµατα έχουν πόρους του
ΕΣΠΑ για την κατασκευή σχολικής στέγης. Η απάντηση της Πε-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ ’ - 24 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2011                                                                                         1989



ριφέρειας Νοτίου Αιγαίου, της αιρετής πλέον περιφέρειας, ήταν
ότι είχε δεσµεύσει τους πόρους και δεν είχε τη δυνατότητα. Έτσι
ήρθε στη συνέχεια ο ΟΣΚ και δεσµεύθηκε ότι θα αναζητήσει εθνι-
κούς πλέον πόρους -γιατί πόροι από το ΕΣΠΑ δεν υπάρχουν-
τους οποίους διαθέτει, όπως ξέρετε, µε πολύ περιορισµένο
τρόπο το Υπουργείο Οικονοµικών και το Υπουργείο Περιφερει-
ακής Ανάπτυξης που διαχειρίζεται το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων. 

Τονίζω λοιπόν, και πάλι προς τον αγαπητό συνάδελφο –θα
απαντήσω για τα λυόµενα στη δευτερολογία µου, γιατί πέρασε
ο χρόνος- ότι οι πρώτοι πόροι που θα διατεθούν στον ΟΣΚ από
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων θα είναι πόροι -αφού κι ο
δήµος Ροδίων έχει προετοιµάσει πλέον το διαγωνισµό– για την
κατασκευή του σχολείου στον Αρχάγγελο. Ελπίζω αυτό να γίνει
λίαν συντόµως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
δύο εκπαιδευτικοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Παλλήνης Αττικής
(1ο Τµήµα). 

Η Βουλή σας καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Κρεµαστινός για τρία λεπτά, προ-
κειµένου να δευτερολογήσει. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Οµολογώ ότι δεν ήξερα τη συγ-
κεκριµένη απόφαση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, αλλά γνωρίζω
ότι ο περιφερειάρχης µε είχε διαβεβαιώσει προσωπικά ότι ήταν
θέµα προϋπολογισµού. 

Με απλά λόγια ότι δεν υπήρχε δηλαδή, τέτοιο χρηµατικό από-
θεµα, ούτως ώστε να υποστηριχθεί το έργο. Αυτή ήταν η άποψη
του τότε περιφερειάρχη –όχι του εκλεγµένου- και εγώ µάλιστα
παραξενεύτηκα. Αυτή ήταν η άποψη τότε. Αυτό δεν το γνωρίζω.

Εκείνο, όµως, που γνωρίζω είναι ότι πρέπει να γίνει οτιδήποτε,
ούτως ώστε οι λυόµενες αίθουσες να πάνε σε χρόνο µηδέν, για
να µην αναγκάζονται τα παιδιά να κάνουν µάθηµα σε χειµερινή
περίοδο στο γυµναστήριο. Αυτό είναι αναµφισβήτητο.

Δεύτερον, σε πόσο χρονικό διάστηµα προβλέπεται ότι θα αρ-
χίσει το έργο; Διότι βεβαίως, ξέρουµε τι σηµαίνει  διαδικασία στο
ελληνικό δηµόσιο, αλλά το σχολείο είναι πάντα σχολείο. Κατά
συνέπεια, λοιπόν, πρέπει να έχουµε και ένα χρονοδιάγραµµα,
στο περίπου, για να ξέρουµε που κινούµεθα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε

και εµείς, κύριε Κρεµαστινέ. 
Ο Υφυπουργός Μεταφορών, Υποδοµών και Δικτύων κ. Μαγ-

κριώτης, έχει το λόγο για τρία λεπτά. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ως προς την κατασκευή του σχολείου, θέλω να πω στον αγα-

πητό συνάδελφο ότι συνολικά στον προϋπολογισµό, που συζη-
τείται αυτές τις ηµέρες στην επιτροπή και σε λίγο θα ψηφιστεί
και από την Ολοµέλεια της Βουλής, διατίθενται από το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων για όλο το  2012 στο Υπουργείο,
292.000.000 ευρώ για όλα τα δηµόσια έργα. Μεταξύ αυτών και
σχολείων. Δεσµευόµαστε, λοιπόν, από αυτά τα 292.000.000
ευρώ, που είναι για φράγµατα, για γέφυρες, για δρόµους, για
σχολεία, για νοσοκοµεία από εθνικούς πόρους, όχι από συγχρη-
µατοδοτούµενα, γιατί εκεί είναι περισσότερα τα χρήµατα, και θα
διατεθούν αρκετά χρήµατα περισσότερα από τον προϋπολογι-
σµό του 2011, θέλω να το πω αυτό, γιατί είναι κατά 11,1 % αυξη-
µένος ο προϋπολογισµός του 2012 σε σχέση µε του 2011. Όµως,
είναι ο ίδιος όσον αφορά τα έργα που θα χρηµατοδοτηθούν από
αµιγώς εθνικούς πόρους. Είναι γνωστό το πρόβληµα, να µην το
ανακινούµε πάλι. 

Από αυτά, λοιπόν, τα χρήµατα για όλα αυτά τα έργα, µόλις

ανοίξουν οι γραµµές –θα µας πει ο αγαπητός κ. Σαχινίδης, πότε
µε το γύρισµα του χρόνου, ανοίγουν οι γραµµές- η πρώτη δηµο-
πράτηση, όπως είπα, θα είναι από τον ΟΣΚ για αυτό το σχολείο
µε την αλλαγή του χρόνου. Θα κατασκευαστεί βέβαια, από το
Δήµο Ροδίων µε τον οποίο έχουµε πολύ καλή συνεργασία, όπως
ξέρετε και εσείς.

Ο ΟΣΚ έχει προκηρύξει ένα διαγωνισµό 3.000.000 ευρώ τα
προηγούµενα χρόνια µε την απόφαση 12/Α/2009 –του 2009, δη-
λαδή- για την προµήθεια µε ανοιχτό διαγωνισµό λυόµενων σχο-
λικών µονάδων για όλη τη χώρα. Μεταξύ αυτών είχε προγραµ-
µατιστεί να καλυφθεί και το σχολείο του Αρχαγγέλου. Και αυτό
όµως, έχει µπλέξει. Έχουµε ενστάσεις µεταξύ των διαγωνιζόµε-
νων και εκκρεµεί η τελική απόφαση του Διοικητικού Εφετείου
Αθηνών. Δυστυχώς, όπως αντιλαµβάνεστε, πριν τελεσιδικήσει
αυτή η απόφαση, δεν µπορεί ο ΟΣΚ να κατοχυρώσει το διαγωνι-
σµό και να δώσει απ’ αυτά. Αυτός ο διαγωνισµός ξεκίνησε πριν
από τις εκλογές του 2009 και θα έπρεπε να είχε κλείσει, αλλά δυ-
στυχώς, µεταξύ τους οι διαγωνιζόµενοι προσέφυγαν ο ένας
ενάντια στον άλλον. Σε πρωτοβάθµιο επίπεδο υπήρξε απόφαση,
υπήρξαν προσφυγές στο εφετείο και υπάρχει µία διαδικασία. Δυ-
στυχώς, το ελληνικό δηµόσιο, η Κυβέρνηση δεν µπορεί να επέµ-
βει στο έργο της δικαιοσύνης.  

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Γι’ αυτό, λοιπόν, µε απόφαση του στις 5/9/2011 το Υπουργείο
Παιδείας µέσα από τον ΟΣΚ, διέθεσε 30.000 ευρώ στο Δήµο Ρο-
δίων –επειδή ακριβώς το πρόβληµα είναι πάρα πολύ έντονο,
όπως χαρακτηριστικά το περιγράψατε και το ξέρω και εγώ προ-
σωπικά- για να κατασκευάσει ειδικά δύο αίθουσες ελαφράς λυό-
µενης προκατασκευής. Τριάντα χιλιάδες ευρώ έχουν διατεθεί µε
απόφαση του Υπουργείου Παιδείας από τις 5/9/2011.

Πιστεύω ότι πολύ σύντοµα ο Δήµος Ροδίων θα το ολοκληρώ-
σει. Δηλαδή, ξεπεράσαµε και αυτήν την διαδικασία µε το Υπουρ-
γείο Παιδείας, ακριβώς για να δώσουµε απάντηση. Δεν
µπορούµε να µηδενίσουµε τον χρόνο, λυπάµαι, κύριε Κρεµα-
στινέ, και δεν µπορούµε να υπερβούµε τις διαδικασίες της δι-
καιοσύνης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε

και εµείς, εξαιρετικά, κύριε Υπουργέ.
Η επόµενη ερώτηση είναι η δεύτερη µε αριθµό 185/21-11-2011

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Μιχαήλ Γιαννάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε την απόφαση για Εργασιακή Εφεδρεία  στην Αερο-
πορική Βιοµηχανία.

Ορίστε, κύριε Γιαννάκη, έχετε το λόγο για δύο λεπτά, για να
µας αναπτύξετε το θέµα της επίκαιρης ερώτησής σας. 

ΜΙΧΑΗΛ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, δεν είναι πρώτη φορά που µέσω του κοινο-

βουλευτικού ελέγχου έχουµε αναδείξει θέµατα και προβλήµατα
που απασχολούν τη λειτουργία της Ελληνικής Αεροπορικής Βιο-
µηχανίας, µια βιοµηχανία που τριάντα τέσσερα χρόνια τώρα έχει
συµβάλει σηµαντικά στην εθνική ασφάλεια, στην ανάπτυξη της
οικονοµίας και στην απασχόληση στην ευρύτερη περιοχή της
Βοιωτίας και όχι µόνο. 

Τα τελευταία δυο χρόνια µε την οικονοµική πολιτική που έχει
ασκηθεί, ήδη εκατοντάδες εργαζόµενοι έχουν υποχρεωθεί να
βγουν στη σύνταξη. Περίπου το µισό προσωπικό αυτήν τη στιγµή
υπάρχει στην ΕΑΒ απ’ ό,τι εργαζόταν πριν τρία-τέσσερα χρόνια.
Υπάρχει ένα ανεκτέλεστο έργο περίπου 800 εκατοµµυρίων ευρώ
µε συγκεκριµένες χρονικές δεσµεύσεις και προδιαγραφές και
καταλαβαίνετε τι σηµαίνει αυτό, εάν θέλουµε πραγµατικά να λει-
τουργήσει η ΕΑΒ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Επίσης, µε το φόβο της εφαρµογής της εργασιακής εφεδρείας
ήδη τις τελευταίες εβδοµάδες δεκάδες εργαζόµενοι φεύγουν
στη σύνταξη. Αυτό το διάστηµα ο αριθµός των εργαζοµένων που
εκ των πραγµάτων καλείται να συνταξιοδοτηθεί είναι περίπου ο
αριθµός που καλείται η εταιρεία να δώσει για εφεδρεία. 

Υπάρχουν, λοιπόν, ερωτήµατα για µια εταιρεία που µέσα σε
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έναν τόσο κρίσιµο τοµέα είναι αναγκασµένη να προσλαµβάνει
µέσω εργολάβων εκατοντάδες εργαζόµενους και µάλιστα µερι-
κοί απ’ αυτούς είναι ήδη συνταξιοδοτηµένοι. Δηλαδή η ίδια η
εταιρεία συνταξιοδοτεί εργαζόµενους και αυτοί οι εργαζόµενοι
προσλαµβάνονται µετά από εργολάβους µε αρκετά µεγάλους µι-
σθούς, για να δουλέψουν µέσα στην εταιρεία. 

Φαντάζοµαι ότι έχετε ενηµερωθεί, έχετε τα υποµνήµατα των
εργαζοµένων και της διοίκησης της ΕΑΒ, ώστε αν προχωρή-
σουµε –στη συγκεκριµένη εταιρεία- στην εφαρµογή της εργα-
σιακής εφεδρείας, ουσιαστικά διαλύουµε και απαξιώνουµε µια
εταιρεία που νοµίζω ότι τουλάχιστον η πολιτεία θα πρέπει να στα-
θεί δίπλα της. 

Περιµένουµε τις απαντήσεις σας, ώστε να καθησυχάσουµε
τόσο τη διοίκηση όσο και τους εργαζοµένους ότι σε αυτές τις
περιπτώσεις η εργασιακή εφεδρεία θα είναι καταστροφική για
το µέλλον και για τη λειτουργία της επιχείρησης. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Στην επίκαιρη ερώ-

τηση του Βουλευτή κ. Μιχαήλ Γιαννάκη θα απαντήσει ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Φίλιππος Σαχινίδης. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κανείς δεν θέλει να αµφισβητήσει ούτε τη

σοβαρότητα του έργου που επιτελεί η Αεροπορική Βιοµηχανία
αλλά ούτε και του υψηλού επιπέδου εξειδικευµένο επιστηµονικό
και τεχνικό προσωπικό που διαθέτει. Είµαι απόλυτα πεπεισµένος
ότι γνωρίζετε τη σοβαρότητα και την κρισιµότητα της κατάστα-
σης, στην οποία βρίσκεται η χώρα από δηµοσιονοµική άποψη. 

Επειδή επικαλεστήκατε στην ανάπτυξη της ερώτησής σας την
ενασχόλησή σας µε αυτό το ζήτηµα, η εµπειρία µου αυτά τα δυο
χρόνια που είµαι επικεφαλής του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους, τόσο από την ΕΑΒ όσο και από άλλες επιχειρήσεις, οι
οποίες παράγουν πολύ σηµαντικό έργο και ανήκουν στο δηµό-
σιο, είναι η εµπειρία επιχειρήσεων, οι οποίες τροφοδοτούν µε
χρέη και ελλείµµατα το ελληνικό δηµόσιο. Είναι η αναποτελεσµα-
τική διαχείριση αυτών των εταιρειών –και δεν αναφέροµαι συγ-
κεκριµένα στην ΕΑΒ, αλλά σε όλες τις εταιρείες που έχει υπό τον
έλεγχό του το ελληνικό δηµόσιο- οι οποίες οδήγησαν τη χώρα
σε αυτό το κρίσιµο σηµείο. 

Θα έλεγα, λοιπόν, όταν κάνουµε µια συζήτηση, σε ένδειξη ει-
λικρινούς ενδιαφέροντος για µια εταιρεία υψηλής τεχνολογίας,
ταυτόχρονα να είµαστε εξοπλισµένοι και µε όλο το υλικό σχετικά
µε τις επιδόσεις αυτής της εταιρείας. 

Για παράδειγµα, τα αποτελέσµατα –όχι της ΕΑΒ, το τονίζω και
πάλι, διότι ανάλογα αιτήµατα έχω από την ΕΑΣ, από όλες τις εται-
ρείες- ήταν θετικά, ήταν αρνητικά; Το συσσωρευµένο χρέος ποιο
είναι; Πώς δηµιουργήθηκε; Εδώ πέρα να βάλουµε και ένα δεδο-
µένο, ότι η διοίκηση της εταιρείας δεν άλλαξε από την Κυβέρ-
νηση, η οποία εκλέχτηκε τον Οκτώβριο του 2009. Το ξέρετε πάρα
πολύ καλά αυτό. 

Εποµένως, όταν έρχεστε και ρωτάτε τι θα γίνει µε το µέλλον
αυτής της εταιρείας, θα πρέπει πρωτίστως να µπαίνει ένα άλλο
ερώτηµα: Μπορούν εταιρείες που ανήκουν στον ευρύτερο δη-
µόσιο τοµέα να συνεχίζουν να λειτουργούν επ’ ωφελεία του Έλ-
ληνα φορολογούµενου –χωρίς να τον επιβαρύνουν- και
ταυτόχρονα να εξυπηρετούν και µια σειρά από άλλες ανάγκες,
όπως είναι για παράδειγµα η ανάγκη να παρέχεται υψηλό και ποι-
οτικό έργο προς την Ελληνική Αεροπορία, να παρέχονται θέσεις
εργασίας προς τους κατοίκους της ευρύτερης περιοχής και ταυ-
τόχρονα να ξέρουµε ότι όλοι ωφελούµαστε από τη λειτουργία
αυτών των εταιρειών; 

Εγώ, λοιπόν, αυτό το οποίο λέω αναφορικά µε το ερώτηµά σας
είναι ότι αυτή τη στιγµή όλες οι εταιρείες πρέπει να κάνουν έναν
εξορθολογισµό στη λειτουργία τους. Τα εργαλεία τα οποία
έχουµε διαθέσιµα για να προχωρήσουµε σε αυτόν τον εξορθο-
λογισµό είναι συγκεκριµένα: αυτά που έχουν κατατεθεί. 

Εάν εσείς πιστεύετε ότι αυτή η εταιρεία δεν χρειάζεται εξορ-
θολογισµό, να το πείτε: «εµείς είµαστε ικανοποιηµένοι µε το να
έχει ελλείµµατα, να συσσωρεύονται τα ελλείµµατα, να µετατρέ-
πονται σε χρέη τα οποία έχει εγγυηθεί το ελληνικό δηµόσιο µέσω

του Γενικού Λογιστηρίου του κράτους και µετά καταπίπτουν οι
εγγυήσεις και αναγκάζεται το Γενικό Λογιστήριο να πληρώνει
αυτές τις εγγυήσεις».

Εάν πάλι δεν είστε ευχαριστηµένος από αυτήν την πρακτική,
παρακαλώ πείτε µου µε ποιο άλλο τρόπο θα µπορούσαµε να αν-
τιµετωπίσουµε τα χρόνια προβλήµατα που έχουν συσσωρευτεί
σε εταιρείες σαν και την Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Βοιωτίας της Νέας Δηµοκρατίας, κ.

Μιχαήλ Γιαννάκης.
ΜΙΧΑΗΛ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σαφώς θα συµφωνήσω

µε τα επιχειρήµατα που θέσατε, αλλά εδώ υπάρχει κάτι διαφο-
ρετικό. Ήδη η εταιρεία µέσω εργολάβων έχει προσλάβει τουλά-
χιστον τετρακόσιους εργαζόµενους. Με τα καινούργια δεδοµένα
που έχουµε, αυτοί οι εργαζόµενοι στοιχίζουν πολύ περισσότερο
από το εάν η ίδια η εταιρεία προσλάµβανε καινούριο προσωπικό.
Άρα η οικονοµία που λέτε ότι µπορεί να εξασφαλιστεί µέσω της
εφεδρείας, νοµίζω ότι καταρρίπτεται. 

Υπάρχουν και άλλα επιχειρήµατα. Το τελευταίο διάστηµα η
εταιρεία έχει κάνει µία σηµαντική προσπάθεια. Ήδη τα οικονο-
µικά της πάνε πολύ καλύτερα. Πραγµατικά, όµως, δείτε τα οικο-
νοµικά στοιχεία σχετικά µε το τι στοιχίζουν οι εργολάβοι, οι
οποίοι σηµειωτέον αποκτούν και εµπειρία και πιστοποίηση και
µετά από λίγο διάστηµα θα γίνουν ανταγωνιστές της. Γιατί, λοι-
πόν, να πηγαίνει η «BOEING» και η «LOCKHEED» στην ΕΑΒ, όταν
οι εργολάβοι θα έχουν αποκτήσει και τη πιστοποίηση και τους
εργαζόµενους και την εµπειρία για να παρέχουν τις ίδιες υψηλών
προδιαγραφών υπηρεσίες;

Σας είπα και το επιχείρηµα ότι η εταιρεία έχει µείνει ήδη µε το
µισό προσωπικό από ότι είχε πριν από τρία, τέσσερα χρόνια. Ήδη
οι συνταξιοδοτήσεις τις τελευταίες εβδοµάδες καλύπτουν τον
αριθµό που καλείτε την εταιρεία να βγάλει σε εφεδρεία. Ήδη οι
εξειδικευµένοι εργαζόµενοι που δουλεύουν µέσω των εργολά-
βων, στοιχίζουν πολύ περισσότερο στην εταιρεία απ’ ότι εάν είχε
τρέξει ο διαγωνισµός, που έχει ολοκληρωθεί, του ΑΣΕΠ πριν από
τρία, τέσσερα χρόνια µε τα καινούργια εργασιακά δεδοµένα.
Άρα το επιχείρηµά σας για οικονοµία, για εξορθολογισµό καταρ-
ρίπτεται από τα ίδια τα γεγονότα, από την ίδια την πράξη.

Πρέπει, λοιπόν να µην πάµε οριζόντια -επειδή υπάρχει η οικο-
νοµική κρίση, η εξαθλίωση, όλη αυτή η δυσκολία που ζούµε κα-
θηµερινά στην κοινωνία µας- και συγκεκριµένες εταιρείες αυτού
του περιεχοµένου και αυτής της υψηλής εθνικής ανάγκης, όπως
η ΕΑΒ, να τις ισοπεδώσουµε.

Πρέπει να πάρουµε αποφάσεις που και την οικονοµία να εξυ-
πηρετούν, αλλά και να σταθεί µια εταιρεία που έχει -σας λέω-
ανεκτέλεστο υπόλοιπο οκτακοσίων εκατοµµυρίων ευρώ. Εάν
προχωρήσουµε στην εργασιακή εφεδρεία των εκατόν είκοσι,
εκατόν πενήντα εργαζοµένων που έχουν ήδη βγει στη σύνταξη,
την απαξιώνουµε τελείως.

Πρέπει να είµαστε απόλυτοι. Και η διοίκηση και ο σύλλογος
των εργαζοµένων σας έχουν δώσει τα επιχειρήµατά τους. Νο-
µίζω ότι είναι απόλυτα λογικά. Σε κάθε άλλη περίπτωση η ευθύνη
της πολιτείας είναι τεράστια. 

Είµαστε εδώ για να συµβάλουµε µε το διάλογο και να αναδεί-
ξουµε αυτά τα προβλήµατα, να συµφωνήσουµε ότι χρειάζεται
εξορθολογισµός και οικονοµία, αλλά ήδη η εταιρεία έχει µπει σε
αυτό το πλαίσιο. Με αυτήν την απόφαση, εάν πραγµατικά την
προχωρήσουµε, ουσιαστικά της αφαιρούµε κάθε πλεονέκτηµα,
την ισοπεδώνουµε και δίνουµε τη δυνατότητα στους εργολάβους
να γίνουν ανταγωνιστές µετά από λίγο διάστηµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θε-
ωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού συµµετείχαν στο
Εκπαιδευτικό Πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργα-
νώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι ένας µαθητές και µαθήτριες
και µία εκπαιδευτικός από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αλίµου. Η
Βουλή τους καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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Το λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Φίλιπ-
πος Σαχινίδης για να απαντήσει στον ερωτώντα Βουλευτή.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, όπως είπα και στην πρωτολογία µου, δεν
είµαι διατεθειµένος να αµφισβητήσω την ποιότητα του έργου
που παράγεται στην Ε.Α.Β.. Είναι ένα έργο που έχει αξιολογηθεί
στο εσωτερικό –έχω την άποψη που µου έχουν καταθέσει πάρα
πολλοί καθηγητές από το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, οι
οποίοι µιλούν για µία εταιρεία που έχει την ικανότητα να παράγει
έργο υψηλών προδιαγραφών- αλλά υπάρχουν και αξιολογήσεις
από το εξωτερικό και δεν είναι τυχαίο ότι η εταιρεία αυτή κατα-
φέρνει και εξασφαλίζει συµβόλαια. Αυτό είναι µία πραγµατικό-
τητα.

Επίσης, υπάρχει και µία άλλη πραγµατικότητα -και είναι κάτι
το οποίο χαρακτηρίζει τις περισσότερες εταιρείες του ευρύτε-
ρου δηµόσιου τοµέα ή που ανήκουν στο δηµόσιο- ότι υπάρχει
µία αναντιστοιχία ανάµεσα στο ποιες ειδικότητες πραγµατικά
χρειάζονται στο ποιες τελικά διαθέτουν. Δηλαδή, αν κάποιος κα-
θίσει και δει ποιο είναι το προσωπικό που έχει µια εταιρεία και
ποιο είναι το έργο, το οποίο παράγει, θα διαπιστώσει ότι οι πε-
λατειακές σχέσεις όλων των προηγούµενων χρόνων οδηγούσαν
σε µία υπερσυσσώρευση προσωπικού, το οποίο βρισκόταν σε
πλήρη αναντιστοιχία µε τις ανάγκες που είχαν οι εταιρείες, µε
αποτέλεσµα αυτές να επιβαρύνονται µε προσωπικό, το οποίο δεν
µπορούσαν να χρησιµοποιήσουν για να παράγουν το συγκεκρι-
µένο έργο και να υστερούν σε εξειδικευµένο προσωπικό. Δεν
είναι τυχαίο ότι οι περισσότερες εταιρείες από αυτές καταφεύ-
γουν σε µισθώσεις προσωπικού από την αγορά µέσω υπερεργο-
λάβων για να µπορέσουν να ανταποκριθούν.

Βεβαίως, αντιλαµβάνεστε ότι –λένε και στην επαρχία «κάλλιο
γαϊδουρόδενε, παρά γαϊδουρογύρευε»- εάν όλα αυτά, τα οποία
γίνονται µέσα σε τόσο µικρό χρονικό διάστηµα και κάτω από την
πίεση που δέχεται η χώρα µας για να προχωρήσει σε µία από-
τοµη δηµοσιονοµική προσαρµογή, είχαν γίνει τα προηγούµενα
χρόνια -αν, δηλαδή, όλες οι προσαρµογές είχαν γίνει όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια- πιθανότατα σήµερα να είχαµε αποφύγει πάρα
πολλά από αυτά, τα οποία και εσείς και εγώ θα συµφωνήσουµε
ότι δεν θα έπρεπε να έχουν γίνει.

Δυστυχώς, εδώ που φτάσαµε πλέον είµαστε αναγκασµένοι να
κάνουµε µία σειρά από επιλογές, οι οποίες πολλές φορές έχουν
αυτό το αρνητικό χαρακτηριστικό: δηλαδή, να είναι οριζόντιες
επιλογές επί δικαίων και αδίκων µε αποτέλεσµα να οδηγούµαστε
σε λύσεις, οι οποίες δεν εξυπηρετούν πάντοτε τις ανάγκες, δεν
εξυπηρετούν -αν θέλετε- την οµαλή λειτουργία εταιρειών, οι
οποίες ανήκουν στον ευρύτερο δηµόσιο φορέα.

Εκείνο, πάντως, το οποίο µπορώ να σας διαβεβαιώσω είναι ότι
στόχος µας δεν είναι ούτε να δηµιουργήσουµε προβλήµατα στη
συγκεκριµένη εταιρεία, ούτε να την οδηγήσουµε στο να χάσει
έργο εξαιτίας των ευκαιριών που παρέχονται στους ανταγωνι-
στές της. Αυτή είναι η προτεραιότητα την οποία έχουµε ως προς
τη συγκεκριµένη εταιρεία και, βεβαίως, θα φροντίσουµε µε κάθε
δυνατό τρόπο, να τη βοηθήσουµε να ξεπεράσει τα προβλήµατα
µε τα οποία βρίσκεται αντιµέτωπη.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών κ. Σαχινίδη.
Ακολουθεί η τρίτη µε αριθµό 194/21-11-2011 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Σοφίας Καλαντίδου προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
διασφάλισης της εργασίας όλων των εργαζοµένων στο ξενοδο-
χείο «Μακεδονία Παλλάς» στη Θεσσαλονίκη.

Στην επίκαιρη ερώτηση της κ. Καλαντίδου θα απαντήσει ο
Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, ο κ. Κουτσού-
κος.

Η κ. Καλαντίδου έχει το λόγο, για να αναπτύξει την επίκαιρη
ερώτησή της.

ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας µιλάει

για το «Μακεδονία Παλλάς» χαρακτηρίζοντάς το σύµβολο, όχι

βέβαια λόγω της χωροταξίας του ούτε λόγω του ονόµατός του,
όπως ακούγεται από άλλους αλλά κυρίως γιατί και αποτέλεσε
και αποτελεί leader –οδηγό- στην  επιβολή κάθε µορφής ελαστι-
κής εργασίας και γιατί ανήκει στην ουσία στην περιουσία του ΙΚΑ
–ΤΕΑΜ.

Γνωρίζετε πολύ καλά –και δεν θα αναφερθώ- ότι µε δεκαπεν-
ταετή σύµβαση λειτουργεί τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια από
τον Όµιλο Δασκαλαντωνάκη. Σήµερα, όµως, που η εργοδοσία
όρισε την παύση της επιχείρησης, βρίσκονται σε εξαιρετικά δύ-
σκολη θέση οι περίπου εκατόν τριάντα εργαζόµενοι, που απα-
σχολούνται στο ξενοδοχείο µε ποικιλία συµβάσεων εργασίας,
που προηγήθηκαν τα προηγούµενα χρόνια και σε περιόδους µε
υψηλή κερδοφορία. 

Σαράντα άτοµα είναι το προσωπικό αορίστου χρόνου. Οι υπό-
λοιποι, είναι σε εργολάβο µε 33 και 35 ευρώ µεροκάµατο το
πολύ. Μέρος του προσωπικού –βοηθοί, σερβιτόροι- είναι µε ωρο-
µίσθιο.

Κανείς τους –αν είµαι καλά πληροφορηµένη- δεν λαµβάνει
αποδείξεις µισθοδοσίας. Υπάρχουν πάρα πολλές επαναλαµβα-
νόµενες συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Για παράδειγµα, υπάρ-
χουν εργαζόµενοι πέντε χρόνων, που έχουν κάνει εννιά, δέκα,
δώδεκα συµβάσεις και συµβάσεις περισσότερων χρόνων. Πάν-
τως, υπάρχουν επαναλαµβανόµενες συµβάσεις ορισµένου χρό-
νου. 

Σήµερα δεν ξέρουµε την εξέλιξη της διαδικασίας. Θα ήθελα
να µας δώσετε εσείς κάποια πληροφορία, αν έχετε, για την εξεύ-
ρεση νέου εκµισθωτή.  

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Σε µισό λεπτό ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Οι εργαζόµενοι αντιµετωπίζουν πραγµατικά µεγάλο πρόβληµα. 
Οφείλω να υπογραµµίσω ότι κάτω από απειλές και εκβιασµούς

της εργοδοσίας, µε συµβολή όµως και του εργοδοτικού συνδι-
καλισµού –επιτρέψτε µου έτσι ακριβώς να το πω- που καλλιεργεί
έναν εφησυχασµό µέσα στο χώρο εργασίας και στο «Μακεδονία
Παλλάς», η επιχείρηση επέβαλε και την προηγούµενη ακριβώς
βδοµάδα απολύσεις στο προσωπικό και τους µετέφερε όλους σε
εργολάβο, για να λειτουργήσει µέχρι τις 27 του µήνα.  

Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κατ’
αρχάς, πρέπει να προφυλάξει την περιουσία του ΙΚΑ και κατά
δεύτερον, πρέπει να διασφαλίσει την εργασία όλων αυτών των
εργαζόµενων, κύριε Υπουργέ, στον επόµενο εκµισθωτή, ο οποίος
σαφέστατα θα το λειτουργήσει ως ξενοδοχείο. Δεν είναι για να
γίνει τίποτα άλλο. Πρέπει να διασφαλιστούν µε όλα τα δικαιώ-
µατά που έχουν οι άνθρωποι. Έχουν και πείρα, µπορούν να προ-
σφέρουν. Πρέπει, όµως, να παρέµβει το Υπουργείο, διότι ή θα
εφαρµόσει το νόµο -ότι έχουµε µία µετατροπή, έχουµε µία µετα-
βίβαση της επιχείρησης- ή τέλος πάντων, βλέποντας τη µεγάλη
αύξηση της ανεργίας, να προσπαθήσει, επειδή ακριβώς είναι και
περιουσία του ΙΚΑ, να εξασφαλίσει τις θέσεις εργασίας αυτών
των εργαζόµενων και µάλιστα εµείς λέµε µε πλήρη απασχόληση
και µε όλα τα δικαιώµατά τους. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Καλαντίδου. 
Το  λόγο έχει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-

λισης κ. Ιωάννης Κουτσούκος. 
Κύριε Κουτσούκο, έχετε το λόγο. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-

νικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, όπως είπατε, είναι ένα σύµβολο το «Μακε-

δονία Παλλάς». Για διάφορους λόγους καθένας το θεωρεί σύµ-
βολο. Ας µη διαφωνήσουµε σε αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Όσον αφορά εµένα, θεωρώ ότι είναι ένα µεγάλο πρόβληµα
που έχει να αντιµετωπίσει το Υπουργείο µας, γιατί από τη µια
µεριά έχουµε την απασχόληση των εκατόν τριάντα και πάνω ερ-
γαζοµένων και από την άλλη, έχουµε την αξιοποίηση της περι-
ουσίας των ασφαλιστικών ταµείων. Και εσείς γνωρίζετε καλά ότι
αυτό το κτήριο ήταν του ΤΑΠ-ΟΤΕ και στη συνέχεια µε την ενο-

1992 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ποίηση των ασφαλιστικών ταµείων από το 2008 είναι περιουσία
του ΙΚΑ. Έµεινε για αρκετό καιρό αναξιοποίητο. 

Από το 1995 και µετά το έχει µισθώσει η «Όλυµπος Ζευς Ξε-
νοδοχειακές Επιχειρήσεις Α.Ε.», η οποία το λειτουργεί µέχρι
τώρα και η οποία ενώ έχει σύµβαση µέχρι το 2015, στις 30 Οκτω-
βρίου 2011 για δικούς της λόγους την κατήγγειλε. Τα αποτελέ-
σµατα αυτής της καταγγελίας, θα επέλθουν εντός του µηνός
Ιανουαρίου του 2012. Αυτό πάει να πει ότι τότε η εταιρεία θα έχει
αποχωρήσει από το ξενοδοχείο καταγγέλλοντας τη σύµβαση,
ενώ έχει προειδοποιήσει τους εργαζόµενους ότι θα απολυθούν.
Εσείς µόλις τώρα µας είπατε ότι τους απέλυσε κιόλας. 

Το ΙΚΑ, για να διασφαλίσει την περιουσία και την απόδοσή της,
πήρε απόφαση στις 26 Οκτωβρίου –πρόσφατα δηλαδή- να προ-
κηρύξει διεθνή διαγωνισµό για την αξιοποίηση του κτηρίου. Ξέ-
ρετε ότι το κτήριο είναι ένα πάρα πολύ µεγάλο κτήριο. Είναι
κοντά στις δεκατρείς χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα. Είναι µια πε-
ριουσία, λοιπόν, που πρέπει να την αξιοποιήσουµε µε κάθε
τρόπο. Προκήρυξε, λοιπόν, αυτόν το διεθνή διαγωνισµό. 

Ταυτόχρονα, όµως, προκειµένου να διασφαλίσει µεταβατικά –
προσέξτε- την απασχόληση των εργαζοµένων, ο διοικητής του
ΙΚΑ έστειλε επιστολή στην επιχείρηση και της είπε µέχρι να έρθει
ο ανάδοχος -αν αποδώσει αυτός ο διεθνής διαγωνισµός- να κάνει
πρόταση µε ποιους όρους θέλει να λειτουργήσει το ξενοδοχείο,
δηλαδή µε τι µίσθωµα, µε τι εγγυήσεις –γιατί πρέπει να κατατε-
θούν εγγυητικές επιστολές µε την τήρηση των όρων της προ-
ηγούµενης µίσθωσης- και µε ποιους όρους θα αποχωρήσει, εάν
θα αποχωρήσει αυτόµατα µε την ανάδειξη του καινούργιου ανα-
δόχου ή µε τρίµηνη προειδοποίηση. Και αυτή επαναλαµβάνω
είναι µία ενδιάµεση πρόταση, για να κρατηθεί ζωντανή η επιχεί-
ρηση, η οποία µέχρι τώρα δεν έχει απαντηθεί. Το περιεχόµενο
αυτής της επιστολής της διοίκησης του ΙΚΑ είναι αναρτηµένο στο
διαδίκτυο. Μπορείτε να το δείτε και µπορώ να σας το δώσω και
εγώ.

Εµείς έχουµε από την πλευρά µας, µέσω του ΣΕΠΕ, ελέγξει
την επιχείρηση σε ό,τι αφορά τις υποχρεώσεις της. Πράγµατι
οφείλει τις αποδοχές του Οκτωβρίου. Έχει κληθεί να δώσει έγ-
γραφες εξηγήσεις και να προσκοµίσει τις αποδείξεις –είπατε ότι
δεν δίνει αποδείξεις- και του Σεπτεµβρίου και του Οκτωβρίου.
Περιµένουµε την απάντηση της επιχείρησης για να κινηθούν οι
διαδικασίες που προβλέπει ο νόµος.

Κλείνοντας, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι θα κάνουµε κάθε
προσπάθεια, παρ’ ότι είναι µία σύνθετη και δύσκολη προσπάθεια,
δεν εξαρτώνται από εµάς όλα, να παραµείνει ανοικτή η επιχεί-
ρηση και ταυτόχρονα να έχει το ΙΚΑ έσοδα από την αξιοποίηση
της περιουσίας.

Ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Η ερωτώσα Βουλευτής

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Σοφία Καλαντίδου,
έχει το λόγο.

ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε.
Από δελτία Τύπου της επιχείρησης, κύριε  Υπουργέ, γνωρίζω

–θα µε διορθώσετε αν κάνω λάθος- ότι η επιχείρηση κατήγγειλε
την εκµίσθωση, τη σύµβαση ή αν θέλετε δεν χρησιµοποίησε την
παράταση που είχε δικαίωµα από το συµβόλαιο, ακριβώς γιατί
δεν µειώθηκε για δεύτερη φορά το ενοίκιο, µετά την πρώτη µεί-
ωση που έγινε το 2010 κατά 20%, στο πλαίσιο της απόφασης του
Υπουργείου Περιφερειακής Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας.
Γνωρίζω επίσης, αν κάνω λάθος διορθώστε µε, ότι χρωστάει χρή-
µατα στο ΙΚΑ η συγκεκριµένη επιχείρηση και από πρόστιµα αλλά
και από ενοίκια. 

Έτσι λειτουργούν οι επιχειρήσεις, ακριβώς για να διασφαλί-
σουν µεγάλη κερδοφορία ακόµη και σε περίοδο κρίσης. Παρ’
όλα αυτά, ήταν χρήσιµη η ερώτηση γιατί πήραµε απάντηση του-
λάχιστον ως προς τον διεθνή διαγωνισµό και αυτό  το µεταβατικό
στάδιο που είπατε. Παρ’ όλα αυτά, το Υπουργείο είναι πραγµα-
τικά υπεύθυνο από τη µία να προφυλάξει την περιουσία του µε-
γαλύτερου ασφαλιστικού οργανισµού της χώρας, του ΙΚΑ, που
ήδη δέχεται καταστρεπτικά πλήγµατα από την πολιτική που
εφαρµόζεται από τις προηγούµενες κυβερνήσεις αλλά και από
το κούρεµα, µε άµεση συνέπεια να κινδυνεύουν συντάξεις, πα-
ροχές πρόνοιας και περίθαλψης. 

Από την άλλη, έχετε καίρια την ευθύνη, το Υπουργείο εννοώ,
να διασφαλίσετε τους εργαζόµενους. Αυτό δεν το λέω, κύριε
Υπουργέ, µόνο ως προς αυτήν τη µεταβατική. Εδώ βλέπετε ότι
ο εργοδότης τους απολύει ενώ ξέρει ότι πρέπει να συζητηθεί.
Ενώ εσείς λέτε ότι θα τελειώσει η εκµίσθωση το Γενάρη, τους
έχει απολύσει από τον προηγούµενο µήνα. Για όλα αυτά τι µέτρα
παίρνουµε; 

Μετά, έρχεσθε σαν Κυβέρνηση –και παίρνω αφορµή γιατί πα-
ρακολούθησα και την προηγούµενη συζήτηση- ή σαν Υπουργοί
και λέτε ότι δεν µπορούν οι εργαζόµενοι να καταπατούν τους νό-
µους. Μα τους νόµους, τους καταπατούν οι εργοδότες και µετά
από λίγο καιρό αυτή η καταπάτηση και η παρανοµία γίνεται
νόµος από τις κυβερνήσεις που είναι αντιλαϊκές.

Δυστυχώς, πριν δύο χρόνια, κύριε  Κουτσούκο, αυτά που ήταν
παράνοµα στην αγορά εργασίας, σήµερα είναι νόµιµα µε δικά
σας νοµοθετικά έργα. Έτσι, λοιπόν, τώρα έχουµε µε εκβιασµούς
µέσα στους χώρους δουλειάς να περνούν πράγµατα εις βάρος
των εργαζοµένων, να µειώνονται µισθοί, να καταργούνται δικαιώ-
µατα και από την άλλη µαλώνουµε τους συνδικαλιστές ή τους
αγώνες των εργαζοµένων γιατί, λέει, πηγαίνουν ενάντια στο νόµο
και τέλος να τους συλλαµβάνουµε και να χρησιµοποιούµε έτσι
την καταστολή. 

Με αυτήν τη λογική δεν θα περάσει έτσι, δεν θα έχετε τη σιγή
του νεκροταφείου που απαιτείται, για να περάσει αυτή η αντι-
λαϊκή πολιτική. Ας το πάρει σοβαρά υπ’ όψιν το Υπουργείο, του-
λάχιστον µε αυτήν την ένταση της ανεργίας, να προσπαθήσει σε
τέτοιες περιπτώσεις να διαφυλάξει τις θέσεις εργασίας µε δι-
καιώµατα και πραγµατικούς µισθούς που να καλύπτουν τις ανάγ-
κες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο Υφυπουργός Εργα-

σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Ιωάννης Κουτσούκος έχει το
λόγο.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε.

Στα επιµέρους ερωτήµατα που θέσατε, κυρία συνάδελφε, πρέ-
πει να σας απαντήσω ότι πράγµατι η επιχείρηση είχε σηµαντικές
οφειλές προς το Ίδρυµα Κοινωνικών Ασφαλίσεων, τις οποίες
όµως τις ρύθµισε από 2 Νοεµβρίου 2010, µε τις διαδικασίες που
προβλέπονται και στη συνέχεια µε τη ρύθµιση του ν.3943/2011
για την προσωρινή αναστολή των µέτρων εκτέλεσης, εκπλήρωσε
τις προϋποθέσεις που λέει ο νόµος, δηλαδή την αίτηση, την πλη-
ρωµή των τρεχουσών εισφορών, την πληρωµή του 20% του
µέσου όρου των οφειλοµένων στο τελευταίο τρίµηνο.

Άρα, αυτήν τη στιγµή, σε ό,τι αφορά τις υποχρεώσεις της, η
επιχείρηση µε βάση τις κείµενες διατάξεις είναι εντάξει απέναντι
στο ΙΚΑ.

Σας είπα ότι σε ό,τι αφορά τις οφειλές απέναντι στους εργα-
ζοµένους, το ΣΕΠΕ που έκανε έλεγχο, έχει διαπιστώσει την κα-
θυστέρηση των οφειλών, έχει ζητήσει µέσα στις προθεσµίες που
προβλέπει ο νόµος, να δοθούν έγγραφες εξηγήσεις και θα ακο-
λουθήσει τις προβλεπόµενες διαδικασίες. 

Εσείς µας κατηγορείτε ότι έχουµε καταργήσει το σύνολο της
εργατικής νοµοθεσίας και ακούω µε προσοχή τις παρατηρήσεις
σας, γιατί, πράγµατι, έχει γίνει σηµαντική αλλαγή της εργατικής
νοµοθεσίας τα τελευταία χρόνια στην κατεύθυνση της ελαστικο-
ποίησης. Από την πλευρά µου θεωρώ ότι οι εργαζόµενοι έχουν
απωλέσει σηµαντικά δικαιώµατα, τα οποία, όµως, οδηγούσαν σε
ένα ανελαστικό πλαίσιο. Εν τούτοις, όµως, κανένας δεν έχει κα-
ταργήσει ούτε έχει πρόθεση να καταργήσει τις νοµοθετικές ρυθ-
µίσεις που προβλέπουν ποινές στις επιχειρήσεις, όταν δεν
πληρώνουν τους εργαζόµενους. Μάλιστα, πολύ καλά γνωρίζετε
–είστε και ενεργό στέλεχος του συνδικαλιστικού κινήµατος- ότι
η νοµοθεσία είναι πάρα πολύ αυστηρή και προβλέπει ακόµα και
προσωποκράτηση. Αυτές, λοιπόν, τις νοµοθετικές ρυθµίσεις εί-
µαστε υποχρεωµένοι να τις τηρήσουµε και θα τις τηρήσουµε, για
να καταβληθούν τα δεδουλευµένα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Από εκεί και πέρα, σας είπα στην πρωτολογία µου και θέλω να
επαναλάβω ότι είναι ένα δύσκολο εγχείρηµα, γιατί χωρίς να έχει
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κάποιος την πλήρη αρµοδιότητα –γιατί εδώ παρεµβαίνει η αγορά
και τα επιχειρηµατικά συµφέροντα- πρέπει να συνδυάσει από τη
µία µεριά τη διατήρηση των θέσεων εργασίας µε τη λειτουργία
του ξενοδοχείου και από την άλλη, τη διασφάλιση της δηµόσιας
περιουσίας των ασφαλιστικών ταµείων. Γι’ αυτό έγινε και ο δη-
µόσιος διαγωνισµός.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι αυτή η πρόταση του Διοικητή
του ΙΚΑ, αυτή η ενδιάµεση λύση, έρχεται να απαντήσει σε ένα
βαθµό στο επιχείρηµα της επιχείρησης ότι δεν µπορεί να πληρώ-
σει το υψηλό τίµηµα, για το οποίο η ίδια βεβαίως είχε υπογράψει,
αλλά επειδή άλλαξαν οι όροι και επειδή ο νόµος δεν επιτρέπει
στη διοίκηση του ΙΚΑ να κάνει έκπτωση παραπάνω από το 20%,
γι’ αυτό πήγε στην καταγγελία της σύµβασης. 

Αυτή, λοιπόν, η ενδιάµεση πρόταση της διοίκησης του ΙΚΑ, έρ-
χεται ακριβώς να καλύψει αυτό το κενό και, αν θέλετε, είναι και
µία προσπάθεια, την οποία θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι θα κα-
ταβάλουµε µε κάθε τρόπο, σε συνεργασία και µε όλους τους εµ-
πλεκόµενους, δηλαδή επιχειρηµατίες, εργαζόµενους –αν
χρειαστεί, ακόµα και µε τη συµβολή των προγραµµάτων του
ΟΑΕΔ- ώστε να κρατήσουµε ζωντανή την επιχείρηση σ’ αυτό το
διάστηµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Αυτή είναι η προσπάθειά µας και θέλω να σας παρακαλέσω να
συµβάλετε σ’ αυτήν την κατεύθυνση και από την πλευρά σας,

γιατί βλέπω µία αντιπαράθεση που έχει να κάνει µε τις συνδικα-
λιστικές εκπροσωπήσεις του χώρου… 

ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙΔΟΥ: Καµµία αντιπαράθεση! Είναι ανύπαρ-
κτες!

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): Κυρία συνάδελφε, όταν επιχειρούµε να δια-
σφαλίσουµε την εργασία…

ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙΔΟΥ: Να προσπαθήσετε να διασφαλίσετε τα
έσοδα του ΙΚΑ και τους εργαζόµενους!

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): …δεν υπάρχουν «κόκκινοι» και «πράσινοι» ερ-
γαζόµενοι, καθώς όλοι το ίδιο µεροκάµατο θα πάρουν.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε και εµείς

τον Υπουργό κ. Κουτσούκο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας γνωρίζω ότι η τέταρτη µε

αριθµό 196/21-11-2011 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Παύλου Μαρ-
κάκη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, σχετικά µε την αποκατάσταση της ρωγµής στην προ-
βλήτα του λιµανιού της Σκιάθου, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύ-
µατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε τώρα στη συζήτηση µε θέµα τη βία κατά
των γυναικών, µε αφορµή τη «Διεθνή Ηµέρα για την Εξάλειψη
της Βίας κατά των Γυναικών».

Κατά τη σηµερινή συζήτηση, µετά από τη δική µου τοποθέ-
τηση ως Προέδρου της Βουλής, θα λάβουν το λόγο από το
ΠΑΣΟΚ η Βουλευτής κ. Παναγιώτα (Πέµη) Ζούνη, από τη Νέα
Δηµοκρατία η Βουλευτής κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα, από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας η Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής
κ. Βέρα Νικολαΐδου, από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Βαΐτσης Αποστολάτος και από το
Συνασπισµό Ριζοσπαστικής Αριστεράς η Βουλευτής κ. Ευαγγελία
Αµµανατίδου-Πασχαλίδου.

Εκ µέρους της Κυβερνήσεως θα µιλήσει ο Υπουργός Εσωτε-
ρικών κ. Αναστάσιος Γιαννίτσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η 25η Νοεµβρίου έχει καθιερω-
θεί από τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών ως Διεθνής Ηµέρα για
την Εξάλειψη της Βίας κατά των Γυναικών. Γενικότερα η φετινή
εκστρατεία της διακοινοβουλευτικής ένωσης, δηλαδή του Παγ-
κόσµιου Οργανισµού Κοινοβουλίων Κυρίαρχων Κρατών, προτεί-
νει ως θέµα συζήτησης στα κοινοβούλια, την εξάλειψη των
διακρίσεων κατά των γυναικών και το τέλος της βίας λόγω
φύλου. 

Εµείς εδώ, ως Βουλή των Ελλήνων, θεωρούµε καθήκον µας να
αφιερώσουµε την παρούσα ειδική συνεδρίαση σ’ αυτό το κοινω-
νικό φαινόµενο, που δυστυχώς δεν γνωρίζει γεωγραφικά ούτε
ταξικά ούτε πολιτιστικά σύνορα. Το φαινόµενο της βίας κατά των
γυναικών στην κοινωνία µας, συνδέεται βέβαια µε την ευρύτερη
συζήτηση σχετικά µε το εάν και κατά πόσον έχει κατακτηθεί η
ουσιαστική ισότητα ανάµεσα στα δύο φύλα, όχι µόνο σε νοµικό
και πολιτικό επίπεδο αλλά και σε επίπεδο κοινωνικής συνείδησης
και ευαισθησίας. 

Η βία, όπως καλά γνωρίζουµε όλοι, µπορεί να λάβει βέβαια
πολλές διαφορετικές µορφές. Η σωµατική, η λεκτική και η ψυ-
χολογική βία είναι ορισµένες από τις πιο άµεσα και εύκολα αντι-
ληπτές µορφές βίας. Μπορεί να µας σοκάρει, να µας συγκλονίζει,
όµως δυστυχώς είναι γεγονός ότι ακόµα και σήµερα σε ορισµέ-
νες γωνιές του πλανήτη µας, χιλιάδες γυναίκες ακρωτηριάζονται,
λιθοβολούνται, τιµωρούνται σωµατικά για ασήµαντους λόγους ή
σύρονται σε γάµο από την εφηβική τους ηλικία χωρίς τη θέλησή
τους και ζουν σε κοινωνικά, αλλά και θρησκευτικά συστήµατα,
που τις καθιστούν στην πραγµατικότητα αιχµάλωτες των υφιστά-
µενων κοινωνικών προκαταλήψεων. 

Πέρα όµως από αυτά τα ακραία φαινόµενα, υπάρχουν κι άλλες
µορφές βίας, πιο δυσδιάκριτες και ύπουλες, θα έλεγα, που συ-
ναντώνται και στις  δικές µας κοινωνίες, στις κοινωνίες των ανε-
πτυγµένων χωρών, όπως συνηθίζουµε να λέµε, στις
δηµοκρατικές, δυτικές κοινωνίες. Εννοώ για παράδειγµα τη βία
µέσα στην οικογένεια, τη βία µέσα στην εργασία, τη βία, που
ασκείται σε γυναίκες µέσα από το οργανωµένο έγκληµα της σε-
ξουαλικής εµπορίας. 

Τα τελευταία χρόνια βιώνουµε και µια άλλη, ακόµα πιο κρυφή
και έµµεση µορφή βίας. Είναι εκείνη που αναπαράγεται από τα
Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης πολλές φορές και ειδικότερα από
συγκεκριµένες τηλεοπτικές εκποµπές. Εννοώ τις εκποµπές
αυτές, που εκθέτουν τις οικογενειακές ιστορίες και τις προσωπι-
κές στιγµές γυναικών µε τρόπο που προσβάλουν την προσωπι-
κότητα της σύγχρονης γυναίκας, της σύγχρονης Ελληνίδας. 

Η κουλτούρα αυτών των εκποµπών, αποτελεί κι αυτή κατά τη
γνώµη µου µία µορφή βίας. Η συστηµατική παρουσίαση ενός επι-
κίνδυνου προτύπου, ειδικά µέσα από την τηλεοπτική εικόνα που
έχει ιδιαίτερη δύναµη, εθίζει τους θεατές στη στρεβλή αυτή
πραγµατικότητα και κατ’ επέκταση υποβαθµίζει και διασύρει το
γυναικείο φύλο εν γένει. 

Βέβαια δεν µπορεί κανείς να παραβλέψει το γεγονός ότι η βία
είναι εγγενές στοιχείο της ανθρώπινης φύσης και της κοινωνίας
και ίσως δεν µπορεί να εξαλειφθεί ή να αποτραπεί πλήρως, να
εξαφανιστεί, ακόµα και στο πλαίσιο της πιο πολιτισµένης και δη-
µοκρατικής χώρας. Ωστόσο, ο πολιτικός και  νοµικός µας πολιτι-
σµός επεδίωξε -και κατά την άποψή µου πρέπει να επιδιώκει
συνεχώς µε πολύ µεγαλύτερη ένταση και µε πολύ µεγαλύτερη

αποτελεσµατικότητα- να αντιµετωπίσει το φαινόµενο της βίας µε
τη θέσπιση αλλά και την εφαρµογή µέτρων, γιατί στο επίπεδο
της θέσπισης γίνονται σηµαντικά βήµατα. Ωστόσο θα πρέπει να
επιµείνουµε στην εφαρµογή πολύ περισσότερων µέτρων τόσο
για την πρόληψη όσο και για την αντιµετώπιση του προβλήµατος. 

Δεν µπορούµε εµείς οι ίδιοι να εθελοτυφλούµε µπροστά και
σε άλλες αιτίες που ως πολίτες, ως κοινωνία, δεν καταφέρνουµε
να αντιµετωπίσουµε. Αναφέροµαι και στη σιωπή και στην ανοχή.
Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η ίδια η σιωπή σε µεγάλο βαθµό τρέ-
φει τη βία. Οι γυναίκες – θύµατα, δεν τολµούν να καταγγείλουν
σε πάρα πολλές περιπτώσεις τις πράξεις βίας, δεν τολµούν να
τις καταγγείλουν από το φόβο της κοινωνικής κατακραυγής και
της περιθωριοποίησης. Όταν µάλιστα η βία είναι ενδοοικογενει-
ακή, η σιωπή συνδυάζεται µε αισθήµατα ενοχής, µπλέκεται µε
αισθήµατα ευθύνης απέναντι στα παιδιά, πράγµα που διαιωνίζει
ιδιαίτερα δραµατικές καταστάσεις µε ψυχολογικές επιπτώσεις
ανυπολόγιστες για όλους. 

Από την άλλη πλευρά, η πληµµελής ενηµέρωση και ευαισθη-
τοποίηση της κοινωνίας, ευνοεί ακόµα και την ανοχή απέναντι
στην εκδήλωση του φαινοµένου. Χωρίς συνειδητή και συντονι-
σµένη κοινωνική αντίδραση, αναπαράγονται µέχρι σήµερα λαν-
θασµένα πρότυπα για τη σχέση των δύο φύλων και τους
κοινωνικούς τους ρόλους.

Στη σηµερινή ιδιαίτερη συγκυρία, σ’ αυτήν την πολύ δύσκολη
συγκυρία, εκφράζεται επιπλέον ο φόβος –και αυτός είναι υπαρ-
κτός- ότι η οικονοµική κρίση που πλήττει όχι µόνο τη χώρα µας
αλλά και πολλές άλλες χώρες και ολόκληρη την Ευρώπη, ανα-
µένεται να έχει -και ήδη φαίνεται ότι έχει αρχίσει να έχει- επιβα-
ρυντικές επιπτώσεις στα κρούσµατα βίας κατά των γυναικών. 

Η αυξανόµενη ανασφάλεια, η διατάραξη της κοινωνικής συνο-
χής λόγω της ανεργίας και των κοινωνικών δυσκολιών, επιτείνει
προφανώς το πρόβληµα της θυµατοποίησης ιδιαίτερα των γυ-
ναικών, ενώ αγγίζει και τα παιδιά, καθώς και άλλες ευπαθείς κοι-
νωνικές οµάδες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς δεν διαφωνεί ότι βρισκό-
µαστε στη µέση του δρόµου µιας προσπάθειας που απαιτεί συν-
τονισµένη και συστηµατική δράση. Όπως είπα, όµως, δεν αρκούν
οι νοµοθετικές ρυθµίσεις και πολύ περισσότερο δεν αρκούν οι
απλές ευχές. 

Αυτή η προσπάθεια, θα πρέπει να ξεκινά και να εντείνεται από
το σχολείο και την οικογένεια, µε στόχο τη διάπλαση ενήλικων
ανδρών και γυναικών που σέβονται τον εαυτό τους και ταυτό-
χρονα τους συνανθρώπους τους. 

Η προσπάθεια, πρέπει να συνεχίζεται µε την έµπρακτη στήριξη
της γυναίκας, της µητέρας εργαζόµενης, της πολύτεκνης µητέ-
ρας µέσα από κοινωνικές υπηρεσίες, που τη βοηθούν να αντε-
πεξέλθει στις αυξηµένες υποχρεώσεις της, αλλά και να
αντιµετωπίσει αποτελεσµατικά ενδεχόµενα φαινόµενα ανισότη-
τας ή κρούσµατα βίας. Διότι η βία, δεν καταρρακώνει µόνο την
προσωπικότητα της γυναίκας αλλά ισοπεδώνει τη δηµιουργικό-
τητά της, την ικανότητά της να συµµετέχει ισότιµα µε τον άνδρα
και να συνεισφέρει στην κοινωνική, οικονοµική και πολιτική ζωή
του τόπου µας, του κάθε τόπου. 

Ιδιαίτερα στις παρούσες συνθήκες, όπως είπα, είµαστε ακόµα
περισσότερο υποχρεωµένοι να συνεχίσουµε και να εντείνουµε
τις προσπάθειές µας, για να διασφαλίσουµε ένα περιβάλλον δι-
καιοσύνης και αλληλεγγύης, διαφυλάττοντας τα δικαιώµατα
πρωτίστως των γυναικών αλλά και όλων των ανθρώπων και ιδιαί-
τερα των ευπαθών κοινωνικών οµάδων, δηλαδή όλων όσων κιν-
δυνεύουν να τύχουν άδικης και άνισης µεταχείρισης και να
οδηγηθούν στον κοινωνικό αποκλεισµό. 

Στη Διάσκεψη των Προέδρων την περασµένη εβδοµάδα, στις
17 Νοεµβρίου, πρότεινα η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Ισότητας, Νε-
ολαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, να ορίσει ειδική συνε-
δρίαση µε αντικείµενο συζήτησης το θέµα αυτό, δηλαδή την
εξάλειψη των διακρίσεων κατά των γυναικών και το τέλος της
βίας λόγω φύλου, µε την πρόσκληση και σχετικών φορέων και
οργανώσεων, µε στόχο, όχι απλά να γίνει µια συζήτηση και αν-
ταλλαγή απόψεων αλλά να καταλήξει η επιτροπή σε συγκεκρι-
µένες προτάσεις, που θα πρέπει µετά να λάβουν τη µορφή
αποφάσεων. 
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Και εδώ είναι και η ευθύνη βέβαια -πέραν του Κοινοβουλίου-
της Κυβέρνησης, γιατί η Κυβέρνηση είναι εκείνη η οποία θα πρέ-
πει να είναι η επισπεύδουσα µε τη µορφή νοµοθετικών ρυθµί-
σεων αλλά και τη λήψη και άλλων µέτρων που δεν είναι κατ’
ανάγκη µόνο νοµοθετικής φύσεως. Διαφορετικά, θα διατρέχουµε
τον κίνδυνο να αναφερόµαστε κάθε χρόνο απλώς σε όλα αυτά
τα προβλήµατα, σε όλες αυτές τις διαστάσεις. Θα διατρέχουµε
τον κίνδυνο να επαναλαµβανόµαστε, χωρίς όµως να κάνουµε ση-
µαντικά βήµατα προς τα εµπρός. 

Θα είναι πολύ καλύτερα αν κάθε χρόνο αυτήν τη µέρα έχουµε
τη δυνατότητα να κάνουµε ένα ουσιαστικό απολογισµό ως προς
το τι συµφωνήσαµε, τι αποφασίσαµε, τι υλοποιήσαµε και τι σχε-
διάζουµε για το αµέσως επόµενο διάστηµα, εκφράζοντας την ελ-
πίδα ότι και αυτή η συζήτηση εδώ, η σηµερινή µας συνεδρίαση,
θα εµπλουτίσει εποικοδοµητικά τον προβληµατισµό και θα ανα-
δείξει αποτελεσµατικούς –το υπογραµµίζω- τρόπους αντιµετώ-
πισης του φαινοµένου.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα)

Το λόγο έχει εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ η κ. Παναγιώτα - Πέµη
Ζούνη. 

ΠΕΜΗ ΖΟΥΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να δείξετε µια
ανοχή ως προς το χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Με βάση τον Κανονι-
σµό, σας δίνω πέντε λεπτά. Θα υπάρξει όµως µια σχετική ανοχή.

ΠΕΜΗ ΖΟΥΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, όταν ανοίξει κανείς αυτόν το φάκελο,

θα βρεθεί µπροστά σε κάποια ενδιαφέροντα παράδοξα, που θα
τον κάνουν να επανεξετάσει το επίπεδο της εξέλιξης του ανθρώ-
πινου πολιτισµού. 

Για παράδειγµα, έως πρόσφατα, µέχρι το τελευταίο τέταρτο
του εικοστού αιώνα, επικρατούσε η αντίληψη ότι η παραβίαση
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, αφορούσε µόνο τις σχέσεις του
πολίτη µε το κράτος ή τις δραστηριότητες που αναπτύσσονται
στο δηµόσιο χώρο. 

Έτσι η βία µέσα στο χώρο της οικογένειας, δηλαδή στον ιδιω-
τικό χώρο, δεν αναγνωριζόταν ως παραβίαση των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων. 

Μόλις από το 1975 παρατηρείται µία διεθνής κινητοποίηση, µε
σκοπό τη συλλογή δεδοµένων και την προώθηση πολιτικών σχε-
τικά µε τη βία. Την ίδια χρονιά, το Σύνταγµά µας αναγνωρίζει την
ισότητα των δύο φύλων. Έπρεπε, όµως, να περάσουν άλλα δε-
καοκτώ χρόνια, για να αναγνωριστούν τα δικαιώµατα των γυναι-
κών ως ανθρώπινα δικαιώµατα στη Διεθνή Διάσκεψη Κορυφής
του ΟΗΕ στη Βιέννη το 1993 και να φθάσουµε σχεδόν στο τέλος
του 20ου αιώνα, το 1995, στο Πεκίνο, για να διατυπωθεί επίσηµα
η απόρριψη των φαινοµένων της βίας και να παρουσιαστεί η συγ-
κεκριµένη πλατφόρµα δράσης, όπου αποφασίστηκε να προωθη-
θούν οι στόχοι της ισότητας, της ανάπτυξης και της ειρήνης για
όλες τις γυναίκες σε όλο τον κόσµο και να εφαρµοστούν οι προ-
ϋπάρχουσες διεθνείς συµβάσεις για την εξάλειψη της βίας κατά
των γυναικών. 

Τώρα πια εκτός από τον ΟΗΕ, διεθνείς οργανώσεις, ερευνη-
τικά και εκπαιδευτικά ινστιτούτα, επιτροπές, υλοποιούν δράσεις
για την αντιµετώπιση και την πρόληψη της βίας κατά των γυναι-
κών και συνιστούν την ενίσχυση της νοµοθεσίας των κρατών-
µελών, µε στόχο την ενηµέρωση και την εγρήγορση και των ίδιων
των γυναικών. 

Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, υποστηρίζει την πρωτοβουλία ορ-
γάνωσης  εκστρατείας ενηµέρωσης για τη βία κατά των γυναι-
κών, µε τον τίτλο «Βία κατά των γυναικών: Ανοχή µηδέν». 

Τον Οκτώβριο του 2006, είχαµε ψηφίσει το ν. 3500 για την αν-
τιµετώπιση της βίας και άλλες διατάξεις, που περιείχε, βέβαια,
πολύ θετικά στοιχεία στην προσέγγιση του φαινοµένου από νο-
µική σκοπιά, µε στόχο την προστασία όχι µόνο της γυναίκας αλλά
και των παιδιών, των υπερηλίκων, των αδυνάµων, δίνοντας το
στίγµα ότι η βία που εκδηλώνεται µέσα στην οικογένεια δεν είναι
ιδιωτική υπόθεση αλλά µια σοβαρή κοινωνική παθογένεια. 

Ο νόµος αυτός, προβλέπει τον ποινικό κολασµό του δράστη
αλλά σπάνια επιβλήθηκε αµετάτρεπτη ποινή φυλάκισης σε
αυτόν, αφού ο θεσµός της ποινικής διαµεσολάβησης στην

πράξη, οδηγούσε τις περισσότερες φορές σε ανίερους συµβι-
βασµούς. 

Η τελευταία πράξη αυτής της διαδροµής προς την αποκατά-
σταση του αυτονόητου γράφτηκε πριν από λίγους µήνες, όταν η
Ελλάδα υπέγραψε την εναρµόνιση µε την κοινοτική οδηγία για
την καθαρή και απόλυτη ποινικοποίηση της βίας, σύµφωνα µε
τον ορισµό που δίνει το Συµβούλιο της Ευρώπης. 

Κοιτάζοντας πίσω στα µεγάλα επιτεύγµατα του πολιτισµού
παγκοσµίως, δεν µπορούµε να µην απορήσουµε µε αυτό το µε-
γάλο έλλειµµα του αξιακού  πλαισίου και δεν µπορούµε να µη
σκεφθούµε ότι είµαστε µόλις στην αρχή του καινούργιου κεφα-
λαίου, που ονοµάζεται «σεβασµός στην αξιοπρέπεια» και δεν
µπορούµε να µην τροµάξουµε µε τη βεβαιότητα ότι θα χρειαστεί
πολύς χρόνος, για να αλλάξει, πραγµατικά, το τοπίο. 

Η πραγµατικότητα, δίνει αυτήν τη στιγµή άγρια στοιχεία από
την πιο υποανάπτυκτη έως την πιο αναπτυγµένη περιοχή. Του-
λάχιστον µία στις τρεις γυναίκες στον κόσµο έχει πέσει θύµα ξυ-
λοδαρµού, βιασµού ή άλλης κακοποίησης. Το 20%-25% των Ευ-
ρωπαίων γυναικών έχουν υποστεί σωµατική βία, τουλάχιστον,
µία φορά στη ζωή τους.  Πεντακόσιες χιλιάδες είναι τα θύµατα
της διακίνησης και της εµπορίας ανθρώπων µόνο στη χώρα µας
κάθε χρόνο, σύµφωνα µε τα στοιχεία της Διεθνούς Αµνηστίας.
Ο ετήσιος κατάλογος των δολοφονιών γυναικών-θυµάτων βίας
από το σύζυγο, τον πατέρα ή άλλο συγγενικό πρόσωπο αυξάνεται. 

Παρά τις νοµοθετικές ρυθµίσεις, η καθηµερινή πρακτική απο-
δεικνύει ότι δεν αποφεύγεται η δευτερογενής θυµατοποίηση των
θυµάτων στα δικαστήρια, όσων δηλαδή έχουν τη γενναιότητα να
καταγγείλουν το δράστη αλλά πολλές φορές και ο κοινωνικός
διασυρµός της καταγγέλλουσας. 

Όµως, πώς προκύπτει, πώς γεννιέται και πώς αναπαράγεται
αυτός ο φαύλος κύκλος; Αν προσπαθήσει κανείς να το συνδέσει
µε τον οικονοµικό παράγοντα ή τις κοινωνικές τάξεις, όπως εί-
πατε, κύριε Πρόεδρε, πολύ σωστά, θα διαψευστεί. Δυστυχώς,
πρόκειται για φαινόµενο διαδεδοµένο σε όλα τα µήκη και πλάτη,
ανεξάρτητα από την ανάπτυξη, τον πολιτισµό, τη θρησκεία. Το
σίγουρο είναι ότι ο θύτης, εκτός από ψυχοπαθολογικές περιπτώ-
σεις, δηµιουργήθηκε από την ίδια την οικογένεια. Τις περισσό-
τερες δε φορές, υπήρξε ο ίδιος θύµα βίας, ως παιδί. Την υπέστη,
την ανέχτηκε, συµφιλιώθηκε µαζί της, τη θεώρησε φυσιολογική. 

Η βία, βέβαια, δεν είναι µόνο το ξύλο στο παιδί, είναι η άρνηση,
η απαξίωση, η εγκατάλειψη, η προσβολή, η υποτίµηση. Ένα παιδί
που µεγαλώνει µε αγάπη και σεβασµό, δύσκολα είναι υποψήφιος
θύτης. Ένα παιδί που στα κρίσιµα χρόνια της διαµόρφωσής του
δέχεται το σπόρο της ισότητας ως αναφαίρετου δικαιώµατος,
δεν θα διανοηθεί εύκολα να κακοποιήσει το σύντροφό του. Επο-
µένως, ακριβώς όπως και στην περίπτωση των ναρκωτικών, η µέ-
ριµνα της πολιτείας πρέπει να στρέφεται επίµονα και οργανω-
µένα κατ’ αρχάς στην πρόληψη της βίας.

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµικό πλέγµα στη χώρα µας είναι από τα επαρκέστερα.

Χρειάζονται βέβαια, βελτιώσεις. Οι δοµές όµως υποστήριξης,
επανένταξης και αποκατάστασης των κακοποιηµένων γυναικών
έχουν ακόµα ελλείµµατα και στηρίζονται εν πολλοίς στην ιδιωτική
πρωτοβουλία.

Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Ισότητας, µελέτησε το θέµα µε ιδι-
αίτερη αφοσίωση και κατέληξε σε µια σειρά προτάσεων-παρεµ-
βάσεων στο επίπεδο της κοινωνίας, της δικαιοσύνης, της
εκπαίδευσης, της υγείας, των υποστηρικτικών δοµών, των κρα-
τικών φορέων. Χαιρετίζουµε την πρωτοβουλία σας, κύριε Πρό-
εδρε, µε µεγάλη χαρά για τη συζήτηση που λέτε, γιατί η επιτροπή
µας έχει αποφασίσει όχι µόνο να εισηγηθεί αλλά και να προβεί
στις απαραίτητες πρωτοβουλίες για να παρακολουθήσει το κυ-
βερνητικό έργο.

Επιτρέψτε µου να κλείσω µε µια σκέψη. Ξέρουµε ότι ό,τι δεν
επιβάλλει η πολιτεία και ο νόµος, µπορεί να το υποβάλει η τέχνη,
πολλές φορές µε πιο γόνιµο τρόπο. Και η τέχνη έχει αγαπήσει
πολύ τη γυναίκα, την έχει αποθεώσει. Ποια επιστηµονική µελέτη
µπορεί να σου δώσει περισσότερα στοιχεία από το Λόρκα ή το
Λιστ ή το Μονέ; Ας φανταστούµε, λοιπόν, για µια στιγµή τη θερ-
µοκρασία της φράσης του Τσέχωφ «πενθώ για τη ζωή µου» και
νοµίζω ότι κάθε άλλο σχόλιο περιττεύει. 
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Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε την κ.
Πέµη Ζούνη που µας θύµισε ότι στην τέχνη η γυναίκα µέχρι και
αποθεώνεται. Από τα παραδείγµατα που φέρατε οι δηµιουργοί
ήταν όλοι άντρες. Άρα, λοιπόν, στην τέχνη διαπιστώνουµε ότι
αποθεώνεται η γυναίκα και καλό θα είναι να τη σεβόµαστε και
στην καθηµερινή ζωή όχι µόνο οι άνθρωποι της τέχνης αλλά και
όλοι οι άλλοι άντρες.

Το λόγο έχει εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας η Βουλευτής,
κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ

µε απόφασή της το 1999, ανακήρυξε την 25η Νοεµβρίου ως Διε-
θνή Ηµέρα για την Εξάλειψη της Βίας κατά των Γυναικών, για να
αναδείξει έτσι ένα σηµαντικό πρόβληµα µε παγκόσµια διάσταση.
Η ηµέρα αυτή είχε ήδη καθιερωθεί από το 1981 µε την πρωτο-
βουλία γυναικείων οργανώσεων του γυναικείου κινήµατος, σε
ανάµνηση της φρικτής δολοφονίας τριών γυναικών αδελφών µε
το όνοµα Μιραµπάλ το 1960, πολιτικών αγωνιστριών από το δι-
κτατορικό καθεστώς της Δοµινικανής Δηµοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βία κατά των γυναικών και των
κοριτσιών είναι ένα παθογενές, πολυµορφικό φαινόµενο, διαδε-
δοµένο σε όλες τις κοινωνίες, διατρέχει όλους τους πολιτισµούς
και όλες τις κοινωνικές τάξεις, διαπερνά τόσο τους θύτες, όσο
και τα θύµατα. Παράλληλα, συνιστά απειλή της ανθρώπινης αξιο-
πρέπειας και της φυσικής ακεραιότητας µε τη σωµατική, ψυχο-
λογική, σεξουαλική, οικονοµική, πολιτισµική και κοινωνική
έκφρασή της. Τα πιο έντονα περιστατικά εντοπίζονται κυρίως
στην οικογένεια αλλά και στο εργασιακό περιβάλλον, µε εντονό-
τερη µορφή την ενδοοικογενειακή βία, που αποτελεί και υψηλή
προτεραιότητα στις πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Σύµφωνα µε την Παγκόσµια Διάσκεψη για τις Γυναίκες στο Πε-
κίνο το 1995 –που είχα και την τύχη να συµµετέχω προσωπικά- η
βία σε βάρος των γυναικών, αποτελεί εµπόδιο για την επίτευξη
της ισότητας, της ανάπτυξης και της ειρήνης, καταπατά και βλά-
πτει τα δικαιώµατα και τις βασικές ελευθερίες τους. Το φαινό-
µενο αυτό, αντικατοπτρίζει την άνιση κατανοµή εξουσίας µεταξύ
των φύλων αλλά και τα κοινωνικά στερεότυπα για το ρόλο και τη
θέση τους στην κοινωνία, µε παρεπόµενα την ανοχή και την
ενοχή. Εκτιµάται παγκοσµίως ότι το 1/5 των γυναικών έχει υπο-
στεί σωµατική βία τουλάχιστον µια φορά στη ζωή τους και πε-
ρισσότερο από το 1/10 έχει υποστεί σεξουαλική βία.

Η βία κατά των γυναικών, αγαπητοί συνάδελφοι, χαρακτηρίζε-
ται από υψηλό και σκοτεινό αριθµό εγκληµατικότητας, η συνέ-
πεια της οποίας σε οικονοµικό, πολιτικό και κοινωνικό επίπεδο,
την καθιστούν σηµαντικό κοινωνικό πρόβληµα. Επιπροσθέτως,
οι επιπτώσεις της βίας έχουν και οικονοµικό χαρακτήρα, µια διά-
σταση, δηλαδή, που δεν αφορά µόνο το κόστος παροχής υπη-
ρεσιών για την περίθαλψη των θυµάτων αλλά και την
εξοικονόµηση πόρων που η πρόληψη θα µπορούσε να επιφέρει
στους κοινωνικούς προϋπολογισµούς των κρατών, δηλαδή στα
θέµατα υγείας, κοινωνικής πρόνοιας, ασφάλισης και στέγασης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα δεν είµαστε εδώ για να
περιγράψουµε µόνο το πρόβληµα. Αυτό, άλλωστε, έχει επανα-
ληφθεί πολλές φορές. Η παγκόσµια ηµέρα, αποτελεί µια ευκαι-
ρία συνειδητοποίησης και µας υποχρεώνει στην ανάληψη
υποχρεώσεων και ευθυνών: των ευθυνών µας. Η πρόληψη και η
καταπολέµηση του φαινοµένου, πρέπει να αποτελεί βασικό µέ-
ληµα και χρέος της πολιτείας αλλά και της ίδιας της κοινωνίας
ως εταίρου της.

Ως Κυβέρνηση, η παράταξή µας έθεσε το θέµα στο επίκεντρο
της κοινωνικής της πολιτικής τόσο µε θεσµικές πρωτοβουλίες
όσο και µε υποστηρικτικές δράσεις. Η ψήφιση του ν. 3500 του
2006, ενός πρωτοποριακού για τη χώρα νόµου, αποτέλεσε ένα
σηµαντικό πολιτικό και κοινωνικό βήµα προόδου για τη χώρα.
Μέσα από αυτήν τη νοµοθετική παρέµβαση, η ενδοοικογενειακή
βία παύει να είναι ιδιωτική υπόθεση αλλά µια σοβαρή κοινωνική
παθογένεια στη δηµόσια σφαίρα. 

Τολµήσαµε τη ρύθµιση του βιασµού στο γάµο αλλά δώσαµε
και την ευελιξία, ώστε οι σχέσεις των συζύγων, των συντρόφων,

των οικογενειών, να επιχειρείται να απεµπλακούν µέσα από την
ποινική διαµεσολάβηση. Ρυθµίσαµε, επίσης, για πρώτη φορά µε
ειδικές διατάξεις την παρενόχληση λόγω φύλου και τη σεξουα-
λική παρενόχληση στο χώρο της εργασίας µε το ν. 3488 του 2006
επίσης. Προετοιµάσαµε τόσο το νοµοθετικό όσο και το χρηµα-
τοδοτικό πλαίσιο για την αντιµετώπιση της βίας, κινητοποιώντας
και εµπλέκοντας την τοπική αυτοδιοίκηση, ενός βασικού σηµείου
αναφοράς των πολιτών, που για πρώτη φορά ενεπλάκη και χρη-
µατοδοτικά αλλά και θεσµικά. Με ικανοποίηση διαπιστώνουµε,
την αξιοποίηση αυτών των ευκαιριών την τελευταία διετία και τη
συνέχισή τους από το Υπουργείο Εσωτερικών, παρά την καθυ-
στέρηση και τις άσκοπες περιηγήσεις της Γενικής Γραµµατείας
Ισότητας σε διάφορα Υπουργεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Παρακαλώ, ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε ικανοποίηση σηµειώσαµε το ρητό σας εν-

διαφέρον για την αντιµετώπιση του φαινοµένου κατά τις προ-
γραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης. Αναµένουµε, λοιπόν, τη
σχετική πρόοδο και τα αποτελέσµατα αλλά κυρίως το ενδιαφέ-
ρον σας για τα συµβουλευτικά κέντρα της γραµµατείας, που
παρά τις διαβεβαιώσεις, λειτουργούν πληµµελώς, µη παραµε-
λώντας βέβαια, κύριε Υπουργέ, τα τόσα άλλα µεγάλα ζητήµατα
που αφορούν τις διακρίσεις σε βάρος των γυναικών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κλείσω, δανειζόµενη
από το φετινό µήνυµα και τα λόγια του Γενικού Γραµµατέα του
ΟΗΕ: «Ενωθείτε για τον τερµατισµό της βίας». 

Ας απευθύνουµε µια πρόσκληση, λοιπόν, σε όλους εµάς, σε
όλους τους άλλους, άνδρες και γυναίκες. Ας βάλουµε στο παι-
χνίδι όλη την κοινωνία και ιδίως τους νέους, σε µια συνεργασία
πολιτείας µε την κοινωνία των πολιτών, την τοπική αυτοδιοίκηση,
τους κοινωνικούς φορείς, τις παραγωγικές τάξεις, στην οικοδό-
µηση εταιρικών σχέσεων, στην οικοδόµηση συνεργασιών, άµε-
σης συνεργασίας για την αντιµετώπιση αυτού του φαινοµένου.
Και ας προωθήσουµε τα υγιή ανδρικά πρότυπα, ξεπερνώντας τα
στερεότυπα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε κι εµείς
την κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα.

Το λόγο έχει τώρα εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας η κ. Βέρα Νικολαϊδου, Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Συζητάµε το φαινόµενο της βίας, όπως αυτό εκφράζεται σε
διαφορετικούς χώρους και διαφορετικούς τρόπους. 

Σήµερα το πρωί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έγινε µια επιχεί-
ρηση καταστολής ενάντια στην κινητοποίηση της ΓΕΝΟΠ-ΔΕΗ
µε τροµοκρατικές συλλήψεις συνδικαλιστών, δηµοσιογράφων,
ίσως και απλών ανθρώπων που βρέθηκαν εκεί –γιατί βρίσκονται
όλες τις µέρες- για να συµπαρασταθούν και να εκφράσουν την
αλληλεγγύη τους στους συνδικαλιστές.

Σαν κόµµα καταγγέλλουµε τον αυταρχισµό της εχθρικής συγ-
κυβέρνησης, των ΜΑΤ, των εισαγγελέων, των συλλήψεων. Να
είστε σίγουροι ότι µε την τροµοκρατία δεν µπορείτε να κάνετε
νόµιµο ένα βάρβαρο και άδικο νόµο, ένα νόµο που δεν µπορεί
να επιβληθεί, από τη στιγµή που ο κόσµος δεν έχει να πληρώσει
και αντιπαλεύει να τον καταργήσει εδώ και τώρα. Καταλαβαί-
νουµε τις κινήσεις σας, ξέρουµε ποιοι είστε. Η ενέργειά σας αυτή
στρέφεται ενάντια σε όλες τις λαϊκές οικογένειες, που πραγµα-
τικά αρνούνται να υποκύψουν σ’ αυτόν τον ωµό εκβιασµό. Δεν
µας εκπλήσσετε, όµως να είστε σίγουροι ότι δεν θα πετύχετε το
σκοπό σας. Τα φτωχά λαϊκά στρώµατα έχουν τη δύναµη, κινητο-
ποιούνται, συσπειρώνονται περισσότερο και θα αποκρούσουν
τον κυνικό εκβιασµό και την τροµοκρατία. Θα αποκρούσουν επί-
σης παλιά και νέα µνηµόνια που φέρνει η συγκυβέρνησή σας, η
Κυβέρνηση της πλουτοκρατίας και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Γι’ αυτό εµείς, στο Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, λέµε ότι το
ζήτηµα της βίας είναι πρώτα απ’ όλα ταξικό, σύµφυτο µε την εκ-
µεταλλευτική κοινωνία, τις αξίες και τις αρχές που επικρατούν
στο καπιταλιστικό σύστηµα. Συνεπώς έχει συγκεκριµένες πολιτι-
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κές, κοινωνικές και οικονοµικές αιτίες και εκφράζεται µε πολλούς
τρόπους. Για παράδειγµα, ο εργοδότης ασκεί βία σε βάρος του
εργαζόµενου µε την απειλή της απόλυσης και της περικοπής µι-
σθού και δικαιωµάτων. Το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα αυτής
της περιόδου είναι η συνεχιζόµενη απεργία στη χαλυβουργία,
όπου εκεί είναι γνωστές οι προτάσεις του εργοδότη προς τους
εργαζόµενους ή να δέχονται πεντάωρο µε αποδοχές κάτω από
το 40% ή να απολυθούν εκατόν ογδόντα εργαζόµενοι και για να
τους τροµοκρατήσει απέλυσε, σε πρώτη δόση, γύρω στους
τριάντα πέντε εργαζόµενους. Δεν αντιστέκονται απλά, αλλά
έχουν τη συµπαράσταση και την αλληλεγγύη που έχει απλωθεί
πανελλαδικά, θα έλεγα και παγκόσµια.

Η γυναίκα σ’ αυτές τις εκµεταλλευτικές κοινωνίες, παρά αυτά
που λέγονται, είναι ανισότιµη στην εργασία και στην κοινωνία και
είναι φυσικά πιο εκµεταλλεύσιµη και φτηνή εργατική δύναµη. Η
γυναίκα είναι το µεγάλο θύµα της ανεργίας, της µερικής απα-
σχόλησης και των ελαστικών µορφών εργασίας, που υποκαθιστά
µε την προσωπική της ενασχόληση τις ευθύνες του κράτους για
κοινωνική φροντίδα και προστασία και δεν µπορεί να αποκρούσει
ατοµικά βίαιες συµπεριφορές στις κοινωνικές σχέσεις που δια-
µορφώνονται από τον καπιταλιστικό τρόπο παραγωγής και µάλι-
στα, όταν είναι γνωστό ότι καλλιεργείται η λογική της ανοχής για
το κοινωνικό αυτό πρόβληµα µέσα από τα ΜΜΕ, ηλεκτρονικά και
έντυπα, τους θεσµούς, την εκκλησία, ότι η γυναίκα πρέπει να
υποµένει την εργοδοτική βία για να έχει δουλειά, να υποµένει την
αντρική βιαιότητα, για να κρατά ενωµένη την οικογένεια. 

Για να είµαστε ειλικρινείς, ο φόβος της φτώχειας και της ανερ-
γίας συχνά «δένεται» µε το φόβο της βίας του εργοδότη ή του
συντρόφου. Εµφανίζεται βέβαια, σαν ανοχή, ενώ στην πραγµα-
τικότητα είναι η έλλειψη κρατικής και κοινωνικής προστασίας σ’
όλους τους τοµείς της ζωής των γυναικών. Όσο οι ταξικές δια-
φορές και ανισότητες θα διευρύνονται, τόσο θα αυξάνεται η βία
κατά των γυναικών σ’ όλες τις µορφές της. Σήµερα υπάρχει
πράγµατι ένταση της βίας, όχι µόνο κατά των γυναικών, αλλά και
των παιδιών και αυτό είναι αποτέλεσµα της έξαρσης της κοινω-
νικής βίας, της αύξησης του βαθµού εκµετάλλευσης των εργα-
ζοµένων. 

Δεν συµφωνούµε µε τις διατυπώσεις και τις σκέψεις ότι σε
σχέση µε την εργασία και τις εργασιακές σχέσεις υπάρχει ισό-
τιµη πρόσβαση ανδρών και γυναικών στην απασχόληση. Δεν
υπάρχει µεγαλύτερο ψέµα απ’ αυτό. Είναι κοινό µυστικό ότι στις
ελαστικές εργασιακές σχέσεις απασχολούνται κυρίως γυναίκες
και νέοι και ότι η καπιταλιστική οικονοµική κρίση χτυπάει τα ερ-
γασιακά δικαιώµατα όλων των εργαζόµενων γυναικών και αν-
δρών, αλλά οι γυναίκες βιώνουν µε δραµατικό τρόπο τις συνέ-
πειές της λόγω των µεγάλων ποσοστών ανεργίας τους.

Η ανεργία, οι γενικευµένες µειώσεις µισθών, η εκ περιτροπής
εργασία, η ηµιαπασχόληση, οι αυξήσεις ΦΠΑ σε είδη πρώτης
ανάγκης και µια σειρά από άλλα αντιλαϊκά µέτρα διογκώνουν τα
προβλήµατα των λαϊκών οικογενειών και δηµιουργούν νέα προ-
βλήµατα, που δεν είχαµε µέχρι χθες. 

Η γυναίκα της εργατικής τάξης αντικειµενικά ανήκει στο κοµ-
µάτι εκείνο των εργαζοµένων που χτυπιέται πρώτα από τις πολι-
τικές και τις συνέπειες της κρίσης -η γυναικεία ανεργία έχει
ξεπεράσει το 20%- και από τα επιπρόσθετα βάρη που απορρέουν
από την κατάργηση και την εµπορευµατοποίηση προνοιακών
δοµών για παιδιά και ηλικιωµένους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εκτός από τα χαράτσια της ΔΕΗ
και τα σηµερινά γεγονότα τα οποία καταγγέλλουµε, πρέπει να
θυµηθούµε –γιατί υπάρχουν καθηµερινά τέτοιες καταγγελίες- ότι
σήµερα –φαινόµενο που δεν υπήρχε µέχρι χθες- έχουµε παιδιά
που λιποθυµούν στο σχολείο από την ασιτία και το φαινόµενο
αυτό αρχίζει να παίρνει µεγάλες διαστάσεις.

Τα περισσότερα περιστατικά είναι σε περιοχές όπου το ποσο-
στό της εργατικής τάξης είναι µεγαλύτερο. Στην Αθήνα, για πα-
ράδειγµα, υπάρχουν σχολεία που οι εκπαιδευτικοί απευθύνονται
στους παιδικούς σταθµούς του δήµου και ζητάνε µερίδες που
έχουν περισσέψει, για να µπορέσουν να σιτίσουν παιδιά που δη-
λώνουν ότι δεν έχουν φαγητό στο σπίτι. 

Έχουµε όµως από την άλλη παιδικούς σταθµούς –εδώ είναι το
οξύµωρο- στην περιφέρεια της Αττικής και ιδιαίτερα στις φτω-

χογειτονιές, όπως  Πέραµα, Κερατσίνι, Δραπετσώνα κ.λπ., αλλά
και σε άλλες, όπου δεν υπάρχουν κονδύλια για τη σίτιση, για τη
θέρµανση, ακόµα και για είδη υγιεινής. Και υπάρχουν φυσικά κι-
νητοποιήσεις των γονιών και γενικότερα. 

Θα αντιµετωπίσουµε, επίσης, πολύ σοβαρά προβλήµατα στο
θέµα της υγείας. Πολλές οικογένειες θα χάσουν ό,τι δικαίωµα
είχαν στην κοινωνική ασφάλιση και κατ’ επέκταση σε µια σειρά
εξετάσεων, φάρµακων κ.λπ.. 

Να πει κανείς για το θέµα της παιδείας; Δεν είναι γνωστό ότι
το φαινόµενο, όπως εξελίσσεται, δυσκολεύει τα παιδιά ανέργων
να αγοράσουν βιβλία που δε δίνει το Υπουργείο; Δεν είναι  µόνο
τα βιβλία, αλλά και γραφική ύλη για το σχολείο. Είναι ολοένα και
πιο διαδεδοµένο το φαινόµενο αυτό πανελλαδικά. 

Έχουµε πλέον χειµώνα. Υπάρχει το πρόβληµα του πετρελαίου
θέρµανσης. Σε χιλιάδες πολυκατοικίες συζητάνε να µην πάρουν
πετρέλαιο και προσπαθούν να βρουν κάποια άλλη λύση. Αλλά το
πρόβληµα είναι ότι, δεν είναι µόνο οι µεγάλοι που µπορούν να
αντέξουν, ίσως, το κρύο. Υπάρχουν µικρά παιδιά, µωρά και ασθε-
νείς ή ΑΜΕΑ. Γι’ αυτό πιστεύουµε κι εµείς ότι το κράτος θα πρέ-
πει να αφήσει τις κουβέντες των αριθµών και να επιδοτήσει το
πετρέλαιο θέρµανσης για τις οικογένειες που έχουν εισόδηµα µι-
κρότερο των 40.000 ευρώ, γιατί θα αυξηθεί το θέµα των ασθε-
νειών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε για προβλήµατα βίας. Επιτρέψτε µου να πω ότι η µε-

γαλύτερη βία δεν είναι αυτή που ασκείται εκβιαστικά από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και τα διάφορα όργανά της, όχι µόνο προς τη
δική µας χώρα αλλά στις χώρες µέλη της. Σε µας ασκείται µε
πρόσχηµα τη δόση. 

Έχουµε καταθέσει τις προτάσεις µας αναλυτικά -και δε θα τις
επαναλάβω- γύρω από το τι προτείνουµε και τι θεωρούµε εµείς
µέτρα για την εξάλειψη πραγµατικά της βίας κατά των γυναικών,
που είναι το συγκεκριµένο θέµα. 

Εγώ θα κλείσω µε αυτό. Πραγµατικά, µε την πάλη των γυναι-
κών και του λαϊκού κινήµατος γενικότερα υπάρχουν κάποιες κα-
τακτήσεις. Δεν είµαστε εµείς αυτοί που µηδενίζουµε τα πάντα.
Όµως στις σηµερινές συνθήκες πρέπει οι ίδιες οι γυναίκες να κα-
ταλάβουν τη δική τους δύναµη, να συσπειρωθούν και να αγωνι-
σθούν. Είναι µονόδροµος ο αγώνας ενάντια στη σηµερινή,
εχθρική προς το λαό µας, Κυβέρνηση της Ευρωπαϊκή Ένωσης
και της πλουτοκρατίας. 

Έχουµε τη δύναµη και θα τα καταφέρουµε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Έχω την τιµή να ανα-

κοινώσω στο Σώµα ότι από τα Άνω Δυτικά Θεωρεία παρακολου-
θούν την συνεδρίαση αφού πρώτα ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής τριάντα επτά µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαι-
δευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Παλλήνης. 

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες της πτέρυγες της Βουλής) 

Και τώρα το λόγο έχει, εκ µέρους του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού, ο ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Βαΐτσης Αποστο-
λάτος. 

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, σκόπιµα διάλεξα
να µιλήσω εγώ για το θέµα αυτό. Ως γιατρός θα πω ότι η βία
είναι θέµα γονιδιακό. Η βία δηλαδή, είναι ένα κοµµάτι της φύσης,
είναι ένα κοµµάτι της σκοτεινής πλευράς της σελήνης της προ-
σωπικότητάς µας. Και αν υπάρχει ένας τρόπος -για να µην πλα-
τειάσω, να µπορέσει να δοθεί, όχι ένα τέλος στη βία –µακάρι να
µπορούσε να δοθεί- αλλά ένα τέλος σε κάθε έκφανση της βίας
από µεριά ανθρώπινη, πολιτική και πολιτειακή είναι η καλλιέργεια,
η παιδεία, η αγωγή. Είναι αυτό που µπορεί να κάνει ο άνθρωπος
σε διαφορά µε όλο το άλλο ζωικό βασίλειο όπου η βία είναι τρό-
πος επιβίωσης, είναι τρόπος αναπαραγωγής. Είναι, όµως, ακρι-
βώς αυτό που µας διαχωρίζει από τον κόσµο της ζούγκλας. 

Και αυτός είναι ο λόγος που µπορούµε και µιλάµε σήµερα σε
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µία Αίθουσα που λέγεται Αίθουσα της Ολοµέλειας της Βουλής,
των αντιπροσώπων των πολιτών αυτής της χώρας και σε κάθε
δηµοκρατική χώρα, όπου είναι, αν θέλετε, και ο µόνος τρόπος οι
νόµοι και το κράτος τα οποία κατά την Ησιοδική µυθολογία –του
Ησιόδου εννοώ- είχαν αδελφοί Τιτάναι, Γίγαντα, Γιγάντισσα τη
βία. Επαναλαµβάνω, το κράτος και η βία.

Οι νόµοι, όµως, και το Σύνταγµα είναι αυτά τα οποία µπορούν
πραγµατικά να περιορίσουν συντεταγµένα κάθε µορφή βίας ανε-
ξέλεγκτης, αυτής που είτε για λόγους σκοπιµότητας κάποιων,
είτε µιας παρορµητικής συµπεριφοράς που αφήνει τον άνθρωπο
πάρα πολύ κοντά στο κτήνος µέρος του, στο ζωώδες δηλαδή,
και που µπορεί να είναι καταστρεπτική, τόσο της ψυχικής, όσο
της σωµατικής κατάστασης υγείας ενός ανθρώπου, µιας ένθεης,
ένζωης οντότητας, όσο και της ζωής της ίδιας.

Ο επίσηµος ορισµός της βίας κατά των γυναικών, που είναι
αφιερωµένη η σηµερινή µέρα και η αφορµή γι’ αυτή την οµιλία,
είναι η κάθε πράξη βίας που κατευθύνεται κατά των γυναικών και
προκαλεί ή µπορεί να προκαλέσει θεωρητικά στις γυναίκες σω-
µατικές, ψυχολογικές, σεξουαλικές δοκιµασίες, συµπεριλαµβα-
νοµένων των σχετικών απειλών του καταναγκασµού ή της
αυθαίρετης στέρησης της ελευθερίας, ανεξαρτήτως αν αυτό
συµβαίνει στη δηµόσια ή την ιδιωτική ζωή.

Για εµένα, επαναλαµβάνω, η βία κατά των γυναικών είναι η αν-
θρώπινη βία προς τη φύση, προς την αγάπη, που η φύση εµπε-
ριέχει, δεδοµένης της ενστικτώδους µητρικής αγάπης της
γυναίκας, δηλαδή όλης αυτής της έννοιας της συµπόνιας που
ανέκαθεν µας έδινε και συνεχίζει να µας δίνει ζωή.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία του ΟΗΕ, το 70% των γυναι-
κών βιώνουν κάποιου είδους βία, σωµατική ή σεξουαλική, από
άνδρες. 

Μία τελευταία έρευνα πριν από λίγους µήνες στην Ελλάδα της
εταιρείας «DOVE». αναφέρει ότι βία αντιµετωπίζουν και οι άν-
δρες. Στη Γερµανία είναι περισσότεροι οι σεξουαλικά κακοποι-
ηµένοι άνδρες από τις γυναίκες. Στην Ελλάδα και στην Ισπανία
–σε επίπεδο Ευρώπης η έρευνα αυτή- οι άνδρες είναι περισσό-
τερο καταπιεσµένοι ψυχολογικά –κι άλλως πώς- από τις γυναίκες
αριθµητικά, σε ένα επίπεδο πάνω από το 30%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής)

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα δύο λεπτά.
Αν υπάρχει ο ορισµός της βίας κατά των γυναικών, που είναι

το θέµα µας, θα µπορούσε να ειδωθεί και να ειπωθεί ως «Η Ελ-
λάδα σήµερα», «Αν η Ελλάδα ήταν γυναίκα». Φαντάζοµαι πως
είναι από, τουλάχιστον, γραµµατική µορφή. Η έννοια της κακο-
ποιηµένης γυναίκας είναι η σηµερινή κακοποιηµένη Ελλάδα µε
τους δυνάστες δανειστές της. Είναι η καθηµερινότητα, η οποία
είναι βίαιη. Και, πιστέψτε µε, η κρίση γεννά βία. Η κακοποιηµένη
γυναίκα είναι η γυναίκα που ταπεινώνεται, που ακυρώνεται, ως
δεν της αρµόζει, για λόγους που εξυπηρετούν συνειδητές ή ασυ-
νείδητες ανάγκες του θύτη της.

Αυτό το λέω, γιατί θέλω να τονίσω ότι κάθε µορφή βίας είναι
αναπαραγόµενη. Έχει αποδειχθεί κλινικά ότι ένα αγόρι το οποίο
βλέπει σκηνές βίας µέσα στο σπίτι, είναι εν δυνάµει αυριανός βια-
στής. Όπως κι ένα κορίτσι που παρακολουθεί εικόνες βίας µιας
κακοποιηµένης γυναίκας, είναι ένα αυριανό θύµα. Στατιστικά, κλι-
νικά, αυτό που σας λέω είναι απολύτως βέβαιο.

Για εµένα, η βία κατά των γυναικών, αυτή η ανθρώπινη βία
προς τη φύση που είπα, είναι η απόλυτη µορφή βίας κατά της
µετουσίωσης της ζωής, κατά της ανθρωπότητας, ιδιαίτερα, δε,
αν λάβουµε υπ’ όψιν ότι το γυναικείο σύµπαν δεν είναι απλώς µία
από τις δύο πιθανότητες της ανθρώπινης ζωής, αλλά η προϋπό-
θεσή της.

Επειδή, όµως, ξέρετε ότι όλα τα πράγµατα είναι διπλής γρα-
φής και ανάγνωσης, ειδικά όταν πρόκειται για θέµατα υπαρξιακά,
όπως αυτά που αφορούν σε κάθε άνθρωπο, σε γυναίκες ή άν-
δρες, δεν ξέρω για ποιο λόγο δεν υπάρχει σήµερα η µέρα κακο-
ποιηµένων ανθρωπίνων οντοτήτων και βάλε. 

Δηλαδή, µετά από τους άνδρες, που έλεγα, που έχουν γενεσι-
ουργό αιτία της βίας τους τους πολέµους, τους ανταγωνισµούς,

τις διαµάχες του εγώ, της αγοράς σήµερα, της επέκτασης, της
επιβολής, της πλεονεξίας, της ακολασίας, της απληστίας, της κα-
κοήθειας και της αχαριστίας -και δεν ξέρω πόσα άλλα αµαρτή-
µατα να βάλω- εγώ, λοιπόν, νοµίζω, µιας και η συγκεκριµένη
ηµέρα έχει τη θεµατολογία που διαπραγµατεύτηκε η Επιτροπή
Ισότητας Νεολαίας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, ότι θα ήταν δί-
καιο και σωστό να είναι µέρα κακοποιηµένων οντοτήτων η σηµε-
ρινή. Δεν λέω ανθρώπων, που είναι σαφώς τα µικρά παιδιά, οι
γέροι άνθρωποι, πλούσιοι, πένητες, όµορφοι, άσχηµοι, αλλά ον-
τοτήτων, γιατί αντιλαµβάνοµαι ότι βία υφίστανται σήµερα όλα τα
είδη της χλωρίδας και της πανίδας του πλανήτη, όλα τα αγαπη-
µένα ζώα συντροφιάς και µη, αλλά και τα δέντρα και οι θάµνοι
και οι πόες, να µην σας πω ότι και τα ψηλά βουνά και οι λίµνες
και τα ποτάµια και οι θάλασσες, γιατί σαν Έλληνας πιστεύω ότι
και αυτά έχουν την ίδια ψυχή που ελλοχεύει στα µύχια αυτής της
συµπαντικής ή γήινης οντότητάς µας. Εσείς καθορίζετε τα µε-
γέθη και εδώ αποφασίζουµε πολιτικά.

Θέλω να πω, να εκφράσω και να καταλήξω εν τέλει ότι πρέπει
πολύ ταπεινά να εγκύψουµε στο µέγα θέµα της βίας και δεν το
βαφτίζω πρόβληµα, γιατί είναι συµφυές της φύσης µας -για να
µην υποκρινόµαστε- που εµπεριέχει τη βία. Είναι, όµως, η καλ-
λιέργεια και η παιδεία του καθενός, που πρέπει να τιθασεύσει,
περιορίζοντας αυτές τις τάσεις - ενορµήσεις, που εν µέρει φυ-
σικά, αντανακλαστικά ενέχουµε. Οφείλουµε, όµως, να επικυριαρ-
χούµε αυτής της σκοτεινής πλευράς του είναι µας, όπως το φως
και η αρχή στο σκοτάδι. Και αυτό είναι καλλιέργεια. 

Και αν κάποιοι µας πουν ότι ίσως έτσι αδυνατίζουµε τις επιβιω-
τικές µας ικανότητες, εγώ θα επιµείνω ότι πρέπει να συστρατευ-
τούµε για την πρόληψη, αντιµετώπιση, καταπολέµηση και µακάρι
-επαναλαµβάνω- εξάλειψη αυτού του ανοµολόγητου στην πραγ-
µατικότητα εγκλήµατος, που πλήττει όλους ανεξαιρέτως και ανε-
ξαρτήτως κοινωνικού ή οικονοµικού επιπέδου, αυτού του κοινω-
νικού δοµικού και παγκόσµιου φαινοµένου, που αντανακλά το
επίπεδο του πολιτισµού και των δηµοκρατικών θεσµών του κρά-
τους.

Σαν γιατρός θα σας πω ότι οι θάνατοι από βία είναι περισσό-
τεροι από τους θανάτους από καρκίνους, όλους τους καρκίνους
µαζί. Πρέπει, λοιπόν, να οργανώσουµε εκστρατείες κατάλληλης
ενηµέρωσης, να επιδιώξουµε τη συνεργασία όλων των συναρµό-
διων Υπουργείων Υγείας, Εσωτερικών -είναι και ο αξιότιµος
Υπουργός εδώ- Παιδείας και Προστασίας του Πολίτη επίσης,
καθώς και της τοπικής αυτοδιοίκησης για τη στήριξη των θυµά-
των σε όλα τα επίπεδα, την ενίσχυση του έργου όλων των συµ-
βουλευτικών δοµών κοινωνικής και ψυχολογικής υποστήριξης και
την επέκταση του δικτύου ασφαλών κέντρων υποδοχής και ξε-
νώνων φιλοξενίας σε ολόκληρη τη χώρα, να φροντίσουµε για την
εκπαίδευση, για την επιστηµονική κατάρτιση του προσωπικού
όλων των εµπλεκόµενων φορέων, να καλύψουµε τα υφιστάµενα
νοµοθετικά κενά.

Τέλος -και πιστεύω ακατανίκητα πως ό,τι ισχύει εδώ στη γη
ισχύει και στον ουρανό, στο σύµπαν µας- θα υπολογίζω τη βία
ως τέτοια που είναι και θα προσπαθώ ακάµατα να τη διαχειρίζο-
µαι -και αυτό λέω σε όλους- όπως, όταν και όπου πρέπει, κατά
τον πιο ανθρώπινο και ένθεο τρόπο, που θα πει µε σεβασµό και
απέραντη αγάπη στο δίκαιο και στο µεγαλείο του άλλου, του
άλλου συνανθρώπου, του άλλου ζώου, του απέναντι, µε τον
οποίο οφείλουµε να είµαστε δίπλα και µαζί να πορευόµαστε.
Τότε µόνο δεν θα υπάρχει βία. 

Αν αυτό σήµερα φαντάζει ακόµα παραµύθι, θα σας θυµίσω
πως στη γλώσσα µας παραµυθία θα πει παρηγοριά. Αυτό σηµαί-
νει ότι έχουµε όλοι ανάγκη να ακούσουµε και να δούµε µια καλή
ιστορία καλοειπωµένη και καλοκαµωµένη. Αυτό θα πει φτιαγµένη
µε απέραντη αγάπη. Αγάπη θα πει γυναίκα. Μην βιάζεστε, λοι-
πόν, καθόλου. Το τέλος της βίας θα προκύψει από την αγάπη των
γυναικών για να έρθει η µέρα που σαν σήµερα στο µέλλον θα
γιορτάζουµε την ανεκτικότητα ηρωικά, ίσως ελληνικά, τη γη της
µη βίας.

Η εθνική µας τραγουδίστρια, η Βέµπο, τραγουδούσε για κά-
ποιον µεγάλο Πειραιώτη τους στίχους: « Δεν είναι ωραίος και κο-
λυµπάει µέσα στο χρέος και όλο µε δέρνει και µου τα παίρνει.
Γιατί;»
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Η βία έχει να κάνει µε τον ερωτισµό και µπερδεύεται. Η καλ-
λιέργεια µπορεί να κάνει τη ζωή, την καθηµερινότητα, τον έρωτα
και την αγάπη ισχυρή και καλύτερη για καλύτερη ζωή και αύριο.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Βαΐ-

τση Αποστολάτο.
Με όρους γονιδιακούς υφίσταται προφανώς η βία, αλλά µε

όρους πολιτισµού, ισότητας και δηµοκρατίας η βία και η επιθετι-
κότητα είναι ίδιον τελικά των ηττηµένων πολιτισµών και ανθρώ-
πων.

Παρακαλώ εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ την κ. Ευαγγελία Αµµανατί-
δου-Πασχαλίδου να λάβει το λόγο.

Ορίστε, κυρία Αµµανατίδου, έχετε το λόγο.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε. 
Το θέµα της ειδικής συνεδρίασης είναι η βία κατά των γυναι-

κών µε αφορµή την παγκόσµια ηµέρα που είναι αύριο, στις 25
του Νοέµβρη. Εγώ θα ξεκινήσω µε γενικότερα φαινόµενα βίας
και καταστολής.

Σήµερα, στις 24 Νοεµβρίου δόθηκε εντολή στα ΜΑΤ και βίαια
έσπασε η κατάληψη στα γραφεία της ΔΕΗ και έγιναν περίπου δε-
καπέντε συλλήψεις. Η κατάληψη από τους εργαζόµενους της
ΓΕΝΟΠ-ΔΕΗ έγινε µε αφορµή τη βίαιη επιβολή ενός ακόµη άδι-
κου χαρατσιού µέσω του κοινωνικού αγαθού του ρεύµατος, το
οποίο είναι τουλάχιστον αντισυνταγµατικό.

Τα κινήµατα πολιτών, ο κόσµος που βγήκε έξω και αντέδρασε,
που έκανε λαϊκές συνελεύσεις και πήρε αποφάσεις συλλογικές
ανάγκασε τον Υπουργό Οικονοµικών να πάρει πίσω ένα µικρό
µέρος για τις ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες. Δεν πρόκειται να
σταµατήσουν τα κινήµατα πολιτών, αλλά θα συνεχίσουν. Και θα
συνεχίσουν όσο συνεχίζεται αυτή η βίαιη λεηλάτηση των ζωών,
γιατί εδώ τον τελευταίο ενάµισι χρόνο αυτό που βιώνει η ελλη-
νική κοινωνία είναι απίστευτο. Δεν έχει ξαναγίνει τέτοια βίαιη πε-
ριστολή των κεκτηµένων δικαιωµάτων χρόνων από τη
Μεταπολίτευση και µετά. Δεν έχει ξανασυµβεί αυτό. 

Η νέα γενιά χάνει τα όνειρά της. Τη βία αυτή τη στηρίζει η ση-
µερινή συγκυβέρνηση και τη στηρίζει βεβαίως το µεγαλύτερο
κοµµάτι των µεγάλων Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης. 

Όλα όσα προανέφερα τα έχουµε καταγγείλει ως ΣΥΡΙΖΑ, όπως
βεβαίως καταγγέλλουµε και τη βία κατά των γυναικών. Περνών-
τας σε αυτό το κοµµάτι, παρ’ όλο που οι αγώνες των γυναικών
και του γυναικείου κινήµατος έχουν αλλάξει πολλά, όσον αφορά
το ρόλο της γυναίκας στις σύγχρονες κοινωνίες, το φαινόµενο
της βίας λόγω φύλου στις µέρες, όχι µόνο υπάρχει, αλλά υπάρ-
χουν ενδείξεις ότι οξύνεται. Και αυτό δεν έχει να κάνει µε τη γο-
νιδιακή κληρονοµικότητα, αλλά µε την εξαθλίωση που θα αφήσει
κληρονοµιά η χθεσινή κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ και η σηµερινή συγκυ-
βέρνηση ΠΑΣΟΚ- Νέας Δηµοκρατίας- ΛΑΟΣ στην πλειονότητα
του ελληνικού λαού και ειδικότερα βεβαίως στις ευάλωτες κοι-
νωνικές οµάδες. 

Αν και δεν υπάρχουν επίσηµα στοιχεία –γιατί η πολιτεία δεν
µπήκε ποτέ στον κόπο της συστηµατικής καταγραφής τους- κάθε
µορφή βίας κατά των γυναικών είναι παρούσα στην καθηµερινό-
τητα χιλιάδων γυναικών και στη χώρα µας. 

Ενδεικτικά για να καταλάβουµε το µέγεθος του προβλήµατος,
µια γραµµή SOS το 15900 της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας,
µόνο για το πρώτο εξάµηνο –βέβαια χθες αναφέρθηκε στην Επι-
τροπή το οκτάµηνο, εγώ όµως θα πάρω τα στοιχεία του πρώτου
εξαµήνου του 2010- έλαβε δύο χιλιάδες ενενήντα κλήσεις, εκ των
οποίων οι χίλιες εξακόσιες πενήντα τρεις αφορούν περιστατικές
έµφυλης βίας.

Ο Συνήγορος του Πολίτη αναφέρει για το 2011 ότι αυξήθηκαν
κατακόρυφα οι καταγγελίες για σεξουαλική παρενόχληση, ενώ
το State Department στην επίσηµη έκθεσή του για το trafficking
το 2010 κατατάσσει την Ελλάδα δεύτερη από τις τέσσερις κατη-
γορίες και την περιλαµβάνει στις χώρες που δεν ανταποκρίνονται
πλήρως ούτε στα ελάχιστα κριτήρια αντιµετώπισης του traffick-
ing.

Η κυβερνητική πολιτική, όχι µόνο δεν αντιµετωπίζει αποτελε-
σµατικά το φαινόµενο της έµφυλης βίας, αλλά διαδραµατίζει
κοµβικό ρόλο στην επιδείνωσή του. Η νεοφιλελεύθερη πολιτική

στην οποία επιδίδονται οι κυβερνήσεις του µνηµονίου υπό την
καθοδήγηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Διεθνούς Νοµι-
σµατικού Ταµείου, η πολιτική που ισοπεδώνει το κράτος πρό-
νοιας και καταλύει τα κοινωνικά δικαιώµατα, σαρώνει και τα
δικαιώµατα των γυναικών. 

Η Κυβέρνηση του µνηµονίου µέσα σε δυο χρόνια έκλεισε τους
περισσότερους ξενώνες και τα περισσότερα συµβουλευτικά κέν-
τρα, διαλύοντας κυριολεκτικά τις όποιες υποδοµές στήριξης. 

Στην Αθήνα πλέον λειτουργούν µόνο δύο ξενώνες. Στη Θεσ-
σαλονίκη ένας από τους δύο ξενώνες δεν λειτουργεί, ενώ στην
υπόλοιπη Ελλάδα, όπου υπάρχουν, λειτουργούν είτε µε βάση ευ-
ρωπαϊκά προγράµµατα για πρόσφυγες είτε µε προγράµµατα
αστέγων, δηλαδή υπό συνθήκες ακατάλληλες για κακοποιηµένες
γυναίκες και τα παιδιά τους. 

Πολλά κέντρα έκλεισαν µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», ενώ σε άλλα
σταµάτησε η χρηµατοδότησή τους. Πώς θα σπάσουν οι γυναίκες
τη σιωπή τους, όπως προπαγανδίζετε στις καµπάνιες της Γενικής
Γραµµατείας Ισότητας, που καλό είναι να υπάρχουν βέβαια, και
πώς αυτές οι γυναίκες θα αφήσουν ένα βίαιο σύντροφο, άντρα
ή πατέρα, όταν δεν ξέρουν εάν την επόµενη ηµέρα θα έχουν του-
λάχιστον ένα κεραµίδι πάνω από το κεφάλι τους; Το µπαλάκι πέ-
φτει πάλι στην ιδιωτική σφαίρα. Όσες τα καταφέρουν, θα τα
καταφέρουν µόνες ή µε τη στήριξη είτε των οικογενειών τους
είτε κάποιων γυναικείων οργανώσεων. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η βία κατά των γυναικών είναι
ένα έγκληµα, που ακόµη και σήµερα κλείνεται στους τέσσερις
τοίχους και η επίσηµη πολιτεία συµβάλλει προς αυτήν την κατεύ-
θυνση.

Παραπέρα, το νοµικό σκέλος αντιµετώπισης του προβλήµατος
παραµένει τουλάχιστον προβληµατικό. Η Κυβέρνηση έχει εξαγ-
γείλει πολλές φορές ότι θα το αντιµετωπίσει και θα µπορούσε να
το έχει ήδη κάνει, εάν υπήρχε βεβαίως πολιτική βούληση. 

Ωστόσο, οι εξαγγελίες µέχρι στιγµής παραµένουν κενό
γράµµα. Ο κανόνας στις υποθέσεις της έµφυλης βίας είτε είναι
βιασµός είτε σεξουαλική παρενόχληση στο χώρο εργασίας είτε
οποιαδήποτε άλλη µορφή βίας, είναι η ατιµωρησία του δράστη
και ο διασυρµός της παθούσας. Οι διαδικασίες είναι χρονοβόρες
και οι γυναίκες τις περιγράφουν ως ένα δεύτερο βιασµό. Δεν
είναι, λοιπόν, παράλογο που οι περισσότερες υποθέσεις δεν φτά-
νουν καν στα δικαστήρια.

Γι’ αυτό το κοµµάτι της σεξουαλικής παρενόχλησης στους ερ-
γασιακούς χώρους, στο οποίο αναφέρθηκαν και άλλοι συνάδελ-
φοι, θέλω να πω ότι για τις γυναίκες το ποσοστό φθάνει στο 40%
έως 50%, ενώ για τους άνδρες είναι στο 10%. 

Όσον αφορά την ενδοοικογενειακή βία, θέλω να πω ότι η νο-
µοθεσία έχει µείνει στον αέρα µε το ν.3500/2006, ο οποίος ούτε
εφαρµόστηκε, αλλά ούτε αντικαταστάθηκε και δεν είναι ο καλύ-
τερος νόµος για το κοµµάτι της ενδοοικογενειακής βίας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ενδεικτικό του υποβιβασµού των
θεµάτων ισότητας, που ακολούθησε η Κυβέρνηση, είναι το γε-
γονός της συρρίκνωσης και απαξίωσης του ίδιου του φορέα των
δράσεων για την ισότητα, της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας. Με
τον πολυνόµο-έκτρωµα, όσες οργανικές θέσεις παρέµειναν
κενές στον οργανισµό καταργούνται, ενώ οι εργαζόµενοι που
είναι κοντά στη σύνταξη εξαναγκάζονται σε συνταξιοδότηση, για
να µη βγουν στην εφεδρεία και καταργούνται και αυτές οι θέ-
σεις.

Ο µόνος νόµος που εφαρµόζεται απαρέγκλιτα για τις κακοποι-
ηµένες γυναίκες είναι αυτός της περιθωριοποίησης και του υπο-
βιβασµού των δράσεων για την ισότητα. Πολύ φοβάµαι, όµως,
ότι στις σηµερινές συνθήκες, που χαρακτηρίζονται από την ανερ-
γία, τη φτώχεια και την ανασφάλεια, ακόµη και αν υπήρχαν κά-
ποιες δοµές στήριξης για λίγες εβδοµάδες ή µήνες, τα
αποτελέσµατα θα ήταν αµφίβολα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Η ανέχεια εξαναγκάζει τις γυναίκες να µένουν δέσµιες βίαιων

σχέσεων. Η συνέχιση αυτής της αντιλαϊκής πολιτικής, που πλήτ-
τει βάναυσα γυναίκες, άνδρες, νέους και νέες, καθιστά σχεδόν
απαγορευτική κάθε θετική δράση. Η πραγµατική λύση για τις γυ-
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ναίκες, η πραγµατική διέξοδος για το λαό, ξεκινά από την ανα-
τροπή αυτής της κυβερνητικής πολιτικής και όλων όσων την στη-
ρίζουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ. Αµ-

µανατίδου-Πασχαλίδου.
Πρέπει να συµφωνήσουµε µαζί της ότι η βία είναι δοµικό στοι-

χείο της ανισότητας, οικονοµικής, κοινωνικής, φυλετικής και
αλλού, αλλά και της στρεβλής ενηµέρωσης και των στρεβλών
στερεοτύπων που υπάρχουν σήµερα. 

Πριν δώσω το λόγο στον κύριο Υπουργό, κύριε Πρόεδρε, θέ-
λετε να πάρετε το λόγο; 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Να ακούσουµε πρώτα τον
κύριο Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Πριν δώσω το λόγο στον
κύριο Υπουργό, λοιπόν, θέλω να εκφράσω ένα αίτηµα του Προ-
εδρείου. Επειδή οι λέξεις είναι λέξεις, οι επέτειοι είναι επέτειοι,
επειδή πρέπει όλοι να έχουµε συνείδηση αυτών των λέξεων και
των επετείων, πρέπει να δούµε πώς, µε πρόληψη και σύµφωνα
µε τη Συνθήκη του Συµβουλίου της Ευρώπης, στη χώρα µας θα
πετύχουµε τα θέµατα που είναι στόχοι, δηλαδή την πρόληψη της
βίας, την προστασία των θυµάτων, τη δίωξη των παραβατών και
πώς θα έχουµε ενσωµατωµένες ολιστικές και συγκεκριµένες πο-
λιτικές, µε τις βέλτιστες πρακτικές, έτσι ώστε να υπάρξει πραγ-
µατικό νόηµα στην προσπάθεια, για να πάψει η βία στην κοινωνία
προς όφελος των σηµερινών και των µελλοντικών γενεών των Ελ-
ληνίδων και Ευρωπαίων γυναικών.

Το λόγο έχει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Αναστάσιος Γιαννί-
τσης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΙΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχα-
ριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχουν ηµέρες αφιερωµένες
σε διάφορα, µε διάφορες αφορµές. Άλλες µας θυµίζουν κάτι ση-
µαντικό που έγινε και άλλες είναι κάτι πιο ουδέτερο, αλλά ευχά-
ριστες, όπως η ηµέρα του πατέρα, η ηµέρα της γυναίκας.
Σήµερα, η αφιερωµένη στη βία κατά της γυναίκας ηµέρα, µας
θυµίζει ένα τεράστιο έλλειµµα. Μας θυµίζει ένα έλλειµµα του πο-
λιτισµού, το οποίο, είναι πάρα πολύ βαθύ, ιστορικά πάει πάρα
πολύ πίσω, απλώνεται σε όλον τον πλανήτη µε µικρότερη ή µε-
γαλύτερη ένταση, ανάλογα µε τις κοινωνίες και το οποίο παρά
τις εξελίξεις και την πρόοδο, που θεωρούµε ότι έχουµε στον
υλικό πολιτισµό µας, δεν παύει να είναι ένα από τα πολύ σηµαν-
τικά αγκάθια, όταν µιλάµε για αξίες, για σεβασµό ανθρώπινων δι-
καιωµάτων, για ισοτιµία και για µια σειρά από τέτοιες έννοιες. 

Η ηµέρα που είναι αφιερωµένη ενάντια στη βία δεν είναι µόνο
κάτι που  οφείλει να µας θυµίζει το έλλειµµα του πολιτισµού µας.
Οφείλει να µας θυµίζει και µια τεράστια αντίφαση. Γιατί µιλάµε
για όλα αυτά –ακούστηκαν και εδώ αξίες, έννοιες, µια σειρά από
ζητήµατα- και την ίδια στιγµή που ως κοινωνία λέµε και υποστη-
ρίζουµε όλα αυτά -τουλάχιστον δικαιώµατα για ευρύτερα τµή-
µατα της κοινωνίας- παραβιάζονται βάναυσα σε πάρα πολλές
περιπτώσεις. 

Είναι ωραίο να αφιερώνουµε ηµέρες και άκουσα και µε πολύ
ενδιαφέρον -και οφείλω να πω ότι µόλις το άκουσα, είπα, να µια
πολύ ωραία ιδέα- αυτό που είπε ο κ. Αποστολάτος, για τη βία
κατά των οντοτήτων γενικά. Πράγµατι, η βία δεν είναι µόνο κα-
τάσταση των γυναικών. Υπάρχει µια βία διάσπαρτη και διάχυτη
για πάρα πολλά ζητήµατα. Θα συµφωνούσα ότι πρέπει κανείς να
δει πώς η εξέλιξη του πολιτισµού µας οδηγεί σε µείωση της βίας.
Παρ’ όλα αυτά, θεωρώ ότι είναι σωστό να υπάρχει µια µέρα ει-
δική κατά της βίας για τις γυναίκες, γιατί είναι οι σύντροφοί µας,
είναι οι άνθρωποι που ζούµε µαζί και µαζί απαρτίζουµε την αν-
θρωπότητα. 

Δεν µου διαφεύγει -και θα συµφωνήσω απόλυτα- ότι όταν µι-
λάει κανείς για βία, έχει να κάνει µε πάρα πολλές µορφές βίας.
Με άµεση βία, µε έµµεση βία. Όλα τα κοινωνικά φαινόµενα εµ-
περιέχουν ισχυρή µορφή βίας, η ανεργία, η φτώχια κλπ. Θα
έλεγα, όµως, ότι όταν έχουµε να συζητήσουµε για τη βία κατά
των γυναικών, ας µείνουµε στη βία κατά των γυναικών. Να δούµε
τι γίνεται µε αυτό, να δούµε αν µπορεί µια τέτοια συζήτηση να
προσθέσει έστω και κάτι τι στο να βελτιωθεί η πραγµατικότητα

στον κόσµο µας, εδώ, στον µικρόκοσµό µας στην Ελλάδα, σε
σχέση µε το παγκόσµιο σύστηµα. 

Η βία είναι πράγµατι κυρίως έµφυλη σε κάθε σηµείο της γης
και προς την ίδια κατεύθυνση σε βάρος της γυναίκας. Είναι ευ-
θύνη µας να δούµε τι µπορούµε να κάνουµε σε κάθε µορφή πα-
ραβίασης των ανθρώπινων δικαιωµάτων ή των δικαιωµάτων που
έχουν να κάνουν µε την κοινωνική συνοχή, ακόµα και µε τη δη-
µοκρατία. 

Στο πλαίσιο ενός τέτοιου ερωτήµατος, «τι κάνουµε για να αν-
τιµετωπίσουµε το πρόβληµα», πολλές αναφορές έγιναν, αλλά θα
έλεγα ότι συνοπτικά πρέπει να δούµε το ρυθµιστικό πλαίσιο προ-
στασίας είτε νοµοθετικό είτε εθιµικό είτε οτιδήποτε, το θέµα της
πρόληψης και της ανακούφισης των θυµάτων, πρακτικές που δί-
νουν ουσιαστική βοήθεια στα θύµατα, ξενώνες, ιατρική περί-
θαλψη, ψυχολογική στήριξη, οικονοµική στήριξη. Γενικά έχουµε
να κάνουµε µε µια σειρά από δράσεις που θα έλεγα ότι είναι soft,
είναι ήπιες και µε ορισµένες δράσεις που είναι στην πρώτη
γραµµή της µάχης, που είναι στην πρώτη γραµµή της δράσης.

Η βία, δυστυχώς συσχετίζεται και µε άλλα προβληµατικά κοι-
νωνικά φαινόµενα και γι’ αυτό µπορεί να λειτουργήσει πολλαπλά
αρνητικά. Η βία είναι διάχυτη κατ’ αρχάς σε όλα τα στρώµατα:
κοινωνικά, εθνικά κ.λπ. Συνδέεται όµως πολύ περισσότερο µε
φαινόµενα όπως είναι η ανεργία, η φτώχεια, η µετανάστευση,
εκεί όπου υπάρχει η επιβίωση πατριαρχικών στερεοτύπων. Αυτά
αθροιζόµενα οδηγούν σε πάρα πολύ δύσκολες καταστάσεις. Η
κρίση που περνάµε, πράγµατι προσθέτει και επιβαρύνει πολλά
κοινωνικά φαινόµενα και εποµένως, είναι ένας πρόσθετος λόγος
για να εγκύψουµε στο πρόβληµα µε προσοχή. 

Το Υπουργείο Εσωτερικών µε τη Γενική Γραµµατεία Ισότητας
έχει κάνει από το παρελθόν µια σειρά από ενέργειες και συνεχί-
ζουµε. Έχει κάνει τα δεκατέσσερα συµβουλευτικά κέντρα της
Γενικής Γραµµατείας Ισότητας. Προχωράει και έχει εγκριθεί ου-
σιαστικά η πρόσληψη πενήντα οκτώ ατόµων για να στελεχώσουν
αυτά τα συµβουλευτικά κέντρα. Έχουν γίνει ξενώνες σε δεκα-
πέντε δήµους και έχουν γίνει συµβουλευτικά κέντρα επίσης, σε
δεκαοκτώ δήµους. Τακτοποιήσαµε κονδύλια ακριβώς στην
πρώτη γραµµή της δράσης προς τη βία και µια σειρά από πιο
soft δραστηριότητες. Έχουµε αυξήσει τα κονδύλια για τη βία που
χρηµατοδοτούνται από το ΕΣΠΑ, από 17 εκατοµµύρια που ήταν
πριν από δυο χρόνια, σε 30 εκατοµµύρια. Συζητάµε για να δούµε
πώς µπορούµε να αυξήσουµε τον αριθµό των δήµων, που θα δη-
µιουργήσουν συµβουλευτικά κέντρα. 

Δεν θα σας κουράσω µε µια σειρά από τέτοιου είδους πρακτι-
κές και δράσεις. Θα κλείσω λέγοντας ότι, παρά τα όσα έχουν
γίνει, δεν µου µένει καµµία αµφιβολία ότι το πρόβληµα είναι τόσο
σηµαντικό, ώστε και πολλά πρέπει να γίνουν και ακόµα θα υπάρ-
χουν κενά. Χρέος µας είναι -και κοιτάµε µε τα µέσα που έχουµε
στη διάθεση µας σήµερα, παρά τις δυσκολίες- να ολοκληρώ-
σουµε και να προωθήσουµε ό,τι µπορούµε, ή αν δεν προλάβουµε
ή δεν µπορέσουµε να τα ολοκληρώσουµε, να δηµιουργήσουµε
τις προϋποθέσεις και το υπόβαθρο πάνω στο οποίο µπορούν
αυτές οι δράσεις να υλοποιηθούν στη συνέχεια. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό Εσωτερικών κ. Αναστάσιο Γιαννίτση.
Ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ. Απόστολος Κακλαµάνης

έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, καλώς έχει και

αυτή η εκδήλωση, αλλά σε άδεια Αίθουσα, µε ελάχιστους οµιλη-
τές. Πρέπει να γίνει σαφές ότι απεφασίσθη να είναι ολίγοι οι οµι-
λητές. Νοµίζω ότι σε µια άλλη περίπτωση είτε γι’ αυτό το θέµα
είτε για οποιοδήποτε άλλο, που γίνεται αφιέρωση µιας ολόκλη-
ρης συνεδρίασης, πρέπει να δίνεται η δυνατότητα να γίνεται µια
κανονική συζήτηση, µε συµµετοχή όλων εκείνων που θέλουν να
λάβουν το λόγο. 

Δεν µου αρέσει -το είχα πει και στην εκδήλωση για την επέτειο
του Πολυτεχνείου- θέµατα που είναι µεγάλης σηµασίας για την
κοινωνία µας, για τον πολιτισµό µας, για την πρόοδο αυτού του
τόπου, να καταντούν µνηµόσυνα όπου οι συγγενείς πρέπει οπωσ-
δήποτε να παρευρεθούν και εκεί να τελειώσει όσο γίνεται πιο
σύντοµα το χρέος τους. 
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Επίσης, νοµίζω ότι το συγκεκριµένο ζήτηµα αντιµετωπίζεται
επί πολλοίς σαν κάτι που δεν χρειάζεται να εµβαθύνει κανείς
πολύ. Πρόσεξα την οµιλία του κυρίου Υπουργού και τις άλλες
οµιλίες που προηγήθηκαν. Πράγµατι εκφράζεται η διάθεση για
µια βαθύτερη και ουσιαστικότερη προσέγγιση αυτού του προ-
βλήµατος, αλλά µένει εδώ: µια συζήτηση µεταξύ ηµών. 

Εγώ πιστεύω ότι αυτό που λέµε «βία κατά των γυναικών» είναι
η εκδήλωση, ο πυρετός, αν θέλετε, µιας νόσου µιας βαθύτατα
νοσούσης κοινωνίας. Γιατί όταν µιλάµε για τη βία κατά των γυ-
ναικών και γενικά κατά των αδύναµων ανθρώπων, έχουµε στο
µυαλό µας τη σωµατική δύναµη εκείνου που ασκεί βία στην ασθε-
νέστερη, κατά κανόνα, από πλευράς σωµατικής ρώµης, γυναίκα.
Αλλά αυτό είναι, αν θέλετε, κάτι εντελώς περιθωριακό σαν σκέψη
σε αυτό το ζήτηµα.

Ο κύριος Υπουργός το προσήγε σωστά, βία είναι η οικονοµική
βία, η βία που περνάει µέσα από στερεότυπα. Ο άνδρας που
κατά κανόνα προσεγγίζοντας µε τη λεκτική ή και τη σωµατική βία
τη γυναίκα έχει υπόψη του διάφορα σεξιστικά πρότυπα και αντι-
λήψεις. Μα, µήπως αυτά δεν είναι σήµερα τα στοιχεία εκείνα τα
οποία -να µην πω µέσα από την ίδια την οικογένεια, αυτό όσο
πάει και περιορίζεται- είναι ο κανόνας στην ψυχαγωγία, στην επι-
µόρφωση των νέων ανθρώπων; Τι άλλο είναι παρά η γυναίκα η
όµορφη, η γυναίκα η γυµνή, η γυναίκα η ηµίγυµνη, η µε κάθε
τρόπο προβολή αυτών των προτύπων µέσα από τα ηλεκτρονικά
µέσα, κυρίως την τηλεόραση, αλλά και τον έντυπο λόγο; Είναι
λοιπόν, ζήτηµα πολιτισµού.

Και επίσης, αυτή η βία δεν αφορά µόνο το ανδρικό φύλο.
Αφορά και το ίδιο το γυναικείο φύλο. Το ζήτηµα εδώ, χωρίς να
θέλω να κάνω αναλύσεις µαρξιστικού τύπου, είναι σαφέστατα
πρόβληµα κοινωνικών δοµών και οικονοµικών δοµών. Εγώ γνω-
ρίζω πολύ καλά κυρίες της υψηλής κοινωνίας που δίνουν ξύλο,
όσο οι ίδιες ούτε ως χάδι µπορεί να έχουν δεχτεί από το σύν-
τροφό τους, στο λεγόµενο «δουλικό», στο υπηρετικό προσωπικό. 

Βία είναι και αυτή που µεταφέρεται µέσω του καταπιεζόµενου
εργαζόµενου που φεύγει το πρωί από το σπίτι του και δίνει ένα
χέρι ξύλο στη γυναίκα του και αφήνει 20 ευρώ, διότι τη βία που
δέχεται εκείνος, την καταπίεση που αισθάνεται εκείνος νοµίζει ή
έτσι έχει εκπαιδευτεί από την ίδια την κοινωνία, όπως είναι η κοι-
νωνία των διακρίσεων, ότι κάπου πρέπει να τη µεταφέρει αυτή
τη βία.

Άρα, λοιπόν, να είµεθα πιο πρακτικοί, κύριε Υπουργέ. Τα δε-
καέξι κέντρα φροντίδας των γυναικών, αυτά είναι το άλλοθι της
πολιτείας. Μιλώντας δε, συγκεκριµένα για τη χώρα µας, εγώ
ήµουν παρών σε αυτή την Αίθουσα όταν στο Σύνταγµα του ’75
καθιερώσαµε την ισότητα των φύλων. Ναι, πέρασαν από τότε
τριάντα επτά χρόνια και αυτό προκύπτει ως πολιτικό αποτέλεσµα
µιας προσπάθειας για την οποία το κόµµα στο οποίο ανήκω µπο-
ρεί να είναι και περήφανο.

Ενώ η πολιτική µας δράση ήταν στα σπίτια ανάµεσα στους άν-
δρες του σπιτιού και της γειτονιάς, οι γυναίκες ήταν στην κου-
ζίνα, διότι δεν έπρεπε να ακούν πολιτικά. Ξέρετε πολύ καλά ότι
συντελέστηκε µια ειρηνική επανάσταση αυτά τα χρόνια που το
«επάρατο» ΠΑΣΟΚ κυβέρνησε τον τόπο. Και βλέπετε ότι πολλές
φορές συµµετέχουν πιο πολλές γυναίκες παρά άντρες σε µια κα-
θαρά πολιτική εκδήλωση. 

Άρα, λοιπόν, οικογένεια, µέσα ενηµέρωσης, παιδεία, µέσα στα
σχολεία. Από τα αναγνώσµατα των παιδικών µας χρόνων µε τη
µητέρα µε µια µεγάλη κοιλιά και ένα µωρό που της τραβά το
φουστάνι και το σύζυγο που κάθεται στο υποτιθέµενο σαλόνι και
διαβάζει την εφηµερίδα του, από εκεί έχουµε κάνει αρκετά βή-
µατα. Εκεί όµως µπορούµε να χτυπήσουµε τις αντιλήψεις, τις
διαφορές, κοινωνικές και οικονοµικές, που γεννούν κάθε µορφής
βία και τη βία κατά των γυναικών και τη βία κατά των οποιονδή-
ποτε ασθενέστερων ατόµων είτε είναι άνδρες είτε είναι γυναίκες
και τη βία εναντίον ολόκληρων λαών και εθνών, µε τους πολέ-
µους, µε την οικονοµική εκµετάλλευση, µε αυτή την επέλαση -
ιδιαίτερα στην εποχή µας πια µε τις µεγάλες οικονοµικές κρίσεις-
των µεγάλων συµφερόντων που διαλύουν λαούς ολόκληρους,
χώρες ολόκληρες και δεν κάνουν καµµιά διάκριση για γυναίκες
ή άντρες.

Αυτές είναι οι δικές µου απόψεις, κυρία Πρόεδρε, γιατί θυµή-

θηκα τα επαναστατικά µου νιάτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε.
Πρέπει να πω ότι η ισότητα δεν είναι αριθµητικό µέγεθος. Έχει

και άλλα χαρακτηριστικά. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Η επιτροπή µας, µε επιµονή

µου δεν ονοµάστηκε Επιτροπή Ισότητας των δύο φύλων όπως
είχε ζητηθεί, αλλά Επιτροπή Ισότητας για όλα τα ζωντανά άτοµα,
για όλους τους ανθρώπους. Τι σηµαίνει «ισότητα των δύο
φύλων»; Γιατί δεν πρέπει να υπάρχει ισότητα ανάµεσα στον αρ-
τιµελή άνθρωπο και τον ανάπηρο, ανάµεσα στον πλούσιο και το
φτωχό στα κοινωνικά αγαθά και τα αγαθά του πολιτισµού; Πάρα
πολλές ανισότητες υπάρχουν. Και βέβαια, η εκδήλωση αυτής της
µορφής της ανισότητας, η βία, είναι εκδήλωση κατ’ εξοχήν ανι-
σότητας των δύο φύλων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Απλώς, ήθελα να πω ότι
πριν έρθετε στην Αίθουσα, οι αγορεύσεις όλων των συναδέλφων
Βουλευτών για όλα αυτά τα ζητήµατα ήταν επαρκείς και υπήρχαν
και πολλοί άλλοι συνάδελφοι εδώ και γυναίκες. 

Το λόγο έχει ο κ. Αποστολάτος για ένα λεπτό και θα ολοκλη-
ρώσουµε τη συζήτηση. 

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Σας ευχαριστώ που µου δίνετε το λόγο.

Απλά ο Πρόεδρος κ. Κακλαµάνης µε κάλυψε πολύ, αλλά µου
δίνει το έναυσµα να πω ότι σαν γιατρός και µάλιστα ενδοκρινο-
λόγος, εκτός από τη διαµάχη των δύο φύλων και την προσπάθεια
της ισότητας, η οποία καλύπτεται µε την ισότητα όλων των
όντων, υπάρχουν πολλές παραλλαγές φύλων όπως πολλές πα-
ραλλαγές βίας, όπου µε τόσους τρόπους αναφέρθηκαν στην Αί-
θουσα τούτη. 

Οφείλω όµως να πω ότι πρέπει να µην βιάζουµε και τη γλώσσα.
Κάποιοι συνάδελφοι εδώ, τη µέρα της βίας, λένε ότι η βία θα εξα-
λειφθεί δια της ανατροπής, δηλαδή η βία µε τη βία, η βία είναι
ένα φαινόµενο που είναι και µιµητικό. Και εγώ επιµένω στην αν-
τίρρηση µιας φωνής µε εντυπωµένη τη βία στο DNA, ότι η βία
είναι γονιδιακό, όχι γιατί εγώ επιµένω επιστηµονικά, ιατρικά, αλλά
γιατί η φύση µας είναι τέτοια για την επιβίωση και την αναπαρα-
γωγή. Αν κοιτάξει κανείς το σκυλάκι, το γατάκι, το πουλάκι, θα
καταλάβει τι εννοώ τις µέρες αυτές που συναντιέται ο έρωτας
και µας κλέβει το µυαλό. 

Εδώ µέσα, προσπαθώντας να µιλήσουµε µε πολιτικά µετρη-
µένο λόγο, θεωρώ ότι είναι φρόνιµο να συνειδητοποιήσουµε ότι
η βία δεν ασκείται στους αδύναµους µονάχα. Αν κανείς µε την
τέχνη, όπως είπε η κ. Ζούνη, ανατρέξει και δει τον Ντέρκ Μπόγ-
καρντ στον «Υπηρέτη» του Λόουζι, αν διαβάσει τις «Δούλες» του
Ζαν Ζενέ, αν δει τον «Αµπιγιέρ», θα καταλάβει ότι οι µορφές βίας
των αδυνάτων σε φαινοτυπικά ή φαινοµενικά ισχυρούς είναι
αγριότερες. Άρα, όλα εν τέλει είναι θέµα παιδείας, γιατί αυτό
είναι το µόνο που µπορούµε εµείς να υπερασπιστούµε σ’ αυτό
το δώµα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε

Αποστολάτο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή των Ελλήνων, θεµατο-

φύλακας αρχών και αξιών της δηµοκρατίας µας και του πολιτι-
σµού µας, αλλά και της ισότητας µεταξύ των δύο φύλων και των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων, έχει ανοίξει τον διάλογο, την ενηµέ-
ρωση και τη δράση µε την αρµόδια επιτροπή της Βουλής και τις
ελληνικές κοινοβουλευτικές αντιπροσωπείες στο Συµβούλιο της
Ευρώπης, στους διεθνείς οργανισµούς και παντού, έτσι ώστε να
συνεργαστούµε όλοι για να απωθήσουµε το κύµα µισογυνικής
βίας και να συµβάλουµε όλοι τελικά στην εξάλειψη της βίας κατά
των γυναικών. Θεωρώ ότι είναι χρέος µας. Το είπε και η κ. Τσου-
µάνη, «Ενωθείτε». Είναι το µήνυµα προς αυτήν την κατεύθυνση.

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση µε θέµα τη βία κατά των γυναικών,
µε αφορµή τη Διεθνή Ηµέρα για την εξάλειψη της βίας κατά των
γυναικών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 25
Νοεµβρίου 2011.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-

2002 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής) 
1. Η µε αριθµό 215/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Φραγκίσκου
Παρασύρη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας
και Ναυτιλίας, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων
του επενδυτικού νόµου του 2004.

2. Η µε αριθµό 199/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκου Μητσοτάκη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε την κατάργηση του Πράσινου Ταµείου και τις συνέ-
πειές της στην υλοποίηση των ρυθµίσεων για τα αυθαίρετα και
τους ηµιυπαίθριους χώρους. 

3. Η µε αριθµό 211/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λιάνας Κανέλλη
προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµά-
των, σχετικά µε την ανάγκη κάλυψης των εξόδων µετακίνησης
των εκπαιδευτικών. 

4. Η µε αριθµό  207/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αθανασίου Πλεύρη
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε την αύ-
ξηση της εγκληµατικότητας και του παραεµπορίου στους κεντρι-
κότερους δρόµους των Αθηνών. 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 203/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλικής Τσό-
νογλου-Βυλλιώτη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, σχετικά µε την απαλλαγή από τα τέλη του έκτακτου
ειδικού τέλους Ηλεκτροδροτούµενων Δοµηµένων Επιφανειών

(ΕΕΤΗΔΕ) των δικαιούχων κατοικιών από τον Οργανισµό Εργα-
τικής Κατοικίας. 

2. Η µε αριθµό 200/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού της Νέας Δηµοκρατίας κ. Έλενας Ράπτη προς τον Υπουργό
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την ανάγκη
εφαρµογής εθνικής πολιτικής για τον καρκίνο του µαστού. 

3. Η µε αριθµό 212/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικόλαου Κα-
ραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων των
εργαζοµένων στο εργοστάσιο «FULGOR» στους Αγίους Θεοδώ-
ρους Κορινθίας.

4. Η µε αριθµό  205/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αλέξανδρου Χρυ-
σανθακόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε τη σύνδεση των ελληνικών
νησιών στο τουρκικό δίκτυο ηλεκτρικής ενέργειας. 

5. Η µε αριθµό 205/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, σχετικά µε το νοµικό καθεστώς που ρυθµίζει το ελ-
ληνικό χρέος. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 12.45’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή 25 Νοεµβρίου 2011 και ώρα
10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος, κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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